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Ve velkém, ale sousedsky.  
Tak Police nad Metují oslavila své 770. narozeniny
V sobotu 16. září 2023 Police nad Metují oslavila své 770. narozeniny. Někdo by mož-
ná čekal, že takové výročí se oslaví třeba koncertem oblíbeného českého interpreta 
a místní si ho přijdou pouze užít. Police na to šla úplně naopak. 11 místních spolků, 
organizací a kulturních aktérů spojilo síly a pro více jak dva tisíce návštěvníků při-
pravili pestrý program naladěný do sousedské pohody.  

Hned po poledni ožilo doslova celé 
město a rozzářené a rozehrané zůstalo až 
do večerních hodin. V místním klášteře, 
staré škole Dřevěnce, Muzeu stavebnice 
Merkur, Bezděkových sadech a přileh-
lých ulicích se odehrál pestrý program 
určený všem generacím.

Na Masarykově náměstí vyrostla dvě 
velká pódia, na kterých se střídaly míst-
ní kapely a interpreti, a večer zde došlo 
ke slavnostnímu aktu – založení časové 
schránky, do které celé odpoledne účast-
níci oslav vkládali svá přání a vzkazy 
určené polickým občanům z roku 2053. 
„Moc si vážíme toho, že se k oslavám 
připojili také hejtman Královéhradeckého 
kraje Martin Červíček a arciopat Prokop 
Siostrzonek, a i oni přispěli svým vzka-
zem,“ doplňuje k večernímu aktu starosta 
Police nad Metují Jiří Škop. „Vzácným 
hostem oslav byl i Banskobystrický žu-
pan Ondrej Lunter.“

Večerní program byl již plně v režii 
hudebníků z Prima Jazz Bandu a Police 
Symphony Orchestra. „Jsme hrdí na to, 
že jsme z Police!“ popisuje vztah těle-
sa k „oslavenci“ jeho spoluzakladatelka 

Petra Soukupová. „Je pro nás důleži-
té ukazovat, že i na malém městě, jako 
je Police, mohou vznikat skvělé věci. 
A i když už doma hrajeme třeba jen 
jednou za rok, o to větší radost z toho 
máme!“ Na úplný závěr mohli návštěvní-
ci shlédnout projekci promítanou na míst-
ní kostel, kterou do programu přispěl Řád 
benediktinů.

„Byla to úžasná jízda a nad očekává-
ní povedená oslava! Sešlo se více jak dva 
tisíce lidí, místních i přespolních, kteří 
nadšeným potleskem odměnili všechny 
aktéry. Děkujeme všem – účastníkům 
i účinkujícím – byli jste skvělí,“ hodno-
tí oslavy polického výročí místostarosta 
Jaroslav Souček.

REAKCE HEJTMANA KRÁLOVEHRADECKÉHO KRAJE NA OSLAVY 770 LET
Ještě jedno malé ohlédnutí za uplynu-

lým víkendem, který byl tentokrát akcemi 
opravdu nabitý. Zastavím se znovu u 770. na-
rozenin Police nad Metují, Královéhradecký 
Kraj, Czech Republic. Pojetí narozenino-
vých oslav, jejichž části jsem měl možnost 
se také zúčastnit, mne svou bezprostřední 

a vřelou atmosférou velmi zasáhlo. Byly vel-
kolepé. Ale nikoliv ve smyslu počtu umělců 
zvučných jmen a obvyklého modelu „chléb 
a hry“, kdy se se zábava nakoupí a potom je-
nom divácky konzumuje. 

V Polici chtěli k oslavě přispět všich-
ni svým dílem a společně si to pak užít. 

Program byl po celý den 
bohatý, každý si v něm na-
šel něco svého a atmosfé-
ra si nezadala ani s těmi, 
které zažíváme ve vy-
prodaných koncertních 
či sportovních halách. 
Koneckonců vlastně ne-
chybělo ani to zvučné jmé-
no. Rodáci, členové Police 
Symphony Orchestra, 
na které jsou místní pa-
třičně hrdi, si oslavy sa-
mozřejmě také nemohli 
nechat ujít a přispěli 
skvělým vystoupením.

Bylo cítit, že Police je místem, které mají 
jeho obyvatelé nejen zapsáné v kolonce tr-
valý pobyt nebo v rodném listě, ale hlavně 
ve svých srdcích. Jsou pyšní na své kořeny 
a dychtiví zanechat po sobě dalším gene-
racím toto místo ještě krásnější a nabízející 
vše potřebné pro plnohodnotný život. Velmi 
si proto vážím, že jsem měl tu čest být také 
vedle arciopata Prokopa Siostrzonka, sta-
rosty města Jiřího Škopa a dalších účastníků 
tím, kdo měl možnost zanechat vzkaz 
v časové schránce, která byla u této příle-
žitosti založena. Byl to vzkaz pro ty, kteří 
přijdou za mnoho let, ale těm současným 
Poličákům přeji z celého srdce, aby se jim 
i nadále v tomto městě pěkně žilo a soused-
ský duch, který se nesl po celou dobu oslav, 
jim vydržel v každém všedním dni a pomohl 
jim sdílet vše dobré a překonat vše obtížné.
	 Mgr.	Martin	Červíček,	brig.	gen.	v.v.

hejtman	Královehradeckého	kraje
/citováno	z	jeho	facebookového	profilu/
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Slovo StaroSty
Vážení občané,

nechce se mi věřit, že je září minulostí! 
Vždyť je to pár chvil, kdy jsme v prvních 
třídách naší základní školy uvítali nové prv-
ňáčky! Čas opravdu letí, a já vskrytu duše 
doufám, že nejsem jediný, komu letí tak 
rychle… Ne? Nejsem jediný? Tak to děkuji, 
to se mi moc ulevilo…

Začátek září se tradičně nesl v duchu 
závodu minikár, který pořádá naše AMK 
na Klůčku. Závod je každoročně dobře ob-
sazen závodníky z celé republiky, a na místě 
panuje skvělá přátelská atmosféra. Jsem moc 
rád, že jsem byl přizván k předávání oceně-
ní, ale ještě radši jsem za tu spoustu setkání 
s lidmi, kterým ještě donedávna Policko nic 
neříkalo, a teď jsou z něj nadšení tak, že při-
jíždí už den před závodem, aby si to tu mohli 
prohlédnout, projít, a užít! Skvělou organi-
zaci závodu podtrhlo i dobré počasí, které 
jen tu a tam zvedlo varovný dešťový prst 
(tím ale vlastně jen dopomohlo závodníkům 
k lepším smykům)! Z mé strany tedy ještě 
velké poděkování všem organizátorům! 

V úvodu článku není samozřejmě mož-
né vynechat oslavy 770 let našeho města! 
Podrobněji se ve svém článku rozepsal pan 
místostarosta Jarda Souček, tudíž já jen 
krátce – telegraficky. Přiznám se, že čím víc 
se termín akce blížil, tím víc jsem se cítil 
nesvůj. Přeci jen jsem nikdy neměl přímou 
odpovědnost za akci podobného rozmě-
ru, a byť jsem věřil, že celý přípravný tým 
pracuje naplno, všichni udělali vše potřeb-
né, a v posledních týdnech jsem se účastnil 
všech klíčových porad, mé vnitřní nastavení 
vyvolávalo stále určitý neklid (Nezapomnělo 
se na něco? Bude počasí? Jak vezme akci ve-
řejnost)? No… kdo se v sobotu 16. 9. k osla-
vám připojil, tak odpovědi na moje otázky 
zná… Za sebe mohu říct, že mi spadl obrov-
ský kámen ze srdce, když jsem viděl, jak 
vše šlape, že je náměstí plné lidí, a že se ná-
městím šíří úsměvy a dobrá nálada! A za to 
všechno je potřeba PODĚKOVAT! Děkuju 
VŠEM, kteří s přípravou, organizací, zajiště-
ním, stavěním, úklidem, dopravou, pomohli! 
Cítil jsem opravdu silné vnitřní dojetí, když 
jsem viděl zapojení dobrovolníků ze spol-
ků, nebo i energii a zápal, s jakým se zapo-
jili místní podnikatelé a firmy, nebo někteří 
z významných partnerů města! Klobouk 
dolů! Klobouk dolů! KLOBOUK DOLŮ! PŘED 
VÁMI PŘED VŠEMI!!! Moc, opravdu hrozně 
moc, si toho zapojení a propojení vážím, 
a ještě jednou za to z celého srdce děkuju!!! 
A děkuju i Vám všem, co jste přišli, a celé té 
mravenčí práci dali odměnu v podobě Vaší 
účasti! Bez Vás by to rozhodně nešlo!

Město ani v průběhu září nežilo jen 
sportem a kulturou, ale i věcmi technickými 
a administrativními. Tedy krátce i o nich… 
Zastupitelstvo města na svém zasedání 
schválilo změnu č. 2 územního plánu. Pro 
laika je tato kusá věta možná poněkud nud-
nou a nezajímavou informací. Odborník pak 
žasne a jásá, že se dokončení této změny 
po řadě let podařilo. O pořízení této změ-
ny rozhodlo totiž zastupitelstvo města již 

v roce 2017, resp. 2018, kdy bylo původní 
usnesení revokováno. Následoval tradiční 
kolotoč výběru zhotovitele změny, a pro-
jednávání návrhu změny, které se – jak se 
dalo z části přepokládat – ne úplně dařilo. 
Některé z navrhovaných změn totiž narážely 
na trvalý odpor správních orgánů, které se 
procesu projednání změny územního plá-
nu účastní. V případě změny č. 2 pak tento 
odpor vycházel zejména z důvodu rozporu 
některých navrhovaných změn s krajinným 
rázem. Bohužel, navrhovatelé těchto změn 
trvali na projednání, čímž se vlastní proces 
notně prodlužoval. Zveřejněním návrhu, 
který obsahoval problematické změny, jsme 
byli odsouzeni k neúspěchu. Ten se dostavil 
v podobě nesouhlasných stanovisek správ-
ních orgánů, a my byli nuceni rozhodnout 
o vypuštění některých změn. Jednání v tom-
to směru byla složitá, zvlášť ve dvou pří-
padech v k. ú. Pěkov. V jednom případě se 
žadateli podařilo věc vysvětlit, a on nakonec 
vypuštění svého záměru (návrh pozemku 
k zástavbě odtrženě od zastavěného území 
obce) nerozporoval. V druhém případě pak 
žadatel s vypuštěním záměru (návrh zástav-
by v údolní nivě toku a v záplavovém úze-
mí) nesouhlasil a řízení napadl námitkou, 
kterou jsme byli nuceni řešit. Nakonec jsme 
ale vše vyřešili, a změna č. 2 územního plánu 
města vstoupila do účinnosti.

Již několik měsíců jsme netrpělivě vy-
hlíželi vyhlášení dotační výzvy v programu 
IROP – Doprava I., jejíž vyhlášení avizovala 
naše MAS Stolové hory. Máme připravený 
projekt chodníku v ulici Bělská, a s tímto 
projektem bychom se chtěli o dotaci uchá-
zet. Dotační podmínky nejsou úplně jed-
noduché, a je zřetelné, že „zelenomodrá“ 
politika EU se propsala i do podmínek tako-
výchto projektů. Pro vaši představu jen uve-
du, že projekt chodníku musí řešit (mimo 
bezpečnosti chodců a silniční dopravy) 
i vsakování dešťových vod a ozelenění. Když 
vezmete v úvahu, že chodník často dostává-
te do území, kde se rozměrově vejdete jen 
tak tak (normové šířky), tak plnit takovéto 
požadavky je opravdu nad možnosti daného 
území. Přesto se s nimi nějak popasujeme, 
neboť by jistě bylo zajímavé zajistit pro re-
alizaci tohoto projektu alespoň 50% finan-
cí z dotačních prostředků. Někdo si možná 
řekne, proč tak málo? Dotace byly přece 
vždycky vyšší! Ano, dotace byly vyšší, ale 
doba se změnila, a s ní i dotační podmínky 
v novém návrhovém období. Nadto je třeba 
uvést, že vyhlašovaná alokace v tomto pro-
gramu je necelých 12 milionů korun a bude 
se o ni se svými projekty chodníků ucházet 
7 až 8 obcí z regionu, včetně větších měst, 
jako jsou Hronov a Náchod. A když k tomu 
postavíme fakt, že bodován je i poměr výše 
dotace k nákladům celé stavby, tak je jasné, 
že usilovat o větší dotační zisk může taky 
znamenat, že skončíme bez dotace. Není 
to tedy jednoduché, ale já věřím, že se nám 
podaří uspět, a že získáme rozumnou část-
ku, která nám pomůže výstavbu chodníku 
v ulici Bělská zrealizovat a zajistit tím větší 

bezpečí chodců v této lokalitě.
Když už jsme u tématu bezpečnosti do-

pravy, tak zmíním jednání, které sice nepři-
neslo žádný reálný výsledek, ale poskytlo 
nám spoustu cenných informací. V reakci 
na umístění průjezdových radarů v Náchodě 
jsem svolal k nám na radnici jednání o mož-
ném rozšíření těchto radarů i k nám, pře-
devším na úsek II/303 v Pěkově. Jednání 
se účastnili za Náchod starosta Jan Birke, 
místostarosta Milan Vik, a velitel městské 
policie Náchod Petr Valica, za naše město 
pak Radek Starý, Petr Zima, Jaroslav Valchař 
a moje maličkost. Proč zástupci Náchoda? 
Na straně jedné proto, že nás zajímali jejich 
zkušenosti po prvních měsících provozu, 
a na straně druhé proto, že platná legislativa 
nám neumožňuje případnou realizaci toho-
to technické prvku bez součinnosti s MěÚ 
Náchod (který je tzv. úřadem s rozšířenou 
působností). Úvod jednání zpestřil náchod-
ský starosta tím, že neskrýval své nadšení 
z toho, že je poprvé za 13 let, co je funkci, 
na polické radnici! Ale to byla asi poslední 
věc, která nás při jednání pobavila (pravda, 
pak nás ještě pobavilo množství přestup-
ků zaznamenaných průjezdovými radary 
za několik týdnů provozu). Každopádně, ať 
tato opatření na silnicích vidíte rádi, či nera-
di, účelem jednání z naší strany bylo,zjistit, 
za jakých podmínek by případná realiza-
ce průjezdových radarů, o které obyvatelé 
Pěkova roky žádají, byla možná. Pozitivní 
je, že Náchod by se již úplně nebránil tomu, 
abychom radary do Pěkova umístili, de fac-
to by to totiž pro ně znamenalo „jen“ přijetí 
úředníka, k čemuž by do náchodské městské 
poklady šly veškeré výnosy z pokut. Naopak 
do naší kasy by z pokut nepřitekla ani ko-
runa, a nad to bychom museli uhradit jak 
veškeré investiční náklady (cca 1,5 mil. Kč), 
tak hradit nemalé roční provozní náklady 
(cca 150.000 Kč), a rozšířit řady městské 
policie min. o 2 strážníky (kvůli tzv. ztotož-
ňování přestupků). Jak patrno, finančně pro 
nás značně nevýhodné. Ani nad posílením 
MP o dva strážníky se není možné radovat, 
protože po náchodské zkušenosti je zřejmé, 
že odhadované množství přestupků by tyto 
dva strážníky vytížilo plně, a na jinou agen-
du by neměli čas. K tomuto tématu neříkám 
zatím rezolutní ne! Určitě zopakujeme mě-
ření průjezdů vozidel, abychom měli aktuál-
ní data, a určitě se pokusím jednat prostřed-
nictvím našich regionálních senátorů či 
poslanců, či Svazu měst a obcí ČR, o změně 
nastavení legislativy, která nám (tzv. obcím 
II. typu) v tomto směru komplikuje život.

Dobré počasí po celé září umožňova-
lo dobrý postup prací na stavbách v ul. 
K Vodojemu, Na Sibiři a na zasíťování ulice 
Větrná. Kéž nám vydrží co nejdéle a umož-
ní bezproblémové dokončení všech těchto 
náročných staveb, které se pomalu klubou 
ze země do konečné figury. Více se o těchto 
stavbách dočtete v následujících článcích.

Přeji Vám příjemné dny Babího léta, 
a hlavně pevné zdraví!

V úctě                                    J. Škop, starosta

INForMaCE Z raDNICE
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INForMaCE Z raDNICE

Slovo MíStoStaroSty raDka Starého
Vážení a milí spoluobčané,
při psaní každého článku do Polického 

měsíčníku se podivuji nad tím, jak ten čas 
neúprosně letí. Je za námi další měsíc. 
Měsíc, který je spojený se startem školního 
roku, pozvolným nástupem podzimního po-
časí a užíváním si babího léta. Pokusím se 
shrnout všechny zajímavé akce či důležitá 
jednání, které se během konce srpna a mě-
síce září odehrály.

26. 8. jsem byl pozván na akci kona-
nou v Radešově nad Metují. Konal se zde 
celodenní turnaj ve hře pétanque. Hra pé-
tanque není jen o sportovním zápolení, ale 
jde hlavně o společenskou událost, při které 
panuje dobrá nálada. Díky hojné účasti bylo 
toto naplněno. Ukázalo se, že funguje sou-
sedská pospolitost a poděkování tak patří 
organizátorům z řad SDH Radešov a osad-
ního výboru.  30. 8. jsem společně s panem 
starostou přijal pozvání na jednání s fir-
mou Microtherm. Ředitel závodu pan David 
Pacner a vedoucí financí pan Michal Nývlt 
nás provedli po firmě, projednali s námi své 
vize do budoucna. Potěšila nás i informace, 
že chtějí rozšiřovat výrobní prostory. 

Poslední srpnový den jsme se vy-
dali do Prahy, konkrétně jsme byli po-
zváni na akci Valdštejnské léto v Senátu 
Parlamentu ČR. Setkali jsme se s hejtmanem 
Královéhradeckého kraje, panem Martinem 
Červíčkem a probrali s ním aktuální problé-
my, které nás trápí. Také jsme měli možnost 
prohlédnout si historické prostory budovy. 
Odpoledne všem návštěvníkům zpříjemni-
la ZUŠ Police nad Metují se svojí dechovou 
sekcí Brass Bandem, koncertem v prosto-
rách zahrady. Žáci polické ZUŠky opět dů-
stojně reprezentovali naše město.

První zářijový víkend jsem stejně jako 
mnozí z Vás navštívil již tradiční víkendo-
vou akci pořádanou AMK Police nad Metují. 
V lokalitě Klůček se konal další ročník 
Mistrovství a Pohár České republiky ve sla-
lomu minikár. Jako dlouholetý člen AMK 
mě velmi potěšila hojná účast závodníků 
ve všech kategoriích, závodu se účastnila 
i nastupující generace, některým dětským 
závodníkům nebylo ještě ani 5 let. Tuto 
akci finančně podpořilo město ze svého 
grantového systému. Jedná se o typ akce, 
která si podporu zaslouží nejen proto, že 
je určena pro širokou veřejnost, ale je díky 
své návštěvnosti přínosem pro město jako 
takové.  V sobotu 2. 9. jsem ještě také přijal 
pozvání na setkání přátel a obyvatel Pěkova 
a Honů, které se konalo u honského rybníka. 
Nechyběl skákací hrad a lanovka pro děti, 
pro zájemce probíhaly projížďky s koňským 
povozem. Setkání zakončila taneční zábava 
s kapelou BTK.  Byť se budu opakovat, tak 
organizátoři a sponzoři obou zmiňovaných 
akcí si zaslouží velké poděkování. 

Další milou společenskou akcí byla 
účast vedení města na přivítání žáků prv-
ních tříd konaná 4. 9. Dětem jsme společně 
popřáli úspěšné vykročení do nové život-
ní etapy, přítomným rodičům a učitelům 

mnoho sil a trpělivosti. 
Zastavím se také u dění v Bytovém domě 

pro seniory Javor. 5. 9. zde proběhla již tra-
diční akce Loučení s prázdninami, na kte-
ré se sešla velká část klientů pečovatelské 
služby. K příjemné náladě hrála harmonika, 
bylo možné si opéct špekáček či si dát něco 
dobrého ke kávě. Dále 6. 9.  byla zahájena 
plánovaná, a hlavně velmi potřebná rekon-
strukce výtahu. Věřím, že vše proběhne dle 
plánu a ke spokojenosti obyvatelů domu. 
Aktuálně nás zaměstnává také výběr firmy 
na opravu balkónů, které začínají být v ha-
varijním stavu. Bylo obesláno několik firem 
s poptávkou, proběhla prohlídka a nyní če-
káme na cenové nabídky. 

Během září také proběhly pravidelné 
kontrolní dny na staveništích v lokalitě 
Větrná a v ulici K Vodojemu. Probíhají také 
technické či dotační porady. S vedením 
technických služeb se snažím pravidelně 
objíždět město včetně všech spádových 
obcí a řešit případné nedostatky v údržbě 
komunikací či zeleně nebo také obnovu 
značení parkovacích míst. Jistě jste si všimli, 
že technické služby nově k sekaní využíva-
jí robotickou sekačku, která by měla zvýšit 
efektivitu práce. Proběhlo také již několik 
schůzek týkajících se sestavení rozpočtu 
města na rok 2024. 

6. 9. přijali naše pozvání starosta 
a místostarosta Náchoda, pan Jan Birke 
a Ing. Milan Vik. Vzhledem k tomu, že na-
ším tématem byla diskuze týkající měřičů 
rychlosti a následné zpracování agendy, tak 
se jednání také účastnili vedoucí strážní-
ci městské policie z Náchoda a Police nad 
Metují. Pořízení měřičů rychlosti je velmi 
nákladnou záležitostí, stejně jako následná 
agenda zpracování přestupků. S ohledem 
na fakt, že máme zřízenou městskou poli-
cii a nejsme obec s rozšířenou působnos-
tí, tak nám tuto agentu Náchod nemůže 
obstarávat, i pokud by to bylo možné, tak 
veškerý zisk zůstane v náchodské rozpočtu. 
Nicméně jsme se domluvili alespoň na za-
půjčení snímačů se záznamem počtu aut 
a jejich rychlosti. 

6. 9. se také konalo 4. veřejné zasedání 
zastupitelstva Police nad Metují. Jsem velmi 
rád za přínosnou diskuzi k předloženým 
bodům a za jejich následné schválení. Velmi 
si také vážím sledujících z řad veřejnosti. 

7. 9. proběhla vernisáž výstavy Police 
nad Metují za Protektorátu Čechy a Morava, 
kterou pořádal spolek Apeiron. Výstavu 
jsme během celého měsíce mohli navštívit 
v Zeleném domečku. Jsem velmi rád, že se 
tyto akce konají a historie se připomíná 
i mladším ročníkům. 

V neděli 10. 9. ukončilo také svůj pro-
voz v této sezóně polické koupaliště. Zatím 
nemám přesná čísla, ale již teď víme, že 
návštěvnost se oproti roku 2021 zvedla 
dvojnásobně. Sám jsem jeho častým ná-
vštěvníkem a s potěšením sleduji, že je 
navštěvováno nejen občany našeho města 
a okolních obcí, ale zajde na něj i mnoho 

turistů Policka. Do sezóny 2024 by město 
mělo vstoupit s nově rekonstruovaným so-
ciálním zařízením. V současné době je vy-
hlášeno výběrové řízení na dodavatele stav-
by. O dalším průběhu této investiční akce 
Vás budu informovat v některém z dalších 
čísel měsíčníku. 

Celý měsíc jsme také společně věnova-
li přípravám oslav města, které se konaly 
16.9. Vzhledem k tomu, že organizaci této 
akce měl v gesci místostarosta Jaroslav 
Souček, určitě se o ní podrobně zmíní on. 
Já bych chtěl hlavně poděkovat, organi-
zátorům, dobrovolníkům, zaměstnancům 
technických služeb sponzorům, místním 
podnikatelům, a pak také všem návštěvní-
kům, bez které by tato akce neměla smysl. 
Myslím, že oslavy naplnili svoje hlavní hes-
lo, kterým bylo oslavit výročí města společ-
ně se všemi blízkými, kamarády a sousedy. 

21. 9. jsem přijal pozvání na vernisáž 
podzimní výstavy, kterou na sále Pellyho 
domů pořádala Základní organizace 
Českého zahrádkářského svazu v Polici 
nad Metují. Návštěvník měl možnost inspi-
rovat se zpracováním sklizně ze zahrádek 
a podzimní výzdobou, možnost směnit své 
přebytky ze zahrádky, či načerpat odborné 
informace.

Nakonec znovu připomenu svůj e-mail 
stary@policenm.cz, na který můžete zasílat 
nejen své podněty ke zlepšení, ale také při-
pomínky týkající se údržby či chodu města.

S úctou
Radek Starý, místostarosta

Rozpis lékařů
stomatologické služby

říjen 2023
služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
07. a 09. 10. 
MDDr. Lucie Třísková, 
Krásnohorské 672, Náchod  737 449 355
MDDr. Veronika Kalousková, 
Husova 931, Jaroměř 491 812 935
14.  a 15. 10.
MUDr. Vjačeslav Ogriščenko 
ZS VEBA Olivětín 66,Broumov 491 502 425
16. a 17. 09.
MUDr. Mounajjed R., Ph.D. (MUDr. S. Ságlová, Ph.D.)
ZŠ Malecí, Nové Město nad Metují 491 520 373
21. a 22. 10.
SK – clinic s.r.o. (MDDr. Klára Peterková Malychina)
Manž. Burdychových 325, Č. Kostelec 739 963 202
MUDr. Jana Šťovíčková
Denisovo nábřeží 665, Náchod 491 423 748
28. a 29. 10.  
MUDr. Jana Šimková Vaňková
Sokolská 215, Červený Kostelec 491 463 421
MDDr. Šárka Šejvlová, zubní ordinace s.r.o.
Husova 931, Jaroměř 491 812 944
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SLOVO MÍSTOSTAROSTY JAROSLAVA SOUČKA
Vážení spoluobčané, milí Poličáci,
TOHLE JSME MY! TOHLE JE POLICE!

Když na závěr Oslav 770 let města 
Police na zcela zaplněném náměstí burácel 
dlouhotrvající a nadšený potlesk všech zú-
častněných, byl to vlastně potlesk pro nás 
pro všechny.

Potlesk pro Polici – hrdou, sebevědo-
mou, tepající životem, které okolní svět 
může jen závidět a který s obdivem sleduje, 
co všechno tu děláme a dokážeme.

Potlesk pro Poličáky – patrioty v tom 
nejlepším slova smyslu, sousedé, kteří 
společně tvoří silnou komunitu, navzájem 
se podporují, nezištně a aktivně se zapo-
jují do společenského, kulturního a spor-
tovního života města a podporují tak naši 
pospolitost.

Pojďme tedy ještě nechat znovu, po-
myslně, zaznít ten potlesk v našich uších. 
Zasloužíme si ho, my všichni – diváci, účin-
kující, organizátoři, stánkaři, personál, kte-
rý se staral o celé zajištění oslav.

Byla to jízda!
Máme spoustu nadšených reakcí 

od hostů a přespolních účastníků, kteří jed-
nohlasně ocenili a vyzdvihli především:

 ¾ úžasnou atmosféru vzájemnosti, kterou 
zde lidé vytvořili

 ¾ pestrý a nabitý program, určený pro 
všechny generace

 ¾ naprosto profesionální provedení a rea-
lizaci celého průběhu oslav

 ¾ zapojení místních lidí a spolků - dobro-
volníků do programu 

 ¾ bezproblémové technické a provozní za-
jištění oslav
Je to tak, máme si za co tleskat! 
Když jsem v listopadu loňského roku 

inicioval první setkání kulturních akté-
rů ve městě a poprvé zde vyslovil nápad 
na uspořádání oslav tohoto významného 
výročí města, netušil jsem tehdy, kam vlast-
ně dojdeme. Realita předčila mé očekávání 

a já doufám, že i vy se mnou budete sou-
hlasit, že ty měsíce příprav a náklady stá-
ly za to. A vězte, že moje role v tom byla 
marginální a tohle všechno by se nepoda-
řilo, nebýt všech těch neskutečných, zapá-
lených, aktivních, kreativních, pracovitých 
lidí, kteří oslavy vykutali doslova z ničeho. 
Dobrovolnicky, bez nároků na honorář.

A proto si dovolím na tomto místě podě-
kovat a vzdát hold:
Petře Soukupové, Davidu Ostružárovi, 
Lence Ištokové, Magdaleně Rožkové a Jitce 
Smolíkové z Police Symphony Orchestra, 
kteří vymysleli koncept, scénář oslav a kte-
ří tohle všechno produkčně a propagačně 
zaštítili

Místním organizacím, spolkům a lidem, 
kteří se zapojili jak do programu, tak do za-
jištění průběhu oslav:

 y Police Symphony Orchestra
 y ZUŠ Police nad Metují
 y Skauti Police
 y Sokol Police
 y SKI Police
 y MC Mamina
 y Hasiči v čele s Jiřím Hubkou
 y Divadelní spolek Kolár
 y Muzeum Náchodska, především pak 

Janu Tůmovi a Drahomíře Večeřové
 y Muzeum stavebnice Merkur

Dále bych chtěl poděkovat:
 y Janě Rutarové a jejímu týmu CKVS, 

za nasazení a úsilí, které oslavám věno-
vali

 y Aleši Freiwaldovi a jeho týmu technic-
kých služeb, za hladký průběh provoz-
ního zajištění oslav

 y Pavlu Pohnerovi a Dagmar Hauschkové, 
za vytvořené zázemí pro hosty 

 y Městské policii, za dohled a aktivní po-
moc při oslavách
Poděkování také patří našim part-

nerům, kteří v rámci své podpory dodali 
občerstvení pro všechny účinkující, dob-
rovolníky a hosty oslav – firmám Pejskar, 
Primátor a Kvíčerovská pekárna.

A na závěr děkuji Benediktinskému ar-
ciopatství především pak za úžasný video-
mapping, který pro nás připravili.

Díky vám všem! Byli jste úžasní!
Jednalo se o výjimečnou akci, která se 

koná jednou za desítky let. Přesto si mys-
lím, že bychom na ní – samozřejmě v dale-
ko menším a skromnějším formátu – moh-
li navázat a každoročně si spolu takovou 
Sousedskou uspořádat. Co na to říkáte? Jste 
pro?

V souvislosti s oslavami bych také ještě 
zmínil Šimona Macha, který se po celý ví-
kend již aktivně zapojil do příprav a přiložil 
svou ruku k dílu. A kdo je Šimon Mach? Je to 
nový vedoucí CKVS, který vzešel jako vítěz-
ný kandidát z výběrového řízení. Od 1.října 
se oficiálně ujme své pozice a nahradí tak 
odcházející Janu Rutarovou. Osobně vám ho 
představíme na příštím zastupitelstvu, ale 
už odteď se s ním určitě budete v „Peláku“, 
či divadle potkávat.

A zde musím vyjádřit Janě další vel-
ké poděkování – za to, jak svědomitě těch 
šestnáct let vedla organizační složku CKVS–
Pellyho domy, za všechny ty akce, které se 
svým týmem bezchybně zastřešila, za to 
jaký „srdcař“ je!

Dobrou zprávou je, že Jana bude i poté 
pracovně působit v Polici a já myslím, že 
s ní Město bude – byť v jiné formě a formá-
tu – nadále občas spolupracovat.

Na druhou stranu s novým vedoucím 
začíná nová etapa polické kultury. Mým 
stěžejním úkolem bude být Šimonovi co 
nejvíce nápomocen a udělat vše pro jeho 
hladké vplutí do pozice. Jednou z prvních 
důležitých výzev bude příprava programo-
vé nabídky na příští rok. Už teď vám můžu 
prozradit, že se chystáme vás do ní také za-
pojit… ale o tom až příště.

Přeji všem barevný podzim, mějte se 
slavnostně!  Váš Jarda Souček

Mgr. Jaroslav Souček, místostarosta
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Polický městský úřad má novou elektronickou úřední desku
Na počátku měsíce září byl do průchodu 

vedle radnice (cukrárny – pekařství) insta-
lován digitální panel s elektronickou úřední 
deskou, který nahradí dosud používanou 
fyzickou úřední desku umístěnou na pro-
tější stěně téhož průchodu. Vitríny fyzické 
úřední desku budou postupně demontová-
ny a využity pro jiné informační účely. 

Město přistoupilo k tomuto řešení z dů-
vodu stále rostoucího počtu zveřejňova-
ných dokumentů, pro jejichž vyvěšení často 
na fyzické úřední desce již chyběl prostor 
a i proto, že toto moderní zařízení zvyšuje 
komfort vyhledávání a snižuje administra-
tivní zátěž pro městský úřad.

Nainstalovaný digitální panel s 55´ 
dotykovou obrazovkou nabídne vedle 
zobrazení úřední desky přístup k webo-
vými stránkám města a možnost vyhledat 
si dopravní spoje. Práce s obrazovkami 
je jednoduchá, intuitivní s možností při-
způsobit se hendikepovaným uživatelům. 
Lidé mohou v dokumentech zveřejněných 
na úřední desce jednoduše vyhledávat, 
prohlížet si je, listovat v nich nebo si ob-
sah přeposlat na zvolenou e-mailovou ad-
resu. V nabídce je i strojové přečtení vy-
braného článku, jen je třeba mít v případě 
delších textů strpení, než se celý odstavec 
načte.

Povinnost zřídit veřejně přístupnou 
úřední desku ukládá úřadům správní řád. 
Obsah úřední desky je dostupný také pro-
střednictvím oficiálních internetových 
stránek města Police nad Metují na adrese 
https://www.policenm.cz/urad/uredni-des-
ka-1/ a slouží k uveřejňování právních před-
pisů, rozhodnutí a záměrů prodeje a dalších 
úředních dokumentů různých institucí ve-
řejné správy. 

Doufáme, že elektronická úřední deska 
bude po mnoho dalších let sloužit ke spoko-
jenosti všech zájemců o informace.

Ing. Pavel Pohner, tajemník MěÚ

Prodej stavebních parcel 
pokračuje
Vážení zájemci o stavební parcelu, 

v současné době byly vyhlášeny na portálu https://aukce.
policenm.cz/aukce/ další 4 aukce stavebních pozemků v nové 
ulici Větrná, které proběhnou během měsíce října. Do aukce 
samotné se může přihlásit pouze registrovaný uživatel, který 
bude mít s městem jako organizátorem uzavřenou Smlouvu 
a prohlášení zájemce o účasti v elektronické aukci. Tento do-
kument bude vygenerován při registraci, je možné ho poslat 
poštou, prostřednictvím datových schránek, případně donést 
osobně na úřad v Polici nad Metují na podatelnu nebo do kan-
celáří IMŽP. Podmínkou účasti je také složení aukční jistoty dle 
pokynů uvedených u jednotlivých aukcí. V případě dotazů jsou 
na aukčním portálu uvedeny kontakty, kam je možné směřo-
vat svoje dotazy, případně je možné využít kontaktní formulář. 

 Bc. Hana Plná, správa majetku města

Den seniorů
Mezinárodní

- zahájení, úvodní slovo
uvítací proslov starosty Mgr. Jiřího Škopa

- vystoupení žáků ZUŠ Police nad Metují

- skupina Sestry Chalupovy
historická modní přehlídka

- poznávací soutěž s odměnou

- skupina KRVESAY
hudební vystoupení 

PROGRAM:

Police nad Metují - Pellyho domy
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Občerstvení zajištěno - otevřen bar

3. října 2023 od 14:00

  

HHAASSIIČČII  PPOOLLIICCEE  NNAADD  MMEETTUUJJÍÍ  

PPRROOVVEEDDOOUU    
SSVVOOZZ  SSTTAARRÉÉHHOO  ŽŽEELLEEZZAA 

  

PPÁÁTTEEKK  0066..1100..22002233  OODD  1166::0000  hhooddiinn  
SSOOBBOOTTAA  0077..1100..22002233  ddooppoolleeddnnee  

NNeeppoottřřeebbnnéé  žžeelleezzoo  bbuuďď  vvyynneessttee  vv  ddeenn  ssvvoozzuu    
ppřřeedd  ddůůmm  nneebboo  vvyyččkkeejjttee  ppřřííjjeezzdduu    

ssvvoozzoovvééhhoo  vvoozziiddllaa  hhaassiiččůů,,    
kktteeřříí  vváámm  ppoommoohhoouu  žžeelleezzoo  ooddnnéésstt..  

VVííccee  iinnffoorrmmaaccíí  nnaa  tteell::  772255008866550044  
 

MěSTO POLice nAd MeTUJÍ PřiJMe
1) na poloviční úvazek pracovníka/ci na úklid. 
Náplní práce jsou vedle zajišťování úklidu Pellyho domů a Kolárova 
divadla i pomocné domovnické práce a spolupráce s ostatními za-
městnanci na přípravě a zajištění akcí pořádaných organizační slož-
kou Pellyho domy - CKVS. Tato pozice vyžaduje časovou flexibilitu. 
Pracovní doba se může měnit v závislosti na pořádaných akcích. 

2) technika pro Pellyho domy a Kolárovo divadlo na dPP. 
Náplní práce je technické zajištění akcí (světla, zvuk) pořádaných or-
ganizační složkou, přičemž je možné zaučení vyškoleným technikem. 
Vyžadována je časová flexibilita. Pracovní doba se může měnit v závis-
losti na pořádaných akcích. 
V případě zájmu o uvedné pracovní pozice kontaktujte organi-
zační složku na emailové adrese: 
info@pellyhodomy.cz, nebo na tel. čísle: +420 602 645 332.
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Povinnosti provozovatelů kotlů  
na pevná paliva 

Blíží se topná sezóna, a s ní souvisí povinnost daná zákonem 
č.201/2012 Sb. o ochraně ovzduší. Stanovuje, že provozovatel kot-
le na pevná paliva o tepelném příkonu od 10 do 300 kW včetně, 
který slouží jako zdroj tepla pro teplovodní soustavu ústřední-
ho vytápění, má povinnost provádět jednou za tři kalendářní 
roky, prostřednictvím proškolené osoby, kontrolu technického 
stavu a provozu tohoto kotle. Na vyžádání je pak provozovatel 
povinen předložit obecnímu úřadu obce s rozšířenou působností 
(Městskému úřadu Náchod) doklad o provedení této kontroly, vy-
stavený odborně způsobilou osobou. Tato osoba potvrdí, že dané 
spalovací zařízení je instalováno, provozováno a udržován v soula-
du s pokyny výrobce a zákonem. 

 Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

Pravidelná výzva společnosti 
ČeZ distribuce, a.s.

Společnost ČEZ Distribuce, a.s. 
se (na základě zákona č. 458/2000 
Sb., energetický zákon) opět obrací 
na majitele a uživatele pozemků, 
aby v termínu do 15. listopadu 
provedli ořez větví nebo pokáce-
ní dřevin, rostoucích v blízkosti 
elektrických rozvodných zařízení 
(v ochranném pásmu elektrického 
vedení). Důvodem je především za-
bezpečení provozu distribuční sou-
stavy a dodávky elektrické energie. 

Ořez je potřebné provést tak, aby: 
 ¾ minimální vzdálenost větví od vodičů nízkého napětí (do 1 kV) 

byla 
 y u stromů a jiných porostů, u nichž se předpokládá výstup 

osob do koruny: 
2 m od vedení bez izolace a 1,5 m od izolovaného nebo ka-
belového vedení 

 y u stromů a jiných porostů, u nichž se výstup osob do korun 
nepředpokládá:
1,5 m od všech druhů vedení, 

 y doporučená bezpečná vzdálenost pro přiblížení se k vodi-
čům nn je min. 0,3 m; 

 ¾ minimální vzdálenost větví od vodičů vysokého napětí  
(od 1 do 35 kV), byla 

 y 7 m od vedení bez izolace, 2 m od izolovaného vedení,
 y doporučená bezpečná vzdálenost pro přiblížení se k vodi-

čům vn je min. 1,5 m; 
 ¾ minimální vzdálenost větví od vodičů velmi vysokého napětí 

(od 35 do 110 kV), byla
 y 12 m od vedení bez izolace, 
 y doporučená bezpečná vzdálenost pro přiblížení se k vodi-

čům vvn je min. 2 m.
V ochranném pásmu nadzemního vedení je zakázáno nechávat 

růst porosty nad výšku 3 m. 
Pokud ve shora uvedené lhůtě potřebný zásah neprove-

dete sami, je pracovník pověřený společností ČEZ Distribuce, 
a.s. oprávněn ke vstupu na dotčené pozemky a k provedení 
zásahu. Vzniklý klest a zbytky po těžbě budou zlikvidovány a vy-
těžená dřevní hmota bude uložena v celých délkách do hromad 
na okrajích ochranného pásma nebo ve vzdálenosti 10 m od osy el. 
vedení. V zákonem vymezených případech je nutné před plánova-
ným kácením splnit oznamovací povinnost, popřípadě si vyžádat 
povolení k pokácení podle zákona č.114/1992 Sb, o ochraně příro-
dy a krajiny.

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

17 Globálních cílů 
udržitelného rozvoje (SdGs)

V roce 2012 vznikla pod záštitou generálního tajemníka 
OSN Síť řešení pro udržitelný rozvoj (SDSN), která sdru-
žila špičková pracoviště, zaměřená na udržitelný rozvoj. 
Na Summitu OSN v září 2015 pak byly přijaty Cíle udrži-
telného rozvoje (SDGs), které jsou společným rozvojovým 
programem všech států světa. Zahrnují odhodlání vymýtit 
extrémní chudobu, zajistit společnou prosperitu a mír, bu-
dovat partnerství, ale také chránit životní prostředí. Na for-
mulaci cílů se podílely všechny členské státy OSN, zástupci 
občanské společnosti, podnikatelské sféry, akademické obce 
i občané ze všech kontinentů. Cíle udržitelného rozvoje chce 
OSN splnit do roku 2030. 

ČR absolvovala již dva dobrovolné národní přezkumy pl-
nění SDG v letech 2017 a 2021. V nejnovější Zprávě o udr-
žitelném rozvoji (Sustainable Development Report) z letoš-
ního roku (každoročně ji vydává SDSN), se Česká republika 
umístila na 8. místě ze 166 hodnocených zemí a získala cel-
kové skóre 81,9 bodu ze 100. Od loňského roku si tak polep-
šila o pět pozic. Maximální hodnota indikuje naplnění všech 
17 SDGs. Aktuálně Česká republika splnila nebo je na dobré 
cestě k naplnění 70 % podcílů udržitelného rozvoje. U zbý-
vajících 30 % dosahuje dílčích úspěchů nebo si dokonce 
pohoršila. Podle Zprávy se tímto výsledkem řadíme spolu 
s Dánskem, Estonskem, Lotyšskem a Slovenskem mezi pět 
zemí světa s nejvyšším podílem již splněných nebo naplňo-
vaných podcílů. Nejlépe si Česká republika vede v plnění cíle 
Konec chudoby (SDG 1), pokroku dosáhla i v plnění úkolů, 
které by měly zvýšit udržitelnost měst a obcí (SDG 11) a také 
u cíle zaměřeného zejména na mezinárodní a rozvojovou 
spolupráci Partnerství pro splnění cílů (SDG 17). Naopak 
zaostává v plnění cíle nazvaného Konec hladu (SDG 2), ze-
jména z důvodu nevhodných stravovacích návyků, problémů 
s obezitou a nepříznivé bilance dusíku v zemědělství. Výzvou 
zůstává také plnění SDG 12 (Odpovědná výroba a spotřeba), 
SDG 13 (Klimatická opatření) a SDG 5 (Rovnost mužů a žen).

Přední místa v celosvětovém žebříčku tradičně obsazují 
skandinávské země. Na prvním místě se v roce 2023 umísti-
lo Finsko, stejně jako v předchozích dvou letech. Následovalo 
Švédsko, Dánsko, Německo, Rakousko, Francie a Norsko, 
za kterým se umístila ČR.

podle Tiskového odd. MŽP sestavil 
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.
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Rekonstrukce komunikace  
v ulici K Vodojemu

Během provádění rekonstrukce komunikace v ulici K Vodojemu 
se dodavatel stavby, firma SILNICE SVOBODA a.s. z Jetřichova, 
potýká s různými komplikacemi, které původně nebyly v plánu 
stavby. Jedná se především o výměnu vodovodního řadu v celé 
trase opravovaného úseku ulice K Vodojemu, kterou si vyžádal 
a náklady na stavbu uhradil provozovatel vodovodu, kterým je 
firma Vodovody a kanalizace Náchod, a.s. Dále dodavatel stavby 
provedl výměnu dožilých betonových trub cca 30 m dlouhého 
úseku podpovrchového vodního náhonu u Krčmy a stavbu nové-
ho úseku veřejné kanalizace v úseku od křižovatky ulic Jiráskova 
a K Vodojemu po křižovatku ulic K Vodojemu a Ke koupališti 
o předpokládané délce 35 m. Oba úseky potrubí jsou provedeny 
z potrubí PVC dostatečné pevnosti a o vnitřním průměru 400 mm. 
V průběhu stavby se ukázalo, že provedení těchto víceprací je více 
než žádoucí. Po provedení nového asfaltového povrchu ulice by 
jakýkoliv pozdější zásah do podloží komunikace způsobil poruše-
ní vrchní části nové vozovky, což žádoucí není. Zejména z těchto 
důvodů byl s dodavatelem stavby sjednán pozdější termín k do-
končení celé stavby rekonstrukce komunikace v ulici K Vodojemu, 
a to do konce letošního října. Děkujeme za trpělivost všem, kteří 
jsou touto stavbou dotčeni.

Ing. Dušan Šedek, investiční technik

Oprava chodníku u MŠ
V červenci a srpnu letošního roku byl proveden nový chod-

ník ze zámkové dlažby od brány podél budov Mateřské školy 
Police nad Metují ve Fučíkově ulici č.p. 328. Samotná brána se 
vstupními dvířky z ulice Fučíkova byla též nově rekonstruována. 
Součástí stavební zakázky byly nové rozvody dešťové kanalizace, 
která je zaústěna do veřejné kanalizace v ulici Fučíkova, a osvět-
lení chodníku, které bude dobře sloužit v ranních a odpoledních 
hodinách za krátkých podzimních a zimních dní. Stavbu zdárně 
provedla stavební firma MOVIS Hronov, s.r.o. Instalaci osvětlení 
zajistila firma ELPOL Police s.r.o.

Obnova schodů  
do školní jídelny

Na přelomu července a srpna byla provedena obnova scho-
diště před vchodem do školní jídelny v ulici Na Babí. Stavební 
obnovu provedla firma MOVIS Hronov, s.r.o. Od nového školního 
roku jsou schody zpřístupněny všem uživatelům školní jídelny.

Dušan Šedek, investiční technik
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Stavba Větrné ulice pokračuje
Stavební práce na akci „Dopravní a technická infrastruktura 

pro výstavbu 17 rodinných domů v ulici Větrná, Police nad Metují“ 
probíhají dle předloženého harmonogramu prováděcí firmy PDV 
Stavby s.r.o. z České Skalice. Dokončení stavby je dle smlouvy 
plánováno nejpozději do 31. 12. 2023. Byla dokončena pokládka 
splaškové a dešťové kanalizace, kompletní vodovodní řad včet-
ně přípojek, osazeny šachty pro vodoměry a v tomto týdnu fir-
ma dokončila rozvody plynu a podezdila a osadila pilířky HUP. 
Dodavatelem VČE Montáže byla provedena pokládka chrániček 
a kabelů vedení ČEZ Distribuce. Dodavatel konstrukčních vrstev 
komunikací fa. STRABAG a.s. provedla stabilizaci podkladních vrs-
tev hydraulickým pojivem, pokládku separační geotextilie a návoz, 
úpravu komunikace štěrkodrtí. V termínu od 25.09.  předpokládá 
fa. STRABAG a.s. zahájení dlaždičských prací a PDV Stavby s.r.o. bu-
dou osazovat požární nádrž. Úplné dokončení stavby bude záviset 
zejména na příznivých povětrnostních podmínkách v měsíci říjnu 
a listopadu. Děkujeme obyvatelům této lokality za trpělivost při 
provádění stavebních prací. 

Ing. Pavel Scholz, vedoucí odboru IMŽP
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„dřevěnka“ v novém hávu
Na rozdíl od lokality Záměstí, kde zů-

stalo zachováno ještě několik roubených 
staveb, v centru města zůstala zachována 
pouze jediná budovou tohoto typu, a to 
stará škola zvaná „dřevěnka“ ve Hvězdecké 
ulici. Jedná se o dvoupatrovou barokní rou-
benou stavbu s mansardovou střechou, 
šindelovou krytinou a typickým vápenným 
nátěrem. Byla postavenou v r. 1785 a svému 
účelu, jako místní škola, sloužila do r. 1857. 
V přízemí se nacházely dvě třídy a v prvním 
patře bydleli učitelé. Od r. 1958 je tento 
objekt památkově chráněn a v r. 1964 byl 
zapsán do státního seznamu kulturních 
památek. Je v něm instalováno muzeum 
místního školství s dobovým vybavením 
tříd a domácnosti, které provozuje Muzeum 
Náchodska.   

Z důvodu zhoršujícího se technického 
stavu této budovy nechalo město v r. 2021 
vypracovat technologický návrh obnovy, 
který schválila státní památková péče a zá-
vazným stanoviskem potvrdil speciální sta-
vební úřad v Náchodě. Následně požádalo 
město Ministerstvo kultury ČR o dotaci 
z Programu regenerace městských památ-
kových zón a rezervací, na realizaci obno-
vy, a ve svém rozpočtu vyčlenilo potřebné 
finanční prostředky.  V loňském roce byla 
realizace projektu „Obnova pláště a střešní 
krytiny staré školy čp. 15, Police nad Metují“ 
zahájena 1. etapou. V rámci této etapy byla 
provedena výměna poškozeného roubení 
a části šindelové krytiny (realizovala firma 
ALFA CZ s.r.o. Hradec Králové) a bylo vyro-
beno a osazeno nové třídílné okno v části, 

kde bylo vyměněno 
roubení (realizovala 
firma MT Střechy s.r.o. 
Bukovice). 

V letošním roce 
obnova pokračovala 
dokončením 1. etapy 
a realizací 2. etapy. 
V rámci dokončení  
1. etapy byly prove-
deny oprava komínů 
a jejich oplechová-
ní, výměna šindele 
na zbývající části stře-
chy a výměna dešťo-
vých žlabů a svodů 
- tyto práce zajistila 
specializovaná firma 
Juráň s.r.o. ze Vsetína, 
ve spolupráci s firmou 

Tesmen s.r.o. Červený Kostelec. V souběhu 
s tímto byla realizována 2. etapa, v rám-
ci které byly provedeny oprava a nátěr 
oken, dveří a přístavku a oprava a nátěr 
zděné stěny, roubených stěn a soklu - tyto 
práce zajistil fasádní specialista Mgr. Jan 
Myška z Nového Města n. M., ve spolupráci 
s p. Kozárem a p. Mikyskou z Police. Uvedení 
dodavatelé byly městem vybráni na základě 
výběrového řízení. 

Naplánovaná obnova se podařila a je 
téměř dokončena. Lze konstatovat, že tato 
unikátní městská památka náramně pro-
koukla, a to nejen novou krytinou v jantaro-
vém odstínu a titanzinkovými žlaby a svody, 
ale i čistými bílými stěnami a novou barvou 
oken a dveří v příjemném šedozeleném od-
stínu. Všechny práce byly provedeny s ře-

meslným fortelem a ve velmi 
dobré kvalitě. Pro zachování 
dobrého stavu a vzhledu této 
budovy, bude do budoucna 
nutná její pravidelná údržba. 
Věříme, že tato obnova bude 
přijata pozitivně a místní obča-
né i přespolní návštěvníci měs-
ta ke „dřevěnce“ rádi zavítají.   

Ing. Jan Troutnar, 
MěÚ Police n. M.
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oDPaDové INForMaCE
Ukončení sezóny městské 
kompostárny 

V ulici V Domkách, vpravo vedle od-
padového sběrného dvora, je již pátým 
rokem provozována městská kom-
postárna, která coby zařízení pro vyu-
žívání bioodpadů rostlinného původu 
již jednoznačně osvědčila svoji potřeb-
nost v našem regionu. Její provoz zajiš-
ťuje na základě smluvních ujednání spol. 
Agriwood s.r.o. s jednatelem p. Filipem 
Šofrem ze Žďárek. Je určená především 
pro polické občany a vlastníky rekreačních 
objektů, polické technické služby a firmy 
pečující o městskou zeleň, a její služby vy-
užívají i okolní obce, což zvyšuje její efekti-
vitu. V loňském roce bylo do kompostárny 
přijato celkem 883t bioodpadu, z toho 458t 
od občanů a 425t z údržby veřejné zeleně. 
V kompostárně je také možnost zakoupit 
kompost, který zde dozrál, mulčovací kůru 
a zeminu.

Kompostárna bude letos otevřena 
do soboty 18. listopadu, a poté zno-
vu od soboty 30. března příštího roku. 
Po dobu uzavření kompostárny bude mož-
né malé množství bioodpadu odkládat 
do sběrného dvora, do kontejneru provo-
zovatele kompostárny. Větší množství bude 
v případě nutnosti možné do kompostárny 
odložit  po domluvě s městem a provozova-
telem kompostárn

Pravidelná změna otvírací 
doby sběrného dvora

V pondělí 30. října končí sezonní ot-
vírací doba odpadového sběrného dvora. 
Znamená to, že od tohoto data do 30. břez-
na příštího roku, bude otevřen ve stře-
du od 15.00 do 18.00 hod. a v sobotu 
od 8.00 do 12.00 hod. Po dobu uzavření 
kompostárny zde také bude možné odklá-
dat malé množství rostlinného bioodpadu.   

Adresný svoz plastů 
s nápojovými kartony 
a papíru od domů 

V rámci podpory třídění odpadů, nabízí 
město i nadále, k bezplatnému zapůjčení, 
nádoby na adresný svoz plastů s nápojový-
mi kartony a papíru přímo od rodinných či 
bytových domů. Vytříděné odpady jsou pra-
videlně odváženy podle svozového kalen-
dáře - PL s NK 1 x za 2 týdny a PAP 1 x za 4 
týdny; svozový den je ve čtvrtek. Tyto svozy 
se pravidelně střídají se svozem SKO, který 
se sváží celoročně 1 x za 2 týdny. 

Zájemci o přidělení nádob na tříděný 
odpad z rodinných i řadových domů v k.ú. 
Police n.M. a Velké Ledhuje se mohou stále 
přihlašovat prostřednictvím přihlášky, 
kterou najdou na webových stránkách 
města nebo v letáku na radnici a v infor-
mačním centru v Pellyho domech.

Jedlé oleje a tuky
Mezi zákonné odpadové povinnosti 

města patří i zajištění místa pro samo-
statné odkládání vytříděných použitých 
jedlých olejů a tuků z domácností. Vedle 
možnosti odkládat tento odpad ve sběr-
ném dvoře je, ve spolupráci se spol. Marius 
Pedersen a.s., možné jejich odkládání při 
svozu SKO z popelnic a na sídlišti, kde 
mají na SKO pouze kontejnery, také do čer-
vené popelnice. Pro všechna místa odklá-
dání platí stejná pravidla, a to sice že jsou 
určena pouze pro kuchyňské oleje, nikoliv 
oleje motorové, a olej musí být shromážděn 
v řádně uzavřené PET lahvi. Poté je možné 
ho odložit do sběrného dvora, červené 
popelnice nebo položit na svoji popel-
nici s SKO, připravenou ke svozu, odkud 
svozová posádka PETku před výsypem SKO 
odebere. Využívejte této možnosti a pama-
tujte, že použité jedlé oleje a tuky nelze 
vylévat do kanálu.   

(Do budoucna se pravděpodobně objeví 
i další možnosti pro odkládání jedlých olejů 
a tuků, viz následující článek.)

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

Čerpací stanice se 
proměňují:
počítá s nimi budoucí zálohový 
systém a nově na nich možná 
odevzdáte i upotřebené kuchyňské 
oleje

Tuk je nositelem chuti a to je důvod, proč 
se bez něj v kuchyni neobejdeme. Problém 
však nastává, když začneme řešit co s ním. 
Naštěstí v kontextu uhlíkové neutrality spo-
lečnost ORLEN Unipetrol startuje pilotní 
bezodpadový projekt, v rámci něhož z pou-
žitého kuchyňského oleje vznikne hodnotné 
palivo. Více informací o tomto záměru sdě-
lil generální ředitel a předseda představen-
stva výzkumně vzdělávacího centra ORLEN 
UniCRE Jiří Hájek.
Jaký problém použité jedlé tuky  
a oleje představují? Proč se jimi vůbec 
máme zabývat?

Jedlé oleje a tuky představují problém 
v odpadních potrubích, kde postupem času 
dochází k jejich akumulaci s následným 
částečným nebo úplným omezením pro-
pustnosti. V odpadních vodách tuky přímo 
neohrožují životní prostředí, nicméně jsou 
živnou půdou především pro přemnožené 
hlodavce. Oleje a tuky, vypouštěné do ka-
nalizačních systémů, zároveň zatěžují bio-
logické čistírny odpadních vod, což rovněž 
způsobuje zvýšení provozních nákladů pro 
obce a města. V současnosti není použitý 
jedlý olej odpad, ale surovina, která může 
najít řadu uplatnění. Mohou z něj být vyrá-
běny biosložky do motorových paliv nebo 
i udržitelné plasty.
A jak je to s jedlými oleji v ČR? O jakých 
ročních objemech, z pohledu domácnos-
tí a firem, zhruba hovoříme?

Ačkoliv v rámci ČR probíhá již velmi 
efektivní sběr odpadních olejů z restau-
račních zařízení a od producentů smaže-
ných potravin, celkové hodnoty dosahují 
na roční bázi spíše nižších desetitisíců tun 
odpadních olejů ročně. Celková roční spo-
třeba rostlinných jedlých olejů v ČR je při-
bližně 17 kg na osobu. Celková produkce 
UCO (Used Cooking Oil) v ČR je přibližně 
29 tisíc tun, je ale nutné dodat, že zdaleka 
ne všechny zdroje jsou do těchto statistik 
zahrnuty. Odhaduje se, že přibližně 55 % 
celkové produkce UCO pochází z domác-
ností. Již nyní ale víme, že komunální sběr 
z domácností stále není rozvinutý ve všech 
obcích ČR. A proto je i jedním z našich vý-
zkumných cílů získat chybějící statistická 
data a přinést příslušným orgánům státní 
správy a obcím užitečné informace, které 
jim ve výsledku pomohou sjednotit a opti-
malizovat systémy sběru tohoto typu odpa-
du v rámci ČR.
Proč se ORLEN Unipetrol zaměřuje prá-
vě na tyto odpady? Souvisí to s deklarací 
o uhlíkové neutralitě k roku 2050?

Pilotní projekt „Sběr UCO“ je součástí 
výzkumného projektu „EUCOTECH“, který 
jej rozšiřuje o výzkum a vývoj vhodných se-
paračních a rafinačních procesů pro úpravu 
UCO z domácností na kvalitu umožňující 
jejich rafinérské využití na výrobu moto-
rové nafty s obsahem biosložky, ve formě 
hydrodeoxygenovaných rostlinných olejů 
(HVO). Upotřebené rostlinné oleje a tuky 
jsou zároveň z hlediska jejich chemické 
struktury relativně blízké kapalným pali-
vům, a jejich transformace na automobilová 
paliva tak není energeticky náročná, jako je 
tomu třeba v případě výroby syntetických 
paliv. Výzkumný projekt je plně v souladu se 
strategií skupiny ORLEN Unipetrol, směřu-
jící k rozšiřování výroby energie a produktů 
z obnovitelných zdrojů a souvisí s deklara-
cí skupiny, jež chce být nejpozději do roku 
2050 emisně neutrální. Konkrétní cíle jsou 
rozpracovány v rámci strategického roz-
voje skupiny do roku 2030 a jedním z nich 
je i rozšíření principů cirkulární ekonomi-
ky jak v rafinérském, tak petrochemickém 
segmentu.
Aktuálně jste představili zcela nový kon
cept vlastního sběru upotřebených ku
chyňských tuků a olejů. O co se přesně 
jedná?

Pilotní projekt „Sběr UCO“ je zaměřen 
na návrh systému decentralizovaného sbě-
ru UCO z domácností. Spoluobčané mají 
možnost si pro tento účel ve vybraných  
6 městech Ústeckého kraje vyzvednout la-
hev navrženou právě na přečištění a skla-
dování použitých rostlinných olejů anebo 
tuků. Při přelévání olejů a tuků z pánve do-
chází již k první filtraci nečistot, které ulpí 
na sítku v hrdlu sběrné lahve. Tyto nečisto-
ty pak ze sítka snadno vysypeme do koše 
a sítko umístíme zpět do lahve. Po naplně-
ní sběrnou lahev umístíme do sběrného 
boxu, který se otevírá pomocí unikátního 
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QR kódu uvedeného na lahvi. V aktuální fázi 
výzkumného projektu obsluha informuje 
výzkumné centrum ORLEN UniCRE o napl-
něnosti sběrných boxů. Získané vzorky ole-
jů se analyzují a slouží k výrobě funkčních 
vzorků HVO a tzv. zeleného propanu. Cílem 
výzkumného projektu je sbírat chybějící 
statistická data o produkci a kvalitě UCO 
z domácností, porovnat námi navrhova-
ný a stávající způsob separovaného sběru 
UCO z různých hledisek (environmentální, 
ekonomické a sociologické). Tento pilot-
ní sběr je součástí výzkumného projektu 
„EUCOTECH“, který jej rozšiřuje o výzkum 
a vývoj vhodných separačních a rafinač-
ních procesů pro úpravu UCO z domácností 
na kvalitu umožňující jejich rafinérské vy-
užití na výrobu motorové nafty s obsahem 
biosložky ve formě HVO.
Bude nutné používat pouze vaši sběrnou 
lahev, nebo budou lidé moci používat na-
příklad PET lahve?

Pro samotný sběr olejů jsme nechali 
vyrobit speciálně navržené lahve, které si 
můžete zcela zdarma zapůjčit na vybraných 
čerpacích stanicích. Sběrné lahve jsou vy-
robené z odolnějšího materiálu, mají širší 
otvor a vložené sítko, které vám usnadní 
sbírání oleje přímo u vás doma. Zároveň 
byly lahve navrženy tak, aby byly stabilní 
při nalévání oleje a aby je bylo možné v pří-
padě potřeby skladovat například v lednici 
tak, aby při dlouhodobějším skladování, 
v řádu měsíců, nedocházelo ke vzniku plís-
ní a nežádoucího zápachu. Použití jiné než 
naší sběrné lahve není možné. Během pilot-
ního sběru vám zcela zdarma tuto speciální 
sběrnou lahev zapůjčíme na vybraných čer-
pacích stanicích.
Jak se lidé mohou zapojit, kde mají začít?

Registrace v aplikaci ORLEN Benzina 
je nezbytnou podmínkou pro to, abyste 
se mohli zapojit do kampaně „Sbírej olej“. 
Pomocí této aplikace získáváme informa-
ce o množství vysbíraných olejů na růz-
ných čerpacích stanicích v průběhu roku. 
Všechna data jsou zcela anonymní a slouží 
pro potřeby výzkumného projektu, o kte-
rém se můžete dozvědět více na stránkách 
www.sbirejolej.cz.
Které typy olejů a tuků mohou lidé ode
vzdávat? Existují nějaké speciální poža
davky nebo omezení?

Kampaň „Sbírej olej“ je určena pou-
ze pro použité kuchyňské oleje a tuky 
z domác ností. Věříme, že spoluobčané, 
kteří se do projektu zapojí, využijí nabíze-
né možnos ti sbírat oleje a aktivně budou 
spolupra covat i na odstraňování pevných 
nečistot, které ulpí na vyjímatelném sítku 
umístě ném v hrdle sběrných lahví. Sběrné 
lahve naopak neslouží ke sběru použitých 
motorových olejů, polévek, kalů nebo od-
padní vody.
Pro starší občany může použití chytrých 
telefonů představovat nepřekonatelnou 
bariéru. Co můžete takovým uživatelům 
poradit?

Je možné vypůjčit si až tři lahve 

najednou, díky čemuž můžete poskytnout 
lahev svým známým a příbuzným, třeba 
prarodičům, kteří nemají možnost sami na-
vštívit vybrané čerpací stanice. Informace 
o počtu zapůjčených i již odevzdaných lahví 
objevíte ve svém profilu v mobilní aplikaci 
ORLEN Benzina.
Zatím se jedná o pilotní projekt. Kde 
všude bude možné oleje odevzdávat? 
Neplánujete do budoucna rozšíření 
i na benzinové pumpy jiných značek?

Pokud bude pilotní sběr úspěšný, může 
být sběr postupně rozšiřován na všechny 
čerpací stanice ORLEN Benzina. Uvažujeme 
o případné instalaci i do míst, která bu-
dou na běžných trasách pohybu většiny 
spoluobčanů, například u potravinových 
obchodů.
Nejtěžší je občany přesvědčit, aby po-
užité oleje nevylévali do odpadů, ale 
aby je slili a uchovali v uzavřené nádo-
bě. Plánujete v tomto směru nějakou 
osvětu?

Osvětová kampaň je nedílná součást 
projektu a určitě ji zahrneme do našich 
CSR/ESG aktivit. V současné chvíli vyu-
žíváme média a sociální sítě především 
v Ústeckém kraji. Současně bude probí-
hat osvěta ze strany našich kolegů přímo 
na čerpacích stanicích.
Sběr je pouze začátek. Co se dále sta-
ne se shromážděnými tuky a oleji a ná-
dobami na jejich shromažďování? A jak 
bude probíhat kontrola obsahu sběr-
né lahve?

V pilotní fázi sběru bude právě za úče-
lem získání relevantních statistických údajů 
každá lahev analyzována a charakterizová-
na individuálně. Následně se kapalný ma-
teriál slije, bude se chemicky čistit a zpra-
covávat na pilotních hydrorafinačních 
jednotkách, kde bude posuzován vliv kvan-
tity a kvality odpadních vstupů na životnost 
katalyzátorů a výtěžnost a kvalitu žádaných 
produktů hydrodeoxygenačního procesu.
Můžete detailněji popsat celý technolo-
gický proces?

Pro výrobu HVO v rafinérii je nutné 
získat olej splňující určité kvalitativní pa-
rametry. Chráníme tak nejen vlastní hyd-
rogenační technologii (např. z pohledu 
koroze), ale především používaný kataly-
zátor. Vysbírané oleje je tak nutné nejdříve 
přečistit. Oleje se musí zbavit pevných ne-
čistot, zbytků potravin, koření a strouhanky 
a následně se propírají vodou pro odstraně-
ní solí a dalších ve vodě rozpustných látek. 
Silně znečištěné oleje a oleje s vyšší příměsí 
živočišných tuků je nutné přečistit pomocí 
sorbentů, na kterých jsou zachycovány další 
nežádoucí látky. Oleje zbavené všech nežá-
doucích látek, pevných nečistot a vody lze 
následně zpracovat rafinérskými procesy 
na HVO. Tento proces jsme testovali nejen 
na našich pilotních testovacích jednot-
kách, ale v průmyslovém měřítku jsme jej 
již testovali i na produkční hydrorafinační 
technologii, která byla adaptována pro tzv. 

co-processing UCO v nízké koncentraci. 
V rámci hydrodeoxygenačního procesu, 
probíhajícího na heterogenních katalyzáto-
rech při tlaku 3–6 MPa a teplotě 300–340 °C 
v přítomnosti vodíku, dochází zjednoduše-
ně k rozložení použitého rostlinného oleje, 
chemicky definovaného jako tzv. triglicerid, 
na kapalné C14–C17 uhlovodíky, propan, 
vodu a případně stopové množství oxidu 
uhličitého. Vzniklé produkty se procesem 
atmosférické destilace separují a po zchla-
zení se HVO následně mísí s ostatními 
komponentami za účelem výroby motorové 
nafty. Vzniklý propan nebo HVO lze využít 
i k výrobě udržitelných monomerů, respek-
tive polymerů na stávajících petrochemic-
kých technologiích. Tímto způsobem tak 
můžeme získat například udržitelný polye-
tylen nebo polypropylen.
Technologie je koncipována jako 
bezodpa dová. Můžete upřesnit, které 
produkty při ní vznikají a kde naleznou 
další využití?

Zamýšlená komplexní realizace čištění 
a zpracování UCO v podmínkách litvínov-
ského areálu je skutečně bezodpadová. 
Jednak budou lahve využité na sběr po vy-
mytí a vysušení vráceny zpět do systému 
sběru UCO, ale především dojde k využití 
všech odpadů a produktů. Zachycené bi-
ogenní nečistoty jsou již dnes testovány 
ve výrobě bioplynu, resp. biometanu. Mimo 
žádané HVO a propan využijeme v areálu 
i oxid uhličitý a vodu. V současné době při-
pravujeme projekt na výrobu tzv. e-fuels, 
nebo raději použijme termín syntetických 
paliv, pro něž je vstupem právě oxid uhliči-
tý, voda a především výrazné množství ob-
novitelné energie. V současnosti jsme ale již 
schopni v průmyslovém měřítku zachycený 
oxid uhličitý využít například pro potřeby 
sycení nápojů a vodu pak využíváme přede-
vším jako prací nebo chladicí médium.  
Všechny hlavní i vedlejší produkty tedy 
využijete. Nabízí se mimo energetické 
vy užití i to materiálové?

V krátkodobém horizontu bude pře-
vládat především využití HVO jako složky 
obnovitelné energie v dopravě. Využití pro-
panu jako obnovitelné složky LPG dodáva-
ného na trh bude spíše okrajovou záleži-
tostí. Za horizontem roku 2030 se očekává 
využití obou žádaných produktů především 
v souvislosti s produkcí udržitelných plastů 
a petrochemikálií.
Nalézá HVO uplatnění i mimo 
automobily?

V současnosti se staví především fle-
xibilní technologické jednotky, které jsou 
schop né vyrábět samostatně HVO jak v kva-
litě vyžadované pro dieselové motory, tak 
i v kvalitě vyžadované pro letecká paliva.
A vyplatí se recyklace ekonomicky 
ve srovnání s tradičními způsoby výroby 
biopaliv?

Posouzení ekonomiky sběru a jeho mož-
ného využití k výrobě biosložek motorových 
paliv je jedním z cílů výzkumného projektu. 
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Sběr a využití výroby paliv výše uvedeným 
způsobem se již dnes vyplatí zejména tam, 
kde je možné zajistit dosta tečně velké množ-
ství odpadních rostlin ných olejů a tuků 
na provoz samostatné hydrodeoxygenační 
technologie. Je možné realizovat i zmíněný 
co-processing na stá vajících hydrorafinač-
ních technologiích za předpokladu, že trh 
je ochoten přijmout palivo vyráběné tímto 
způsobem. Bohužel nejednotná legislativa 
členských zemí EU a především chybějící 
metodika pro stano vení obsahu HVO v mo-
torové naftě zatím nedovolují masivní uplat-
nění tohoto postupu výroby HVO.
Zatím je celý projekt v začátcích. Co je 
potřeba, aby záměr přešel do podoby 
komerční jednotky?

To je dobrá otázka. Problematika sbě-
ru UCO a jeho transformace na HVO je 

skutečně komplexní. Nicméně věřím, že po-
kud spoluobčané v rámci Ústeckého kraje 
prokáží, že jsou ochotni vyslyšet výzvu a za-
pojit se do systému sběru UCO námi navr-
ženým způsobem, poskytnou nám materiál 
vhodný pro další využití, a pokud se zdárně 
dotáhnou legislativní obstrukce týkající se 
především co-processingu UCO a stanove-
ní koncentrace HVO, je pravděpodobné, že 
projekt bude posunut za horizont výzkum-
né fáze.
Dnes máte zhruba 20 000 sběrných ná-
dob. Jaké množství by bylo potřeba v pří-
padě komerční jednotky, včetně přepoč-
tu na počet domácností?

V našich odhadech zatím počítáme 
s údajem, že 2 000 000 lahví můžou ročně 
umožnit získání až 8 000 000 litrů upotře-
bených olejů. To je zhruba litr upotřebe-
ného rostlinného oleje za kvartál na jednu 

domácnost. Z vlastní zkušenosti vím, že to 
není nereálné. V takovém případě bychom 
byli již schopni efektivně využít kapacitu, 
která se nabízí na stávající hydrorafinační 
technologii v Litvínově.
Předpokládám, že v duchu cirkulární 
ekonomiky a uhlíkové neutrality pracu-
jete i na dalších projektech. Můžete něco 
naznačit již nyní?

Osobně jsem opravdu rád, že se nám 
podařilo v letošním roce otevřít první veřej-
nou, samoobslužnou vodíkovou plnicí sta-
nici v ČR. Druhá taková bude zprovozněna 
v řádu dnů. V souvislosti s mobilitou se sou-
středíme i na možnou výrobu syntetických 
paliv v podmínkách ČR, ale detaily k tomuto 
projektu ponechme na další rozhovor.

podle Odpadového fóra 7-8/2023 sestavil 
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

  Jubilea
V měsíci srpnu slavili:
70 let  paní Libuše Dostálová
 paní Ilona Hudečková
 paní Antónia Šumberová
 paní Libuše Hrušková
 paní Ilona Vajsarová
 pan Bohumil Máslo
75 let paní Vlasta Kubečková
 paní Libuše Pohlová
 paní Marie Vošlajerová
 pan Jan Rus
80 let pan Milan Máslo
 pan František Průša
95 let paní Ludmila Krtičková
 pan František Vondra

Dle dostupných údajů mělo ke dni uzavírky 
tohoto čísla měsíčníku, tj. k 20. 9. 2023 město 
Police nad Metují 3 901 obyvatel. 

  Statistika

Všem jubilantům přejeme pevné 
zdraví a mnoho krásných dní  

plných pohody v dalších letech.
Dagmar Hambálková, matrkikářka

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

 ¾12.8. Matěj Geisler a Markéta Valchařová u suchodolské kapličky
 ¾12.8. Francisko Agustin Naya Cots a Martina Slováková na Hvězdě
 ¾19.8. Milan Liskovský a Markéta Mertlíková  
na louce v Bukovici
 ¾25.8. Milan Řehůřek a Denisa Čechová  
na Slavném u houpačky
 ¾26.8. Petr Hejnyš a Barbara Končická  
na zahradě v Bukovici

  Svatby v srpnu

Prosíme jubilanty, kteří budou teprve slavit 
své výročí a nepřejí si být jmenováni v této 

rubrice, nebo si nepřejí návštěvu komise pro 
obřady a slavnosti, aby toto sdělili předem 
na matriku MěÚ Police nad Metují, hambal-

kova@policenm.cz, 491 509 990

Francisko Agustin Naya Cots 
a Martina Slováková

5. září zemřel pan učitel Valenta
Držím v ruce jeho Paměti 

a je mi smutno. Skvělý učitel 
a kamarád. Dovoluji si ho takto 
pojmenovat  z prostého důvodu. 
Nejen že byl perfektní matema-
tik, ale také hudebník, malíř, tu-
rista, básník...

Dokázal obohatit naše ob-
časná posezení svým humo-
rem, pamětí i moudrostí jak 
v jedné pražské hospůdce, kde 
jsme se my Poličáci s panem 
učitelem scházeli, tak také při 
srazech žáků v Polici. Zde půso-
bil v letech 1953- 58. Následně 
byl přeložen do Meziměstí 

a zakrátko za své nábožen-
ské postoje zbaven učitelství. 
Tehdejší režim to tak zařídil. 
Škoda, ale tak to bylo.

Policko miloval, zde našel 
své kamarády, se kterými pro-
chodil zdejší místa, která ho 
inspirovala k mnohým veršům, 
které ráda uvedu:

Milému kraji
Když jsem přišel do Police,
zjasnily se moje líce,
dýchal jsem tu z plných plic
smrků vůni, borovic.

Po stráních tu rozesety
chaloupky jak v louce květy,
v skromnosti se půvab skrývá,
prostá krása podmanivá.

Do údolí pohled z Klučku,
šplouchání vln u potůčku-
a to ticho v prostřed lesa,
při němž bolná duše plesá!

Opodál zas vlnky plují
rozpustile po Metuji,
šplouchají tu, dovádějí
v slunci svitu nejraději.

Za Žďárem vlak četné cáry
rozhazuje bílé páry

s nákladem svým putuje  
do České on Metuje

Slunce mdlé se v kouři tratí,
ze žhavých se koulí natí
černý brambor hupky, hupky
do hubky vklouz včetně slupky.

Vzpomínky mé zalétají
k tobě povždy, milý kraji,
ty se ani v pozdním stáří
nerozplynou, nevypaří!

A proto: Pane učiteli, s láskou.
Za všechny bývalé žáky

Alena  Bendlová    
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V září byl Týden pěstounství: 
náhradní rodinná péče aneb 
otevřená náruč pro děti

Na chodbě před knihovnou je instalo-
vána výstava na téma náhradní rodičovské 
péče. Pěstounů je u nás stále málo a dětí, 
které čekají na někoho, kdo je bude mít rád, 
je stálo hodně. Proto bude výstava s infor-
macemi o tomto tématu přístupná i bě-
hem října.

Přijďte se podívat na výstavu, která 
se věnuje tématu náhradního rodičovství. 
Dozvíte se základní informace o všech ty-
pech náhradního rodičovství, jako je pěs-
tounská péče, přechodná pěstounská péče, 
osvojení, hostitelská péče a mnohé další. 
Velmi zajímavé jsou úryvky rozhovorů 
s pěstouny, kteří výstižně popisují, co pro ně 
pěstounství znamená. Nemáte v tématu jas-
no a chtěli byste se dozvědět více? Využijte 
této možnosti a přijďte navštívit jedinečnou 
výstavu. Více informací k tématu náhradní-
ho rodičovství: www.stansenahradnimro-
dicem.cz, FB „Staň se náhradním rodičem“.

Polická univerzita 
volného času v říjnu

 ¾ Úterý 10. 10. 2023 od 15 hodin – Bylo 
hůř a lidi nechválili. O svém dědečkovi 
Janu Bucharovi přijdou vyprávět paní 
Marie Prušová a Blanka Severýnová. Jan 
Buchar byl autorem „poudaček“ - vtip-
ných, moudrých a vzácně lidských příbě-
hů, vyprávěných podkrkonošským náře-
čím. Jeho knihy chtějí připomenout život 
horalů, kteří ani v nejtěžších chvílích ne-

ztratili smysl pro humor, lidskou 
lásku, porozumění a zejména 
svou „venkouskou filozofii, když 
se tak klátili k tý smerti“. Dozví-
me se ale také, jaký byl dědeček.

 ¾ Úterý 31. 10. 2023 od 15 hodin – Beseda 
s emeritní pracovnicí KRNAPu paní 
Zdenkou Flouskovou, která pracova-
la i jako redaktorka časopisu Krkonoše 
a Jizerské hory nebo jako knihovnice 
Knihovny Krkonošského muzea Správy 
KRNAP Vrchlabí

týDEN kNIhovEN
První Týden knihoven, o jehož orga-

nizaci rozhodl Výkonný výbor SKIP (Svaz 
knihovníků a informačních pracovníků), 
proběhl v roce 1996, od té doby se koná 
každoročně. 

Svými akcemi se ho 
již po mnoho let účastní 
i polická knihovna. Zažili 
jsme toho společně hod-
ně. Pojďme se sejít i letos 
v týdnu od 2. do 6. října. 

 ¾ „Zrnko knižní moudrosti“
Zveme vás ho knihovny v půjčovní době. 

Pro každého bude připraveno „zrnko kniž-
ní moudrosti“. Co to je? Přijďte to zjistit 
do půjčovny pro dospělé a do čítárny. Čeká 
vás atmosféra plná knih a časopisů, ze kte-
rých některé chytré myšlenky a postřehy 
jako „zrnka knižní moudrosti“ budou čekat 
na vás.  

 ¾Výstava Kniha jako umělec-
ké dílo
Opět vás zveme na výstavu, kterou 

připravila emeritní knihovnice paní Květa 
Hartmanová. Tentokrát na téma Kniha jako 

umělecké dílo. Výstava na 16 panelech 
ukazuje proměnu českých knižních obálek 
od konce 19. století do 60. let 20. století. My 
jsme ji ve vitrínách doplnili obálkami z na-
šeho knihovního fondu.

V průběhu října proběhne beseda o „krás-
ných knihách“ pro žáky polické ZUŠ i ZŠ.

 ¾Čtvrteční čtení pro předško-
láky a malé školáky
Pravidelné čtvrteční čtení pro začínající 

čtenáře zahájíme ve čtvrtek 5. října v dět-
ském oddělení od 16 do 17 hodin.

co naši předkové zažili 
v Kladsku

V knihovně si můžete prohlédnout dvě 
brožury, které připomínají život v Českém 
koutku. Jednu napsal Wolfgang Berndt 
a jmenuje se Přednášky o životě v Českém 
koutku a druhá se jmenuje Co naši před-
kové zažili v Kladsku. 

U vzniku obou byly dvě obdivuhodné 
ženy, paní Hana Benešová a paní Vlasta 
Klapalová. V úvodu druhé brožury, kterou 
samy napsaly, si můžeme přečíst: „ poma-
lu se vytrácí základní povědomí o pohnuté 
historii kladských Čechů, o válečných i po-
válečných událostech, které se jich bezpro-
středně dotýkaly. Dnes už se nesedá na zá-
praží, nepředávají se mladším vzpomínky, 
starých pamětníků ubývá a brzy se nebude 
koho zeptat.“

První vydání obou tisků z letošního 
roku bylo rychle rozebráno, a tak se chys-
tá dotisk. Pokud byste měli o brožury zá-
jem, zastavte se v půjčovní době knihovny 
a objednejte si je. Knihovna je také zakoupí 
pro polickou knihovnu a všechny pobočky 
a obecní knihovny v obvodu.

Vaše knihovna

nabídka knih:
 ¾ Toman, Marek: Panna 

Román líčí na pozadí událostí druhé po-
loviny dvacátého století osud ženy, která 
se pokouší najít nezávislost. Ema chce 
mít kontrolu nad svým životem pevně 
ve svých rukou, ale její rodina, město 
a historické okolnosti se jí pokoušejí tu 
kontrolu vzít. Její příběh se odehrává 
v Příbrami, kde po konci druhé světové 
války propuká boj mezi pobožnými pří-
vrženci zázračné Panny Marie svatohor-
ské a komunisty. 

 ¾ Dyk, Vladimír: Lovci lidí. Revizorské 
humoresky 
13 revizorských humoresek z pera dlou-
holetého brněnského kontrolora jízde-
nek. Zábavné i méně zábavné historky 
z revizorské praxe, bez oficiálních sta-
novisek pro média. 

 ¾ Duszyński, Tomasz: Glatz. Země Pána 
Boha  
Detektivní román odehrávající se ve  
20. letech 20. století na polském venko-
vě. Nedaleko městečka Zieleniec se na-
jde mrtvé tělo. Případ přebírá kladská 

policie zastoupená Franzem Koschellou, 
šéfem nově založeného kriminálního 
oddělení. 2 díl z cyklu: Glatz.

 ¾ Majchráková, Barbora: Pod Kaštanem 
Romantická letní komedie o nových 
začátcích. Příběh o tom, že není vždy 
všechno tak, jak to na první pohled vy-
padá a že život s panem Dokonalým je 
někdy pořádná fuška. 

 ¾ Johnson, Milly: Mezi mlýnskými kame-
ny 
Psychologický román anglické autor-
ky. Hlavní hrdinkou je žena středního 
věku, která je velmi obětavá a empatic-
ká. Po životních kotrmelcích dospěla ale 
k závěru, že je čas na změnu. Místo aby 
se hroutila, bere svůj život do vlastních 
rukou a radikálně ho změní.

 ¾ Middleton, Anthony: Chladná 
Thriller s dobrodružnou zápletkou ame-
rického autora přivádí na scénu toho 
nejlepšího velitele speciálních jednotek 
Malloryho.

 ¾ Winter, Helene: Bílý dům na Rýnu 

Rodinná sága, která propojuje na po-
zadí luxusního hotelu Dreesen, v němž 
se odehrály velké historické okamžiky, 
fiktivní osudy se skutečnými událostmi 
a tvoří tak příběh o zradě a lásce, moci 
a štěstí

 ¾ Rubínková, Veronika: Samota Chris-
tlhof 
Mysteriózní příběh, ve kterém ožívají 
dávné tragédie spojené se šumavskou 
usedlostí Christlhof. Magická Šumava 
má své neproniknutelné kouzlo a svá 
nedotknutelná tajemství.

 ¾ Ondaatje, Michael: Nouzové osvětlení 
Románový příběh z poválečné Anglie, 
kde sourozence ovlivní tajné aktivity, 
do kterých byli zapojeni jejich rodiče. 

 ¾ Lim, Teresa: Tlumočníkova dcera. Po-
hnutá historie čínské rodiny za války 
v Pacifiku 
Angličanka singapurského původu po-
pisuje historii své rodiny v období deva-
tenáctého a dvacátého století.

Dáša Ducháčová
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Jak jsme slavili 770. narozeniny města FOTO: Michal Bareš
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PELLYHO DOMY 
 

KURZ SPOLEČENSKÉHO  
TANCE PRO MLÁDEŽ 
Sobota 7. 10. od 18:00 - I. prodloužená  
Sobota 14. 10. od 18:00 hod 
Sobota 21. 10. od 18:00 hod   
Sobota 28. 10. od 18:00 hod - country  
Sobota 4. 11. od 10:00 hod  
Sobota 11. 11. od 18:00 hod - II. prodlouž. 
Sobota 18. 11. od 18:00 hod - latinská              
Sobota 25. 11. od 18:00 hod                    
Sobota 2. 12. od 10:00 hod  
Sobota 9. 12. od 19:00 hod  - věneček  
Vstupné:  60 Kč / jednotlivá lekce, 80 Kč / 
prodloužená 100 Kč věneček vč. Místenky 
 
Hledáme chlapce na doplnění počtu 
účastníků. Více informací získáte 
na info(zavinac)pellyhodomy.cz 
nebo tel. č. 602 645 332. 
 
POLICKÁ UNIVERZITA VOLNÉHO 
ČASU 
10. 10. / 31. 10. a 14. 11. 2023  
od 15:00 hod / Společenský sál 
Podzimní cyklus tří přednášek na téma: 
Krkonošský národní park slaví 60. výročí 
založení.  
Více informací v příspěvku knihovny. 
 

KOLÁROVO DIVADLO 
 

POPELKA 
Pátek 6. 10. 2023 v 18:00 hod. 
Repríza pohádkové příběhu v provedení 
žáků tanečního oboru ZUŠ. 
Vstupné:  
120 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě 
 
SEDMERO KRKAVCŮ 
Neděle 8. 10. 2023 od 18:00 hod.  
Repríza muzikálu polické ZUŠ a její dvorní 
skladatelky Ádi Kubečkové. Představí se 
pěvecké, taneční a dramatické oddělení. 
Vstupné:  
120 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě 
 
KONCERT SBORU  
POLICE SYMPHONY ORCHESTRA 
Sobota 14. 10. 2023 od 19:30  
V hlavní roli hlas! Sbor Police 
Symphony Orchestra se na podzim 
vydá na svou první samostatnou štaci 
a začíná v domácí Polici nad Metují. 
Přijďte si užít vyladěný program fil-
movek, lidovek, ale i spirituální hudby 
nebo popu v originálních úpravách 
pro sbor. Vstupenky v prodeji pouze 
online na www.goout.net.  
Vstupné: 380 - 480 Kč 
 

LUCERNA 
Pátek 20. 10. 2023 od 19:00 hod. 
Pohádkový příběh, který se odehrává 
ve mlýně i na zámku, Příběh zlého 

správce panství, který se násilím snaží 
odvést schovanku Haničku z mlýna, ta 
se před ním ukryje  do staré lípy, kte-
rou ovšem správce bez vědomí paní 
kněžny hodlá porazit. Mlynář, který 
vede kněžnu na lesní zámeček jde 
starou lípu bránit. Pomáhají mu v tom 
muzikanti a učitelský pomocník Zají-
ček… 
Představení DS Jiráskova divadla Hro-
nov. 
Vstupné:  
120 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě 
 
TOMÍK MEZI DINOSAURY 
Úterý 24. 10. 2023 od 18:00 hod. 
Příběh o školákovi Tomíkovi, který má rád 
knížky. Čte všude a pořád. Maminka mu 
večer už čtení zakáže a Tomík si s baterkou 
zaleze pod peřinu, protože si půjčil knížku 
o dinosaurech a musí ji brzy vrátit. 
 

 
 

Pohádka Liduščina divadla Praha, pro děti 
od 4 do 10 let.  
Vstupné:  
90 Kč v předprodeji / 120 Kč na místě 

BARCAROLE / ROZPTÝLENÍ 
Pondělí 30. 10. 2023 od 19:00 
hod.  
LENKA VLASÁKOVÁ, VLASTA PETERKOVÁ, 
JAN DOLANSKÝ, LADISLAV HAMPL a IGOR 
CHMELA v unikátním projektu Divadla 
Verze.  
Představení Barcarole spojuje divadlo  
a krátký film. Jedná se o tragikomickou 
variaci, která pojednává o tématu lidského 
odcházení, ale také nových začátků. 
Pračka důchodkyně Isabely vytopí drogově 
závislou sousedku. Je třeba zavolat opravá-
ře. Hodinový manžel přichází do bytu, 
který ovšem nepůsobí jako domov opuště-
né seniorky, ale jako klinika vyšinutých 
jedinců… Soused Isabely není schopen 
splnit poslední přání své zesnulé manžel-
ky, vytopená feťačka nenávidí důchodce, 
uprchlíky a vládu, Isabelle se zjevuje ura-
žený manžel, který je roky po smrti a kom-
plikuje jí život i opravu pračky…  
Během této bizarní návštěvy padne iluze 
jednoho šťastného manželství, vyjasní se 
jedno staré nedorozumění a několik dal-
ších nastane. 

 

 
 
 

Komedie o tom, že každý má své potřeby  
a svá přání, a že někteří se jich domáhají  
i 40 let po své smrti. Komedie o lidech, kteří 
mají starosti a potřebovali by rozptýlit.  
Divadelní obsazení: Vlasta Peterková, Jan 
Dolanský, Lenka Vlasáková, Ladislav 
Hampl a Igor Chmela.  
Filmové obsazení: Denisa Barešová, Lenka 
Vlasáková, Jan Kačer, Rostislav Novák st., 
David Prachař, Ladislav Hampl, Jan Dolan-
ský, Matouš Ruml a Miluše Hradská. 
Autor a režie: Igor Chmela 
Vstupné: 550 Kč 
 

KINO 
 

MYŠKA PATTIE: NA VLNÁCH 
DOBRODRUŽSTVÍ 
Úterý 17. 10. 2023 od 18:00 
Rozzlobit některého z bohů ve staro-
věkém Řecku rozhodně není dobrý 
nápad. A stárnoucí slavný hrdina Jason 
právě pořádně naštval samotného 
boha moří Poseidona. Zvídavou a ne-
posednou myšku Pattie a jejího neo-
hrabaného kočičího kamaráda Sama 
tak čeká hodně nebezpečný úkol. Po 
boku Jasona, jehož město hrozí Posei-
don zničit, musí čelit nejnebezpečněj-
ším tvorům mytologie. 
Animovaný / Dobrodružný / Komedie 
/ Rodinný / Fantasy. Francie, 2022,  
95 min  
Vstupné: 90 Kč 

 
DVĚ SLOVA JAKO KLÍČ 
Čtvrtek 26. 10. 2023 od 19:00 
Příběh o lásce, vině a smíření. Adapta-
ce románu Josefa Formánka. Na něko-
lika kontinentech se odehrávají pří-
běhy o vztahu rodičů a dětí, o osudu  
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a o neznámých silách, které řídí naše 
kroky. Japonský byznysman se chce 
smířit s dcerou, kterou jako malou 
opustil, a vydává se s ní na cestu do 
Himalájí. Stejně jako on, i svobodná 
matka v Česku dostane záhadný dopis 
se zásadní zprávou. Malíř a vyléčený 
alkoholik potkává krásnou ženu a s ní  
i nečekanou možnost rodinného živo-
ta. Spisovatel bere svého kamaráda  
a jejich vnitřní démony na výpravu do 
indonéské džungle. Kněz v New Yorku 
se musí vypořádat se zvláštními sny  
a na samotě kdesi na břehu Baltského 
moře čeká starý muž na návštěvu sy-
na. Každý z hrdinů stojí před zásadní 
změnou ve svém životě a jejich kroky 
mohou ovlivnit příběh toho druhého. 
Jejich samostatné cesty se začnou 
prolínat, a nakonec se spojí do jednoho 
velkého příběhu života. 
Drama. Česko, 2023, 100 min  
Vstupné: 120 Kč 
 

PŘIPRAVUJEME 
 

DÁMSKÝ KREJČÍ 
ZRUŠENO 
Sobota 4. 11. 2023 od 19:00 hod. 
Představení je bohužel zrušeno, bez ná-
hrady. 
Vstupenky je možné vrátit v místě za-
koupení nejpozději do 3. 11. 2023. 
 
MARTINSKÝ TRH 
Sobota 4. 11. 2023  
/ Masarykovo náměstí  
 
VÁNOČNÍ KONCERT  
ORCHESTRU VÁCLAVA MARKA 
Pondělí 11. 12. 2023 od 19:00 hod 
 

 
 

Vánoční koncert 2023 přináší vedle domá-
cích šlágrů a celosvětově známých i osvěd-
čených evergreenů také oblíbené vánoční 
písně a skladby včetně nejkrásnějších 
klasických českých koled. Hlavním hostem 
bude herečka, zpěvačka a moderátorka 
Sabina LAURINOVÁ. 
Vstupné:  
490 Kč v předprodeji / 550 Kč na místě 

 
 

INFORMAČNÍ CENTRUM 
 

Pokud bychom měli shrnout letošní 
hlavní turistickou sezónu, tak ji mů-
žeme prohlásit za velice úspěšnou. 
Během července a srpna nás navštívilo 
celkem 2.833 turistů, což je o něco více 
než loni. Jsme rádi, že jsme mohli po-
moct všem turistům, ale i místním, 
radou nebo doporučením. Krásné letní 
počasí zvalo na túry do Broumovských 
stěn, na Ostaš nebo Bor, mnoho turistů 
cestovalo na kole nebo koloběžce a své 
využití našly i polické questy. Velký 
zájem byl o Muzeum města Police nad 
Metují s jeho novou multimediální 
expozicí a spojená Muzea stavebnic 
Merkur a papírových modelů. 
 

 
 

Stolní kalendář 2024 
I letos si můžete do infocentra přijít 
pro stolní kalendář na rok 2024, který 
vydal Dobrovolný svazek obcí Policko, 
a který je obohacen o fotografie pana 
Romana Brandy.  
Prodejní cena je 110 Kč.  
 

 
 

Vstupenky do Beránku 
Od 1. 9. 2023 můžete v IC zakoupit 
vstupenky na kulturní akce do ná-

chodského Beránku. Tak neváhejte, 
vyberte z velkého množství předsta-
vení a koncertů, které se v Beránku 
konají, a přijďte si pro vstupenky. 
Jenom připomínáme, že v IC je možno 
zakoupit i vstupenky na kulturní akce 
do Hronova, Červeného Kostelce, Tre-
esu a KupVstupenku. 

 
Týden turistických  
informačních center 
V týdnu od 23. do 27. října 2023 se 
polické infocentrum zúčastní celore-
publikové akce „Týden turistických 
informačních center“. Můžete se těšit 
na dva kvízy – jeden dospělácký  
a druhý pro děti. Kvízy prověří vaše 
znalosti města, jeho okolí, ale hlavně 
to, jestli víte, co všechno vlastně 
v informačním infocentru děláme, 
prodáváme, nabízíme.  Děti si budou 
moci vyrobit pohlednici a dostanou 
drobnou odměnu.  

 
Vánoční výstava 
Stejně jako loni, i letos se můžete  
v listopadu a prosinci těšit na Vánoční 
prodejní výstavu, která bude probíhat 
v prostorách infocentra. Opět budou 
k dostání krásné výrobky místních 
tvůrců od háčkovaných, přes skleněné, 
po přírodní materiály, kterými můžete 
potěšit své blízké anebo si jimi zkrášlit 
domov. Těšíme se na vaši hojnou 
účast.  
 
Knihy  
Pokud plánujete nějaký výlet či se 
zajímáte o dálkové pěší pochody, má-
me pro vás v nabídce tři knihy od Jana 
Hocka: Severní stezka (Českem od 
západu k východu), Jižní stezka (Čes-
kem od východu k západu) a Českem 
od severu jihu (Stezka středozemím). 
Knihy jsou plné krásných fotografií, 
tipů na pěší výlety a míst, která stojí za 
zhlédnutí. Jedná se taktéž o krásný 
dárek pro někoho blízkého. 

Hana Palkovská 
 
PROVOZNÍ DOBA  
INFORMAČNÍHO CENTRA  
PO - PÁ      
8.30 – 11.30 a 12.00 – 16.00 
SO, svátky   
8.30 – 11.30  
 
PAMÁTNÝ DEN SOKOLSTVA 
Neděle 8. 10. 2023 v 18:00 hod.  
Již tradičně vypustíme lodičky na kaš-
ně na polickém náměstí. Připomeneme 
si tak členy Sokola, kteří bojovali za 
svobodu a demokracii. 
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SOBOTA 7. 10.

14:00

Tour de I Oisans
v holčičím podání
Vendy Berková a
Léňa Ištoková 

15:30

Thajsko 2022
ROAD TRIP
Jan Steiner

17:00

Portugalsko a Azory
v roli dobrovolníka
Zuza Vančáková

18:30

S pohybem jde
všechno líp
Pavlína Procházková

20:15

Cesta Amerikou
plná extrému
Jirka Polák

PROGRAM
PÁTEK 6. 10.

18:30

Zahájení

19:00

Od Středozemního 
moře k Atlantiku
Pavlína Kollertová

Oba dva dny se můžete 
těšit na AFTERPARTY

Podrobny
program

´

´

°

Partneři:

Chata
pod Korunou

CESTOVNÍK
6.- 7. 10.

2023

Amatérský cestovatelský festival

ˇDoporucené vstupné 150kc
za oba dva dny

ˇ

Police:
Srdečně Vás zvu na první ročník amatérského cestovatelského 

festivalu, na kterém budou lidé z Broumovska a další hosté sdílet 
(formou fotek a následnou diskuzí) své zážitky z cest.

Jiří Trnovský (ml.)
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MUZeUM PAPÍROVÝcH MOdeLŮ A MUZeUM STAVeBnice MeRKUR
Podzim se přehoupl do své druhé po-

loviny. Babí léto láká k procházkám venku, 
ale jakmile přijdou podzimní deště a plís-
kanice, je na čase hledat místa pod stře-
chou… a právě takovým místem jsou Muzea 
v Polici.
Co jsme pro Vás na podzim letošního 
roku připravili?

V Muzeu papírových modelů je nově 
otevřena krátkodobá výstava s lakonic-
kým názvem „Autobusy“. Ta prezentuje 
jak historickou, tak i současnou papírovou 
tvorbu modelů autobusů. V expozici se jich 
sešlo více jak stovka a dokáží okouzlit: jak 
z hlediska modelářského umu, tak i v sym-
bolické rovině, protože odkazují k cestám 
za dobrodružstvím nebo třeba „pouze“ 
k návštěvě. A součástí výstavy je i model 
toho nejstaršího autobusu, který byl vydán 
v Československu. 

K výstavě jsme vydali katalog. V něm se 
můžete dočíst něco o historii vystřihovánek 
autobusů, zjistíte jména autorů, kteří se vě-
nují danému tématu a třeba i to, že v sou-
časnosti nejplodnějším autorem těchto mo-
delů je řidič z povolání… Dále jsme v textu 
zmapovali počátky autobusové dopravy 
v Polici nad Metují. Víte třeba, kdy město 
odstranilo nápis „Fahrplan“ z jízdního řádu 
na našem náměstí?

A protože jsme se výstavou 

připojili k 95. výročí založení Autodráh 
města Hradce Králové (což byl předchůd-
ce současného Dopravního podniku města 
Hradce Králové), tak se v katalogu dočte-
te i o tom, jak vznikala městská doprava 
v krajském městě. Vůbec první hradecká 
linka vedla z Kuklen na nádraží… Pokud 
Vás autobusy zajímají a máte rádi Hradec 
Králové, neváhejte a stavte se v sobotu  
7. října, kdy v krajském městě proběhne 
Den otevřených dveří DPmHK. Katalog lze 
zakoupit na pokladně Muzea.

Výstava potrvá do jara nadcházejí-
cího roku a na její přípravě se podílelo 
Muzeum papírových modelů ve spoluprá-
ci s Dopravním podnikem města Hradce 
Králové, papírovou archeologií a kurátor-
sky výstavu připravil pan Jiří Křivohlavý.

Na podzimní měsíce jsme připravili 
speciální nabídku pro všechny, kteří mají 
rádi současné technologie a kteří rádi ob-
jevují nové. Muzeum stavebnice Merkur 
připravilo pro veřejnost program Virtuální 
reality! Během října vypíšeme první termí-
ny, kdy se budete moci objednat a přijít si 
užít nečekané zážitky. Zkusíte si pracovat 
s Merkurem ve virtuálním světě a taky mů-
žete „zabloudit“ do jiných světů, které zaži-
jete pouze za „skly 3D brýlí“. Podrobnosti 
najdete na našich sociálních sítích.

PAPÍR A ŽELEZO. Tak se od letošního 

roku jmenuje krou-
žek, který je už 
tradiční součástí 
Muzea papírových 
modelů. A teď jsme 
ho rozšířili i o práci s Merkurem. Scházíme 
se v Muzeu každý čtvrtek od 15 hodin. Tak 
neváhejte a přijďte si zkusit, jak chutná prá-
ce s nůžkami a lepidlem a se šroubovákem 
a legendárními děrovanými plíšky. Všechno 
si během první návštěvy můžete vyzkoušet 
a podle toho se pak rozhodnout. Věříme, že 
Vaše děti tahle práce osloví a bude bavit. 
Proč? Prostě proto, že je skvělá!

A pomalu začínáme připravovat 
Adventní tvoření pro školy. To začne 
v polovině listopadu a skončí těsně před 
Vánočními prázdninami. Kromě už tradiční-
ho programu – výroby vlastních vánočních 
ozdob ze skla a slámy, a kromě výroby po-
staviček z Merkuru jsme připravili i graví-
rování skla. A programy připravujeme i pro 
širokou veřejnost…

Muzeum stavebnice Merkur 
a Merkurtoys, jako výrobce, se od 4. do  
8. října zúčastní mezinárodního festivalu 
Designblok. Je to největší designový festival 
ve střední Evropě a moc se těšíme na se-
tkání s mladými designéry, těmi zkušený-
mi i s lidmi, jejichž jména jsou už ve světě 
designu nejen v ČR už dávno známá. Pokud 
máte na začátek října naplánovanou ces-
tu do Prahy, nevynechte tuhle přehlíd-
ku současného designu, která proběhne 
v Uměleckoprůmyslovém muzeu.

A poslední informace, v podstatě 
statistické. Muzeum stavebnice Merkur 
a Muzeum papírových modelů navštívilo 
během dvou prázdninových měsíců 10.000 
lidí!
Od října se mění otevírací doba:

Pondělí: 11.00 – 17.00
Úterý, středa: ZAVŘENO
Čtvrtek, pátek: 11.00 – 17.00
Sobota, neděle: 9.00 – 17.00
Svátky, prázdniny: 9.00 – 17.00
Všem přejeme krásné prožití podzim-

ních dní a věříme, že Vás nabídka Muzeí 
oslovila a přijdete se na vlastní oči přesvěd-
čit, že Merkur žije a že svět z papíru je svě-
tem, kde se meze fantazii nekladou.

Pavel Frydrych
Kontaktujte nás:

e-mail: info@mpmpm.cz
Mobil: +420 777 828 657

Tel.: +420 498 100 910 

Muzeum papírových modelů
Tyršova 341
Police nad Metují 549 54
www.mpmpm.cz

i

Muzeum
Police nad Metují

Dopravní podnik města Hradec Králové 
si v letošním roce připomíná 95. výročí založení. 
Výstava autobusů pak ve zkratce představujev nejrůznější typy autobusů, 
které „brázdily“ naše silnice od třicátých let po současnost.

Výstavu pořádá Muzeum papírových modelů ve spolupráci 
s Dopravním podnikem města Hradec Králové.

Autobusy
Vernisáž v sobotu 16. září od 14:30 hod.

Výstava papírových modelů 
a historických dokumentů

Benefiční koncert 
cello Republic

Oblastní charita Červený Kostelec srdečně zve na be-
nefiční koncert smyčcového kvarteta Cello Republic. 
Koncert, jehož výtěžek je určen na podporu Hospice 
Anežky České, proběhne v Divadle J. K. Tyla v Červeném 
Kostelci 17. 10. 2023 od 19:00. Vstupenky lze rezervovat 
na stránkách městského kulturního střediska Červený 
Kostelec: www.mksck.cz
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MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - říjen 2023

Objekty muzea:
Klášter v Polici nad Metují

Klášter byl založen ve 13. století břev-
novskými benediktiny a v průběhu sta-
letí byl upravován až do dnešní podoby. 
Muzejní expozice se nachází v jeho prvním 
patře, kde si můžete prohlédnout zrenovo-
vaný opatův byt a dvě audiovizuální expozi-
ce, které se zaměřují na kolonizaci Policka 
a lidovou zbožnost. V říjnu je otevřeno 
vždy v sobotu a v neděli od 9.30 do 12.00 
a od 13.00 do 16.00.

Stará škola dřevěnka
Původní barokní roubená stavba se šin-

delovou mansardovou střechou byla posta-
vena v roce 1785. Z původního vybavení se 
však dochovalo pouze dřevěné schodiště 
ve vstupní síni. V přízemí jsou nainstalo-
vány ukázky dvou školních tříd, v patře 
replika bytu z počátku 20. století. V říjnu se 
do Dřevěnky můžete podívat o víkendech 
vždy od 9.30 do 12.00 a od 13.00 do 16.00.

Léto v muzejních 
objektech:

Letní program objektů Muzea 
Náchodska byl doslova nabitý. Příměstské 
tábory navštěvovaly naše edukační progra-
my. V klášteře proběhl program Tajemství 
klášterního pokladu a Škapulíř, v Dřevěnce 
zase Život v chalupě. Velký zájem byl také 
o noční prohlídky kláštera, které proběhly 
14. července, 11. srpna a 29. září. Během 
nich jsme se podívali nejen do expozice 
opatova bytu, ale i do jindy nepřístupných 
prostorů. Od 1. července byla v klášteře k vi-
dění také putovní výstava S Božím požehná-
ním dominikánského bratra Karla Šimona, 
kterou jsme pro velký úspěch dokonce mu-
seli prodloužit až do konce září. Během srp-
nové pouti jste mohli zavítat do Staré školy 
Dřevěnky, kde byl připraven speciální pro-
gram zaměřený na tradiční lidová řemesla 
a zpřístupněna byla výstava historických 

hraček. Řemesla 
v Dřevěnce jste si mohli 
užít také během oslav 
770 let města Police nad 
Metují, které jste si dou-
fám společně s námi po-
řádně užili. Kromě řeme-
sel jste v Dřevěnce mohli 
zhlédnout divadelní 
představení Obecná ško-
la, program Cechu pa-
nen rukodělných a v klášteře pro vás byla 
připravena kaligrafická dílna. U mariánské 
studánky na hřbitově jsme pro vás měli při-
pravené povídání o počátku historie Police 
a setkat jste se mohli i s poustevníkem 
Jurikem, který zde vyráběl polici. Jsme moc 
rádi, že naše akce navštěvujete a budeme se 
těšit na viděnou při dalších příležitostech.

Z muzejního depozitáře: krUhaDla a ZEláky
Období podzimu je pro řadu lidí neod-

myslitelně spjato se sklizní různých plodin 
a jejich přípravou k uložení na zimu. Mezi 
ně se řadí i hlávkové zelí. Nakrouhané zelí 
se nakládá s cibulí, solí a kmínem většinou 
do keramické nádoby – zeláku či zelňá-
ku. Při tom je potřeba z nádoby vytěsnit 
vzduch, například šlapáním. Keramické 
víko, jehož spáry jsou zality vodou, zamezí 
dalšímu přístupu vzduchu, aby mohl za-
čít kvasný proces. Po čtyřech až šesti týd-
nech je možné nádobu se zelím přemístit 
z teplejší místnosti (12—17 °C), například 
do chladnějšího sklepa. Takto uložené zelí 

představuje nejen jeden ze zdrojů potravy 
v nepříznivém ročním období, ale i pořád-
nou porci vitamínů. 

Ve sbírce Muzea Náchodska nalezneme 
hned několik předmětů souvisejících s jeho 
domácím zpracováním. První je krouhač 
na zelí. Dřevěná deska o celkové délce 
81 cm je opatřena třemi kovovými břity. 
Po stranách desky jsou umístěny dřevěné 
vodící lišty pro podavač (ohrádku), do ně-
hož se umístilo zelí a pohybem dopředu 
a dozadu došlo k jeho nakrouhání. Do mu-
zea se dostalo jako pozůstalost po paní J. S. 
z Náchoda v roce 2009. Další představuje 

kruhadlo, zhotovené z dřevěné zdobně vy-
řezávané desky o celkové délce 147 cm, 
s vyrytým monogramem pravděpodobně 
J. J. a letopočtem 1942. Na tuto desku je 
připevněno kovové kolo se čtyřmi břity, 
k němu je připevněna převodovka s klikou. 
Horní polovina kola je zakryta dřevěným 
půlkruhem. Na vrchní straně byl použit 
plech. Z boku je ke kolu připevněn dřevěný 
podavač. Bohužel se nedochovala pravdě-
podobně dřevěná deska s držadlem, která 
by se do tohoto prostoru vložila a umožňo-
vala tak bezpečné krouhání. Zajišťovala by 
totiž tlak krouhaného zelí na kolo s břity 
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infORMAce Z dřeVěnKY
Zdravíme všechny příznivce staré školy 

Dřevěnka. Tato „frajerka” ve zcela novém 
velmi slušivém zelenobílém kabátu je teď 
opravdu nádherná! A nadále bude poskyto-
vat své prostory k nejrůznějším akcím.

Tentokrát je nabídne Charitativnímu 
bazaru aneb „Dejte věcem druhou šan-
ci“, v pořadí již třetímu, ve prospěch 
„Oživlé Dřevěnky“ a to ve dnech 16. až 
21. října 2023. Stejně jako v předchozích 
bazarech budeme přijímat od pondělí  
16. října do pátku 20. října od 9.00 do 12.00 
a od 13.00 do 17.00 hodin věci již odlože-
né, které by ale u někoho jiného ještě dále 
dobře sloužily. Sklo, porcelán, keramika, ná-
dobí, přístroje, nevhodné dárky, knihy, oz-
dobné předměty, látky, pletací a háčkovací 
příze, krajky, štykování, další věci pro ruční 
práce, hračky …

Prodej donesených věcí bude probíhat 
v sobotu 21. října od 9.00 do 16.00 hodin. 
Neprodané věci budou odvezeny do brou-
movské Diakonie. Srdečně zveme jak dárce, 
tak nakupující. POZOR! Nepřijímáme ani 

oděvy ani obuv!!! 
Druhou akcí bude promítání filmů zná-

mého amatérského filmaře pana Miroslava 
Šolce. Tentokrát opravdu v Dřevěnce, proto-
že promítání v klášteře, vzhledem k instala-
ci nových expozic v sálech, již není možné. 
A podle loňské účasti zájemců o promítání 
bychom se do velké třídy měli pohodlně 
vejít a zase asi 70 minut zavzpomínat a za-
pomenout na realitu. Termín ve druhé po-
lovině října, vzhledem k časovému vytížení 
pana Šolce, bude upřesněn a včas oznámen 
na Dřevěnce, na plakátech a městským 
rozhlasem. 

Třetí akce v pořadí bude předávání 
výrobků našich šikovných žen sestřič-
kám z Hospicu Anežky České v Červeném 
Kostelci jako mikulášský dárek. Výrobky 
byly a budou vyrobeny pod titulkem 
“Pleteme a neděláme pletky aneb pokraču-
jeme v rukodělných charitativních činnos-
tech”. Pro hospic se již upletlo 73 párů pono-
žek, ušilo 24 polštářů a 50 žínek. Novinkou 
budou šité textilní taštičky, které používají 

pacienti hospicu pro dávkování léků. 
Pro Nedoklubko.cz se upletlo a uháč-

kovalo 56 párů ponožtiček, 47 chobotniček 
a 30 čepiček, slouží nedonošeným mimin-
kům. Kašparovo taškaření.cz od nás získa-
lo 40 šitých tašek a 5 háčkovaných síťovek. 
Oblastní nemocnice Náchod obdržela 100 
párů ručně pletených ponožek. Správní 
rada nemocnice potvrdila jejich reprodukč-
ní hodnotu na 10 000,- Kč. Všem dárcům 
materiálu a všem šikovným a pilným ženám 
patří obrovské poděkování. 

A protože ať chceme nebo nechceme, 
čas Vánoc se neúprosně přibližuje, infor-
mujeme Vás o chystaném „Dlouhonočním 
posezení aneb Dárky pro radost vlastní-
ma rukama na poslední chvíli”. V Dřevěnce 
u něčeho dobrého k zakousnutí, s koledami, 
pobreptáním a dobrou náladou. Opět Vám 
dáme včas vědět prostřednictvím Polického 
zpravodaje, plakátů a městského rozhlasu. 

Za realizátorky akcí 
D. Večeřová, J. Hejnová a D. Švecová

a obsluha by tak nebyla vystavena možné-
mu zranění. Vyřezávaná deska s kruhadlem 
se umístila například na dřevěné stojany 
(kozy), mezi dvě židle nebo na káď. Obsluha 
si sedla na dřevěnou desku, točila klikou 
a dávala zelí do podavače. Nakrouhané zelí 
padalo do připravené nádoby. Toto kruha-
dlo daroval muzeu v roce 2004 pan L. H. 
z obce Javor (Teplice nad Metují). 

Za zmínku stojí také vylepšený typ kru-
hadla vyráběný firmou Adolf Müller, Grottau 
(Hrádek nad Nisou). Jedná se o na jednom 
konci oblé, vyřezávané, silnější a dřevěné 
prkno dlouhé 150 cm. Do něho jsou na obou 
koncích zasunuty svlaky s dřevěnými nož-
kami. Uprostřed prkna je vyříznutý otvor, 
do něhož je z poloviny umístěn kovový ko-
touč se šesti břity. Jeho pohon je zajištěn po-
mocí kliky a převodovky opatřené kovovým 
krytem. Převodovka je umístěna na boku 

prkna. Dřevěný půlkruhovitý kryt v horní 
části opatřený plechovým páskem chrání 
obsluhu před náhodným kontaktem s ko-
toučem. Na boku krytu se dochovalo původ-
ní označení výrobce: Adolf Müller, Grottau, 
Gegründet (založeno) 1860. Bezpečnost 
zvyšuje také dřevěný podavač ve tvaru žláb-
ku, do kterého obsluha vkládá zelí a tlačí jej 
směrem ke kotouči s břity. Tento exponát 
muzeum získalo v roce 2012 v rámci exe-
kučního řízení v obci Hejtmánkovice.

Pomyslnou samostatnou kapitolu tvoří 
ukládání zelí a jeho další uchovávání. V mu-
zejním depozitáři se nachází keramický 
zelák, který je 50 cm vysoký a jeho průměr 
horní části činí 30,9 cm. Na přední straně je 
vyrytá značka pravděpodobně VAN a čís-
lo 60. Objem nádoby by měl činit 30 litrů. 
Horní část je tvořena plochým víkem pevně 
spojeným se zbytkem nádoby. Uprostřed 

víka je menší otvor k plnění nádoby. 
Zvýšené okraje slouží po zakrytí otvoru 
miskou k naplnění vodou. Tímto systémem 
bude přebytečný plyn z postupně kvasícího 
zelí unikat pouze ven. Dovnitř se přes vodní 
hladinu nedostane vzduch z okolí a stlače-
né zelí v nádobě by se tedy nemělo zkazit. 
Tento zelák muzeum získalo jako pozůsta-
lost po panu A. R. z Velké Jesenice v roce 
1989.

Mgr. Jiří Valtera
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Náměstí 102, Velké Poříčí, po 9-11 a 13-18, st 8-11 a 13-18, pá 8-11, knihovna@velkeporici.cz, 491 485 323

KRAJINY
NATÁLIE MERTLÍKOVÉ 
A PETRA VLČKA

25. 9. – 3. 11. 2023

vernisáž 25. 9. v 17.00 hod.
úvodní slovo bude mít novinář a publicista Petr Voldán

hudební doprovod jazzové duo Pavel Čermák a Marek Macek

www.tiskarna-machacek.cz

GALeRie VÝTVARnÉHO UMěnÍ V nÁcHOdě
Smiřických 272, Náchod tel. 491 423 245, 491 427 321. 
Otevřeno v termínu konání výstav denně kromě pondělí od 9 do 17 hodin.

DIrk GroßEr 
SVOBOdA SQUARe 
30. 09. – 03. 12. 2023
GVUn Jízdárna
Kurátor: dirk Großer

Dirk Großer (*1970) je vizuální umě-
lec a kurátor narozený v Drážďanech 
a působící v regionu (Stadt Wehlen) 
a v centrech současného umění (Berlín, 
Drážďany...). Autor pracuje s projekto-
vým formátem umění. Tento formát pro-
pojuje různé role, které současná scéna 
umění umožňuje (autor, kurátor, kulturní 
manažer...). Jeho akce, instalace a perfor-
mance odkazují ke společenským krizím 
a k místům společenských problémů, kte-
ré zkoumá v kontextu filosofických kon-
ceptů svobody.

Jeho současná instalace „Svoboda 
Square” zahrnuje práce z různého ob-
dobí, které se vážou k hlavnímu tématu 
- svoboda a její výzkum. Tento výstavní 
projekt vrcholí filmovým projektem bě-
hem války na Ukrajině. Je založen na roz-
hovorech s umělci a kurátory a ukazuje 
umělecké akce odporu jako osvobozují-
cího hnutí. 

PAVeL dUŠeK
akSaMItová MíSta
z cyklu umělci do 40 let
30. 9. – 3. 12. 2023 
GVUn Kabinet
Kurátor Petr Pokorný

Výstavou Aksamitová místa se 
od 29. září představí jednatřicetiletý, 
v Praze žijící a tvořící výtvarník Pavel 
Dušek. Dušek, který v roce 2018 absol-
voval na pražské Akademii výtvarných 
umění v ateliéru malířství pod vedením 
Michaela Rittsteina, se za ryzího malí-
ře moc nepovažuje, pracuje především 
s betonovými reliéfy, které barva umoc-
ňuje, s barvou samou pracuje vlastně 
jako s dalším materiálem. Reliéfy Pavla 
Duška jsou nedořečené, zdánlivě oproš-
těné od všeho navíc, téměř jako fotky 
pro architektonické kanceláře, ale to je 
to zdání, které navádí diváka na dodání 
si dalších detailů podle libosti. Dušek po-
chází z Hradce Králové, a tak i když mimo 
jiné proběhla jeho úspěšná výstava letos 
v pražské Trafo Gallery, v rodném kraji 
jde o jeho první samostatnou výstavu. 

BOURÁnÍ HRAnic
02. 10. – 30. 11. 2023 
GVUn Jízdárna
Vzdělávací program pro ZŠ, SŠ 
a gymnázia k výstavě dirk Großer - 
Svoboda Square

Co jsou to hranice? Jak je vnímáme? 
K čemu slouží? Na tyto a další otázky si 
odpovíme během interaktivního progra-
mu zabývajícího se tématem hranic a zdí 
v sociální, historické i osobnostní rovině. 
Z výtvarného hlediska se „dotkneme umění 
akce“ a společně postavíme/ zbouráme zeď. 

Podzimní program je koncipován k pří-
ležitosti blížícím se státním svátkům (28. 
říjen, 17. listopad) a proto úzce souvisí 
se vzdělávacími oblastmi: „Člověk a jeho 
svět (1. stupeň ZŠ) „Člověk a společnost - 
Dějepis, Výchova k občanství/ Občanský 
a společenskovědní základ, Člověk a zdraví 
(2. stupeň ZŠ, gymnázia). Vychází z průře-
zových témat, zejm. Osobnostní a sociální 
výchovy, Výchovy demokratického občana 
a Multikulturní výchovy.  

Délka programu: 60 – 90 min (dle časo-
vé možnosti skupiny) 

Vstupné: 40 Kč/žák nebo student (do-
provod zdarma)

Konkrétní termín si prosím rezervujte 
s dostatečným předstihem přes email: kar-
hanova@gvun.cz nebo na tel. 491 427 321, 
606 647 216.
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chvíli chorál, chvíli tajemno, chvíli pop a hlavně 
kouzlo lidských hlasů. Takové bude první turné 
Sboru Police Symphony Orchestra. 

Obývají zadní část jeviště koncertů 
Police Symphony Orchestra, ale rozhod-
ně se nedají přehlédnout ani přeslech-
nout. Sbor Police Symphony Orchestra 
doplnil místní hudební těleso minulý 
rok a teď je čeká první samostatné tur-
né. V sobotu 14. října se objeví také v do-
mácí Polici nad Metují. A protože patří 
k bandě profláknutých nadšenců, kteří 
si dělají věci po svém, je jasné, že i tyhle 
sborové koncerty budou trochu jinak. 

První samostatná štace Sboru PSO bude 
poskládaná z vyladěného programu filmo-
vek, lidovek, ale i spirituální hudby nebo 
popu v originálních úpravách. 40 zpěvaček 

a zpěváků pod vedením sbormistra Lukáše 
Hrubeše a oblíbení sólisté jako Vendula 
Příhodová, Karolína Soukupová a Josef Fečo 
rozezní Kolárovo divadlo v Polici nad Metují 
v sobotu 14. října. Vstupenky je možné kou-
pit online na bit.ly/sborpso-police.

‚Pokud máte rádi sborový zpěv, nebo 
vás láká slyšet, kolik barev a žánrů může 

vytvořit lidský hlas, přijďte si nás poslech-
nout,‘ zve na turné Sboru PSO Lukáš. 

Jitka Smolíková
PR a komunikace Police Symphony 
Orchestra
E-mail: jitka.smolikova@policesymphony.
cz tel.: +420 732 646 094

informace z Benediktinského opatství sv. Václava
a z polického kláštera

V rámci oslav 770 let Police nad 
Metují, které proběhly 16. 9. 2023, při-
pravilo Benediktinské opatství sv. Václava 
v Broumově videomapping. Projekce re-
flektovala nejen působení benediktinů 
na Policku, výročí 810 let od darování 
Policka benediktinům i výročí 770 let pře-
nesení trhu do Police nad Metují, ale i někte-
ré další významné milníky z historie Policka.  
Pokud jste videomapping viděli a chce-
te si ho ještě jednou připomenout nebo 
jste oslavy zcela zmeškali, máte mož-
nost zhlédnout projekci v záznamu. Ten 
bude zveřejněn na webových stránkách  

www.opatstvibroumov.cz.
Webové stránky opatství jsou ve zro-

du, jejich vizuální stránka se v budoucnu 
změní a obsah budeme postupně doplňo-
vat. Naším cílem je propojit opatství a dění 
v něm s Vámi.

Děkujeme ZUŠ Police nad Metují 
a Římskokatolické farnosti Police nad Metují 
za možnost využití technického zázemí pro 
realizaci videomappingu 16. 9. 2023. 

Děkujeme též Janě Rutarové, bez jejíž 
činnosti by tohle show nevzniklo.

Petr Bláha, 
Benediktinská hospodářská správa s. r. o.

4. října – svátek sv. františka z Assisi, zakladatele řádu františkánů 
František se narodil v roce 1181 nebo 

1182 jako syn obchodníka v severoitalském 
městě Assisi. Jeho otec byl bohatý obchod-
ník s látkami, matka byla francouzského 
původu. Byl pokřtěn na jméno Jan, ale otec 
mu říkal Francesco (Francouzek). Od mlá-
dí byl František veselý, plný života, připra-
voval se na dráhu rytíře, zúčastnil se bojů 
mezi Assisi a Perugií. Jeho život změnilo 
roční věznění v sklepeních Perugie. Konflikt 
s otcem, když František prodal balíky suk-
na, aby opravil kapli, ve které se modlíval, 
znamenal definitivní rozloučení Františka 
se světskou společností. Vzdal se před zraky 
biskupa a četných diváků dědictví, zbavil se 
svých šatů a vyběhl z města. Zrodil se „nej-
chudší z chudých“. František odhodil i boty, 
oblékl hnědou kutnu, převázal ji provazem 
a vydal se jako žebrák po světě. Výsledkem 
jeho putování byl nakonec františkánský 
řád, nazývaný také řádem menších bratří 

(minorité). Františkova přítelkyně Klára 
z Assisi založila jeho ženskou větev, klaris-
ky. V roce 1221 založil František ještě třetí 
řád, terciáře. Řád františkánů získal v krát-
kém čase nebývalou popularitu, rozšířil se 
po celé Evropě a František, skromný, pokor-
ný muž, který prý kázal i zvířatům, ovlivnil 
rozhodujícím způsobem středověkou cír-
kev i společnost.

Pranostiky na svatého Františka:
 y Svatý František – v poledne košile, ráno 

kožíšek.
 y Na svatého Františka je dobrá každá 

chýška.
 y Svatý František – kapává ze stříšek.
 y Svatý František – ani léto, ani kožíšek.
 y Výsev ozimého žita se má dokončit oko-

lo Františka.
 y Svatý František zahání lidi do chýšek.

Modlitba sv. Františka z Assisi
Pane, udělej ze mne nástroj svého pokoje: 
kde je nenávist, tam ať přináším lásku, 
kde je křivda, ať přináším odpuštění, 
kde je nesvár, ať přináším jednotu, 
kde je omyl, ať přináším pravdu, 
kde je pochybnost, ať přináším víru, 
kde je zoufalství, ať přináším naději, 
kde je temnota, ať přináším světlo, 
kde je smutek, ať přináším radost.
Pane, učiň, ať nechci tolik 
být utěšován, jako spíše utěšovat, 
být chápán, jako spíše chápat, 
být milován, jako spíše milovat.
Neboť tak jest: 
kdo se dává, ten přijímá, 
kdo na sebe zapomíná, ten je nalézán, 
kdo odpouští, tomu se odpouští, 
kdo umírá, ten povstává k věčnému životu.

Připravil František Janeček
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Kalendárium - říjen 2023
Významná kulturní a historická výročí
10. října 1813

v Roncole u Busseta 
se narodil slavný ital-
ský operní skladatel 
Francesco Fortunino 
Giuseppe Verdi –  
210 výročí. Nemohl 
se dostat na milánskou 
konzervatoř pro pokro-
čilejší věk a pro „nedo-

statek hudebních vloh“. Ujal se ho kapelník 
Laviny a zpěvačka Strepponiová prosadila 
provedení jeho první opery v milánské La 
Scale. V raných Verdiho dílech jsou tematic-
ky přítomné jakési politické jinotaje. Jeho 
nejpopulárnější opery Nabuco, Rigoletto, 
Trubadúr, La traviata a Aida jsou součástí 
repertoáru všech významných operních  
divadel světa. Verdi zemřel v Miláně v roce 
1901.
14. října 1918

bylo v Paříži přijato usnesení prozatím-
ní československé vlády o přijetí Deklarace 
nezávislosti československého náro-
da   105. výročí. Předseda této vlády  
T. G. Masaryk a její ministr zahraničních věcí 
E. Beneš hodlali využít vhodného memen-
tu k vydání Deklarace. Tento okamžik na-
stal poté, co císař Karel Habsburský podal 
nabídku na vytvoření federativního státu 
v rámci Rakouska-Uherska. V Deklaraci se 
uvádí, že „   federalisace ani autonomie pod 
habsburskou dynastií neznamenají ničeho, 
proto činíme toto naše prohlášení nezávis-
losti“. Deklaraci podepsali T. G. Masaryk, M. 
R. Štefánek a E. Beneš. 18. října 1918 bylo 
toto usnesení přijato ve Washingtonu.

16. října 1813
se odehrála rozhodující bitva mezi 

Napoleonem a koalicí Rusko, Prusko, Anglie 
a Švédsko u Lipska. Tato bitva vešla do dě-
jin jako „bitva národů“ – 210. výročí. 
Této mimořádně urputné a krvavé bitvy se 
na obou stranách zúčastnilo 500 000 vojá-
ků. V úvodu se 16. října střetla francouzská 
armáda s rakouskými a pruskými vojsky. 

Na druhý den dorazila vojska ruská a švéd-
ská a situace se pro Napoleona stala kritic-
kou. O výsledku bitvy 19. října definitivně 
rozhodl přechod saských vojsk bojujících 
v Napoleonově armádě na stranu spojen-
ců. Poražená francouzská armáda se stáhla 
z boje, což znamenalo definitivní konec na-
poleonské nadvlády v Německu.
22. října 1883

se v Boskovicích 
v rodině knihkupce 
narodil český malíř, 
grafik a sochař Otakar 
Kubín – Coubine – 
140. výročí. V letech 
1898 – 1900 studoval 
na sochařsko-kame-
nické škole v Hořicích, 

od roku 1900 studoval na Akademii výtvar-
ných umění v Praze. Jeho první díla ho pojí 
s programem skupiny Osma. Expresivní 
výraz prozrazuje vliv van Gogha. V roce 
1912 odešel Kubín do Francie a usadil se 
v Provenci. Tvořil tam hlavně krajiny, kvě-
tinová zátiší a akty. Kubín se pravidelně zú-
častňoval výstav pražské umělecké společ-
nosti Umělecká beseda. V roce 1952 se vrátil 
na Moravu do rodných Boskovic, zde zůstal 
dvanáct let a věnoval se výhradně krajino-
malbě. V roce 1964 se vrátil do Provence. 
Zemřel v Marseille v roce 1969.
27. října 1913

se v Prostějově, 
v rodině známého to-
várníka, narodil český 
chemik a vynálezce 
Otto Wichterle – 
110. výročí. Po stu-
diích na chemické 
fakultě pražské ČVUT 
nastoupil jako vedou-
cí výzkumu u firmy 

Baťa ve Zlíně. V roce 1940 vynalezl umělé 
vlákno silon, jehož výroba byla tajena, aby 
se nedostala do rukou německých vojen-
ských kruhů. Po válce zavedl výrobu kapro-
laktanu, základní látky pro plexisklo. Podal 
patentovou přihlášku na výrobu hydrogelů 
používaných pro kontaktní čočky. V roce 
1955 byl jmenován akademikem. Bez jeho 
vědomí prodala ČAV výrobu čoček americ-
ké firmě, ale on vynalezl postup umožňující 
jejich ještě jednodušší a rychlejší výrobu. 
Jeho gely se používají i v kosmetickém prů-
myslu, např. při plastických operacích žen-
ského poprsí. Zemřel v roce 1998.
28. října 1918

převzal v Praze ustanovený Národní 
výbor politickou moc a vyhlásil 
Československou republiku – 105. vý-
ročí. Vnitřní rozklad Rakouska-Uherska se 
začal již před první světovou válkou. Malá 
skupina československých politiků oko-
lo T. G. Masaryka a E. Beneše, ke kterým 
se přidružil Slovák M. R. Štefánek, získala 

v emigraci podporu českých a slovenských 
vystěhovalců pro myšlenku národní a stát-
ní samostatnosti. Státy Dohody nejdříve 
diplomaticky uznaly Národní radu česko-
slovenskou, která se 26. října 1918 změnila 
v prozatímní čs. vládu. Po vyhlášení ČSR se 
Slovenská národní rada v Martině Deklarací 
slovenského národa přihlásila ke společné-
mu státu Čechů a Slováků.
29. října 1863

skončila v Ženevě zakládající schůze 
(trvala od l6. října) nové humanistické or-
ganizace, která přijala za svůj symbol švý-
carskou vlajku s vyměněnými brvami – čer-
vený kříž v bílém poli – 160. výročí. Tento 
znak měl na bojištích zabezpečit nedotknu-
telnost dobrovolným ošetřovatelům raně-
ných. S výzvou k založení Mezinárodního 
červeného kříže se obrátil na tehdejší ev-
ropské vládce švýcarský šlechtic H. Dunant, 
který se jako nezainteresovaný civil zúčast-
nil bitvy rakousko-uherských a italských 
vojsk u Solferina (1859), kde leželo bez 
pomoci na bojišti 40 000 raněných. Svůj 
otřesný zážitek vylíčil ve své slavné knize 
Vzpomínky na Solferino. O autoritě orga-
nizace Mezinárodního červeného kříže 
svědčí udělení Nobelovy ceny Dunantovi 
a Mezinárodnímu červenému kříži dokonce 
třikrát. Celosvětové působení hnutí je ne-
závislé na státních institucích a je založeno 
na dobrovolné činnosti – pomoci. Chrání 
životy, zdraví, důstojnost a snižuje utrpení 
lidí v nouzi následkem válek, přírodních 
nebo technických katastrof a epidemií bez 
ohledu na národnost, původ, náboženství 
nebo politický názor postižených. 
V říjnu roku 1958

byla sovět-
sko-ruskému spi-
sovateli Borisi 
L e o n a r d o v i č i 
Pasternakovi udě-
lena Nobelova cena 
- 65. výročí. Cenu 
obdržel za celoživot-
ní dílo, za „jeho po-
zoruhodnou tvorbu 
jak v soudobé poezii, 

tak i v oblasti velké ruské epické tradice“. 
Dva dny po oficiálním vyhlášení Švédské 
královské akademie, že Boris Pasternak je 
vybrán jako laureát Nobeloby ceny za litera-
turu, poslal ruský spisovatel akademii tento 
telegram: „Nesmírně vděčný, dojatý, hrdý, 
překvapený, vyvedený z míry.“ Za pár dní 
však následoval tento telegram: „Vzhledem 
k tomu, jak je toto ocenění chápáno ve spo-
lečnosti, v níž žiji, jsem nucen vzdát se ne-
zasloužené ceny, která mi byla udělena.“ 
Na udělení Nobelovy ceny však Švédská 
akademie přesto trvala. Cenu po jeho smr-
ti o 31 let později převzal spisovatelův syn 
Jevgenij. 

Připravil František Janeček
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POČÁTKY ČeSKOSLOVenSKÉHO TRAMPinGU nA POLicKU
Trampská osada URAGÁn 1936 – 2023 Bělý – 87 let (část sedmá)
Trampská tvořivost v průběhu let

Osadníci z „Uragánu“ obohatili svá pamětní alba sérií zdařilých 
trampských výtvorů a to prvním z roku 1940. 

Další skvost je z roku 1941 z něhož je zřejmý kladný vztah 
k trampské muzice. 

Bohatou osadní činnost všeho druhu představuje humorná ma-
lůvka vytvořená v roce 1942. 

Pestrá mozaika postaviček vzniká v roce 1943 na níž vyniká 
„Bagdouš“, coby věčný tulák „Charlie“ a „Lažola“ v mnišském úboru. 
Osada „Uragán“ 

1944 a na téhle koláži mohutný „Drakobijec“ a „Nesorg“ sťal 
čtyři hlavy nezbedné příšerce. 

Poněkud kultivovaněji zapůsobí další výtvor z roku 1945, který 
je velmi zdařilý a charakterizuje jednotlivé profese osadníků. 

A na závěr sní-
mek ze slunné zářiové 
neděle v roce 1943 
na osadě a parta skvě-
lých kamarádů.

Fotoarchiv a text: 
Vladimír Linhart
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Hvězda v říjnu 1938 – 85. výročí
10. října 1938 

se počaly šířit poplašné zprávy o za-
brání chaty na Hvězdě. Na místo byl 
vyslán četnický po-hotovostní oddíl 
z Náchoda, aby do rozhodnutí delimitační 

komise možnému záboru Hvězdy zabránil. Ve  
21 hod. bylo neznámým pachatelem vystře-
leno na strážmistra E. Palečka, který hlídko-
val v okolí restaurace. 

15. října 1938 
byla Němci obsazena turistická chata 

na Hvězdě.
16. října 1938 

„objevila  se  zpráva,  že  chata  Hvězda, 
která  byla  minulého  dne  obsazena  Němci, 
zůstane nám zachována. Zpráva tato přijata 
byla s nedůvěrou a skutečně se hned ukáza-
lo, že tomu není tak. Němci broumovští měli 
na  tom veliký  zájem, aby  chata byla Němci 
zabrána. Město Police spolu s odborem Klubu 
československých turistů obrátili se telegra-
ficky na předsednictvo vlády a ministerstvo 
zahraničí  o  zachránění  Hvězdy  pro  nás.  
Ku pomoci vyzváno též ústředí KČT.“ 
(Kronika města Police nad Metují Police n/Met.)

21. října 1938 
„kolíčkovali  Němci  hranice  na  Slavném 

a dále  ku Hvězdě a Pěkovu. Kolíčky  ty  zase 
naše hlídky vytahovaly.“ 
(Kronika města Police nad Metují Police n/Met.)

Zdroj: Pichl: Police nad Metují v datech
Připravil František Janeček

ZÁKLAdnÍ UMěLecKÁ ŠKOLA informuje 
Klavírní maraton

V rámci oslav 770. výročí 
města Police nad Metují proběhl 
v Bezděkových sadech Klavírní ma-
raton. O bohatý klavírní program se 
postarali z větší části žáci ZUŠ, ale 
nejen. Ke klavíru usedli i náhodní 
kolemjdoucí, rodiče, či bývalí žáci. 
Klavíristé ze ZUŠ se tak pokoušeli 
oslovit procházející a získat další fi-
nanční prostředky pro nákup vysně-
ného piana. Ten, kdo přispěl alespoň 
symbolickou částkou 50Kč, - si odnesl 
máslovou sušenku s překvapením 
(jednu nahranou skladbu žáků-kla-
víristů schovanou pod QR kódem). 

Zakončení prázdnin 
v senátu

Již mnoho let probíhá hudební projekt s ná-
zvem Valdštejnské léto. Z různých míst naší repub-
liky jsou zvány hudební uskupení, která vystupují 
ve Valdštejnských zahradách pod záštitou jednot-
livých senátorů.

Tentokrát byla ke spolupráci přizvána i naše 
ZUŠka, kterou ve čtvrtek 31. 8. 2023 reprezentoval 
žesťový soubor Brass Band.

Toto komorní uskupení svým pestrým reper-
toárem i nádherným zvukem naplnilo prostory 
Valdštejnských zahrad a skvěle reprezentovalo 
nejen naši školu, ale celé naše město.

Celá akce, jejíž součástí byla i prohlídka prostor 
Senátu, včetně zasednutí celé výpravy do senát-
ních lavic, proběhla pod záštitou pana senátora 
Martina Červíčka. 
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Z polické mateřinky…
Prázdniny utekly jako voda a my jsme ve školce přivítali celkem 23 no-

vých dětí. Do třídy Zvonečků postupně nastoupí 16 dětí 2-3 letých, ve tří-
dě Sluníček máme 26 dětí 3-4 letých. Na druhé budově ve třídě Berušek je  
27 dětí a ve třídě Kopretin máme 28 předškoláčků, kteří se budou po celý rok 
pilně připravovat na školu. Dětí s odkladem školní docházky máme celkem 
11, dětí se speciálně-vzdělávacími potřebami je 5 a děti s odlišným mateř-
ským jazykem jsou 4. Celkem tedy navštěvuje naši MŠ 97 dětí a stará se o ně 
personál v celkovém počtu 17 lidí. Děti čeká po celý rok pestrá vzdělávací na-
bídka, plno různých akcí, nadstandardní aktivity v podobě různých kroužků, 
logopedická prevence. Zářijová adaptace proběhla téměř u všech dětí hladce 
a je vidět, že se do školky těší a většina činností je moc baví. 

Před prázdninami jsme získali finanční prostředky z dotačního projek-
tu MAS Stolové hory na dovybavení dětského hřiště v podobě smyslového 
hmatového chodníku a nové krycí plachty na pískoviště Základy na hmatový 
chodník dodala firma MARLI a náplně jsme obstarali my ve spolupráci s rodi-
či a se školkou z Bukovice. Tímto děkujeme všem, kdo se na projektu podíleli. 

Během prázdnin pro-
bíhala investiční akce 
před budovou školky, kde 
už byly chodníky v hava-
rijním stavu. Máme tedy 
nově vydlážděno a na naši 
žádost jsou chodníky také 
osvětleny. Tímto děku-
jeme firmě MOVIS, kte-
rá odvedla dobrou práci 
a našemu zřizovateli, kte-
rý akci financoval.

Pěkný podzim přejí 
zaměstnanci MŠ 

na sídlišti

Adaptační den šestých tříd
Cílem všech pedagogů je úspěšná adaptace šesťá-

ků. Přechod na 2. stupeň je pro žáky velká změna – jiná 
budova, noví učitelé, nové předměty, noví spolužáci, pro 
někoho i jiné město. Pro všechny je to však nový začátek 
a možná šance začít jinak a lépe. Hned druhý den školního 
roku 5. 9. 2023 proběhl Den pro naši třídu, který připra-
vili třídní učitelé ve spolupráci se školním poradenským 
pracovištěm. 

Aktivity 4 hodinového programu byly zaměřené 
na vzájemné seznámení, na trénink spolupráce. Žáci blíže 
poznali svou  třídní učitelku. Program se vydařil, žáci se 
aktivně zapojili a kladně hodnotili takový start nové třídy. 
Na tento program navážou třídnické hodiny. Zaměříme se 
na tvorbu pravidel třídy, na způsoby účinné domácí pří-
pravy na školu, na rozvoj dobrých vztahů ve třídě. 

Mgr. Kateřina Nekvindová, školní metodička prevence

Srdíčka s překvapením je možné nadále 
zakoupit v Íčku a podpořit tak celý pro-
jekt. Děkujeme všem za finanční dar ja-
kékoliv hodnoty. Děkujeme, že díky vám 
můžeme kráčet za svým snem.

říjen v ZUŠ
Ani jsme se nestačili nadechnout a je 

tu říjen a s ním i poslední možnost vidět 
a slyšet naživo autorský muzikál Sedmero 
Krkavců a taneční pohádku Popelka, kte-
rými se připojujeme k oslavám 770. výro-
čí zrodu města Police nad Metují. Zároveň 
je to pro některé z účinkujících rozlouče-
ní s naší ZUŠ a takové symbolické posled-
ní zamávání. Přijďte se rozloučit, přijďte 
jim „zamávat“….

Pro vybrané žáky především výtvar-
ného oboru jsme na říjen připravili zá-
jezd Bratislava-Vídeň a klavíristé se chys-
tají na prohlídku výrobny a muzea Petrof 
v Hradci Králové. 

ZUŠ
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co nového na broumovském gymnáziu?
Studovali na gymnáziu: Lenka fridrichová 
zvítězila v prestižním Redpoint Rallye 
Sudety

Maturantka z 2014 Lenka Fridrichová ovládla nejtěžší katego-
rii 111 km - ženy 19 - 34 let, maturantka z 2022 Karolína Thérová 
zvítězila v kratší kategorii na 60 km, její bratr z 1.A Ondřej Thér 
byl v kadetech 15 - 16 let 3. na 33 km. Letošní maturant Michal 
Petr v nejtěžší mužské kategorii na vynikajícím 16.místě. Tereza 
Hotárková z 1.A obsadila 3.místo v kategorii juniorek na trati 60 km.

Každý rok se prestižního závodu horských kol účastní desítky 
současných i bývalých studentů. Nejlepšího výsledků z nich dosáhla 
Lenka Fridrichová, která zvítězila mezi ženami v kategorii 19 - 34 
let, v absolutním pořadí všech žen byla na skvělém 2.místě. 111 km 
v obtížném terénu ujela za 6:34:15, 5 hodin. Lenka Fridrichová ma-
turovala na našem gymnáziu v roce 2014, v současné době pracuje 
jako učitelka na ZŠ Hronov, kde učí angličtinu, občanskou výchovu 
a tělocvik. V cyklistice se nejvíce věnuje mtb maratonům, jako je 
Český pohár v maratonu, Prima Cup a KPŽ. Úspěchů zaznamenala 
naše absolventka celou řadu, například pódiová umístění i celko-
vé výhry na etapových závodech jako je Trilogy, 4 Islands, Masiv, 
Sudety Challenge (PL), Beskidy Trophy (PL) a další. Dále pódiová 
umístění na Českém poháru v maratonu i na dalších jednotlivých 
závodech. Je potřeba dodat, že Lenka svoje vítězství ve včerejším 
sobotním závodě Redpoint Rallye Sudety / 9.9.2023/ obhájila. 
Blahopřejeme a držíme palce v dalších závodech.   Milan Kulhánek

Osudy absolventů: Mikuláš Karpf zvítězil 
v prestižní soutěži uměleckých kovářů

Mikuláš Karpf maturoval 2022, po studiu si zvolil netradiční 
cestu, bude uměleckým kovářem.

Mikuláš Karpf maturoval v roce 2022. Podle kolegyně patřil 
k nejlepším studentům matematiky, které kdy učila, jeho cesta by 
měla údajně vést ke studiu matematiky či fyziky. Mikuláš, zručně 
velmi nadaný, se rozhodl jít cestou, která mu byla nejblíže k srd-
ci. V současné době je ve 2.ročníku Střední řemelné školy Jaroměř. 
Minulý víkend zvítězil v prestižní soutěži mladých uměleckých ko-
vářů. Máme radost a držíme palce

Gymnázium statisticky 
V letošním školním roce bude na naší škole studovat 326 stu-

dentů ve 12 třídách, 8 tříd jsou studenti víceletého gymnázia,  
4 třídy čtyřletého. Do 1.ročníku bylo přijato 30 studentů, v primě 
nastoupilo studentů 28. V rámci výměnného programu u nás stu-
duje také dívka z Mexika a student z Brazílie

Pedagogická miniglosa, oslava 
gymnaziálního vzdělání.

Všem studentům, současným, ale zejména těm novým, připo-
mínáme, že budou studovat v městě, kde v letošním školním roce 
bude 400. výročí počátku gymnaziálního vzdělávání.

Za opata Benna Falka (Jan Benno z Felkenburga) bylo v roce 
1624 založeno čtyřtřídní gymnázium, třetí nejstarší v Čechách, 
po Chebu a Žatci. Bylo původně určeno k výchově budoucích členů 
řádu, katolických kněží a teologů. Klášterní gymnázium je před-
chůdce naší školy, která byla založena roku 1945.

Už tehdy pochopili, že všeobecné vzdělání je základem, na kte-
rém můžete stavět. Nevěřte krátkozrakým politikům, že důležitější 
než gymnázia jsou odborné školy. Nejsou. Doba se mění tak rychle, 
že dnes některé naučené odbornosti jsou za pár let k ničemu, zákla-
dem je všeobecné vzdělání. Student všeobecně vzdělaný, jazykově 
vybavený a počítačově gramotný se v profesním světě vždy prosadí. 
Gymnázium je dnes naprostý základ.

Přeji všem studentům úspěšné vykročení do nového školního 
roku, A buďme na svoji školu hrdi, je to rodinné stříbro. Náš před-
chůdce na fotografii byl tam, kam dnes mnozí chodíte na výbornou 

kávu. A já osobně jsem hrdý na to, kde učím, a hrdý na to, že mohu 
učit inteligentní mladé lidi. Nabíjí mě energií a dávají chuť do života.

Učí na gymnáziu: Veronika ibrahimová 
Veronika je naše bývalá studentka, 

maturovala 2018, rozhodla se vrátit jako 
učitelka češtiny a angličtiny. 

„Viděla jsem pár škol ve Finsku 
i v Česku a rozhodla se vrátit sem, i když 
jsem viděla školy mnohem větší, lépe 
technicky vybavené, tak Gymnázium 
Broumov vedlo a vede žáky k tomu, aby 
měli svůj názor, postoj, uměli jej obhájit, 
ale uměli i ustoupit, přiznat, že se mýlí. 
Měla jsem pocit, že ti učitelé tady to ne-
dělají pro peníze, prestiž, moc nebo coko-
li jiného. Přináší jim radost práce s mla-
dými lidmi, čerpají z nich energii a sami 
jim energii vrací. Nikde to není perfekt-
ní, ani tady samozřejmě ne, ale zatímco 

v některých školách začnou mluvit o vybavení, tady začnou mluvit 
o svých žácích. Jsou na ně pyšní. A s tím se dá pracovat. 

Doufám, že dokážu žákům nabídnout to nejlepší možné vzdělá-
ní a slušné a respektující jednání, být jím dobrým učitelem, průvod-
cem, a kolegům zase být dobrým kolegou, o kterého se mohou opřít 
a se kterým mohou spolupracovat. 

O mně a mém životě bych řekla jen to, že si nově žiju spokoje-
ně v domě v Polici nad Metují se svým snoubencem (a brzo i koč-

kou), rádi hrajeme po večerech 
počítačové hry s přáteli, chodíme 
na procházky, poslouchám hud-
bu, čtu si knížky, sportuju. Úplně 
obyčejný, pro někoho možná 
nudný, rodinný život, ale já nic 
jiného nikdy nechtěla. Těším se 
na vás.“

Učí na gymnáziu: 
Adéla Oklepek

Jako na každé škole dochází 
evolučně ke generační výměně, 
starší odchází na zasloužený 
odpočinek, přichází nová svěží 

pedagogická krev. Od září bude učit německý jazyk a tělesnou vý-
chovu Adéla Oklepek. „Má aprobace je mým koníčkem. Jsem mat-
kou dvou malých kluků,“ říká Adéla, která se na všechny studenty 
již těší. A my ji přejeme úspěšný vstup do nové práce. Za sebou má 
mimo jiné i práci pro zahraniční firmy, několik let žila a pracovala 
v Německu. 

Jan Pavelka hraje juniorskou extraligu 
za Mountfield HK Hradec Králové

Student 4.A přestoupil z HC Hronov do extraligového klubu 
v Hradci Králové.

Před třemi lety jsme 
na našem webu informo-
vali, že v 1. ročníku studu-
je talentovaný hokejista  
HC Hronov Jan Pavelka. Dnes 
již student 4. ročníku se svojí 
pílí vypracoval do nejvyšší 
juniorské soutěže. V nové 
sezoně bude hrát za extrali-
gový Mountfield HK Hradec 
Králové. Blahopřejeme a dr-
žíme palce.   Milan Kulhánek

Milan Kulhánek 
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Počet přenocování v Kladském pomezí je na stejné úrovni jako 2 roky 
před covidem!

Tak by se daly velmi zjednodušeně shr-
nout statistické údaje za několik uplynulých 
let. 

Destinační společnost Kladské pomezí 
sleduje statistický vývoj počtu přenocová-
ní v hromadných ubytovacích zařízeních, 
která se nachází na území stejnojmenné tu-
ristické oblasti, již deset let. Od roku 2014 
počet přenocování v Kladském pomezí ne-
ustále stoupal, případně mírně stagnoval 
až do roku 2019, než propukla epidemie 
Covid-19. Rekordní výše dosáhl počet pře-
nocování v hromadných ubytovacích zaří-
zeních na našem území v roce 2018. Tehdy 
se zvýšil o více než 100 % od začátku sledo-
vání v roce 2013. 

V roce 2022 jsme zaznamenali navýšení 
o 27 % oproti předchozímu roku s celko-
vým počtem přenocování 308 090, což je 
téměř stejně jako v roce 2017, kdy toto číslo 
činilo 309 985. Průměrná doba pobytu me-
ziročně nepatrně klesla, snížila se ze 4,47 
dne na 4,41 dne. Naprostá většina počtu 
přenocování (91,5 %) byla tvořena domácí-
mi turisty. Zbylých 8,5 % tvořili zahraniční 

turisté, nejčastěji Němci, Poláci a Slováci. 
Nutno dodat, že celková návštěvnost na-
šeho regionu je ještě mnohem vyšší než 
uvedená čísla, protože do statistiky nejsou 
započítány údaje z individuálních ubyto-
vacích zařízení s kapacitou do 10 lůžek ani 
jednodenní návštěvníci.

Na letošní výsledky v Kladském pomezí 
si ještě nějakou chvíli počkáme, ale již nyní 

můžeme sledovat aktuální vývoj na úrovni 
Královéhradeckého kraje. V prvním pololetí 
roku 2023 byl zaznamenán nárůst o 6,48 % 
v počtu příjezdů a počet přenocování se 
zvýšil o 3,64 %.

Zdroj: www.tourdata.cz
Bc. Markéta Tomanová 

manažer pro styk s veřejností

nAděJe dOKÁŽe VeLiKÁ KOUZLA
centrum Orion se hlásí ke dni pečujících, který si připomínáme 2. října 

Erik je vitální a vnímavý pětiletý chla-
pec, který se na první pohled ničím neliší 
od svých vrstevníků. Snad jen tím, že vy-
padá o něco starší. Ještě v roce a půl svého 
života byl vývojově napřed oproti ostat-
ním dětem, ale pak došlo ke zhoršení řeči 
a celkové komunikace, poruchám spán-
ku atd. Diagnóza? Porucha autistického 
spektra a ADHD. Erik nemluví, ale rozumí. 
Neuzavřel se do neprodyšné bubliny vlast-
ního světa, jak se někdy o autistech traduje. 
Své okolí intenzivně reflektuje, ale prostě 
po svém. 

Přes den chodí Erik do školky. Po zby-
tek času klade péče o jeho potřeby a bezpe-
čí extrémní nároky na jeho rodiče. Chlapec 
má navíc dvě starší sestry, kterým se musí 
maminka s tatínkem rovněž věnovat. A jsou 
na to všechno sami.

Přesněji řečeno: byli na to sami. 
Donedávna. Poté se však rozhodli požádat 
o pomoc Centrum Orion v Dlouhé Vsi a za-
pojit se do programu zvaného homesha-
ring. O co se jedná? Homesharing je přiro-
zená forma odlehčení rodinám pečujícím 
o děti s mentálním nebo kombinovaným 
postižením. Zastřešující organizace (v tom-
to případě Centrum Orion) propojuje tyto 
rodiny s tzv. hostiteli – tedy dobrovolníky, 
kteří dávají k dispozici svůj čas a věnují se 
handicapovaným dětem, jejichž rodině tak 
poskytují prostor k odpočinku, načerpání 
energie, vyřízení nutných záležitostí apod. 
Tito „náhradní rodiče“ si s dítětem hrají, 
chodí na procházky, na zmrzku... 

V pondělí 2. října si připomínáme Den 
pečujících. Tuto kampaň, za níž stojí or-
ganizace Alfa human service, jste možná 

zaznamenali díky jejímu nepřehlédnutelné-
mu symbolu: pronikavě modrým chrpám. 
Centrum Orion se k této aktivitě hlásí struk-
turovaným komplexem pomoci pečujícím 
rodinám, v němž hraje významnou roli prá-
vě homesharing.

Člověk, který se rozhodne zapojit do ho-
mesharingu jako hostitel, rozhodně nemusí 
mít strach, že by něco nezvládl. Od začátku 
má k dispozici plnou podporu zastřešují-
cí organizace, která ho nejprve důkladně 
proškolí a poté provází při párování s pe-
čující rodinou i během následného adap-
tačního procesu a samotného homesha-
ringu. Frekvence i rozsah jeho pomoci jsou 
nastaveny v souladu s možnostmi tak, aby 
se nemusel obávat žádného diskomfortu 
(zpravidla to bývají cca 3 hodiny jednou 
za 2 týdny).

„Ten človíček vám může dát strašně 
moc,“ říkají hostitelé malého Erika, mladí 
manželé se dvěma syny přibližně v jeho 
věku. „Kdyby se nás někdo ptal, jestli by-
chom do toho šli znova, tak určitě ano.“

Erik získal druhé rodinné zázemí: svě-
domité „náhradní“ rodiče a dva skvělé par-
ťáky, s nimiž se učí nové dovednosti – samo-
zřejmě pod odborným vedením zastřešující 
organizace, která drží nad celým procesem 
ochrannou ruku.

A co získávají Erikovi rodiče?
„Ten volný čas získaný díky homesha-

ringu si skutečně užívají,“ konstatuje spe-
ciální pedagožka Ivana Pechancová, adap-
tační pracovnice Centra Orion. „Maminka 
úplně zkrásněla, má nový účes, maluje se, 
a když o něčem jednáme, tak jdeme do re-
staurace. Naděje dokáže veliká kouzla...“

A jaká je hlavní odměna pro hostitele? 
Dobrý pocit, že dělají něco, co má skutečný 
smysl. A tahle deviza má v dnešním světě 
nesmírnou cenu.

Pojďme společně rozvonět modré chr-
py ke Dni pečujících! Máte-li trochu volné-
ho času a chuť pomáhat a zažít nové věci, 
přidejte se k homesharingu. V okolí vašeho 
bydliště čekají rodiny s postiženými dětmi – 
nenechme jejich naději uvadnout...

Více informací najdete na www.home-
sharing.cz

Za Centrum Orion
Jirka Raichl

Zapojte se do pomoci 
rodinám s dětmi s postižením 
staňte se hostiteli

Máte otevřené srdce
a chuť pomáhat?

Ozvěte se nám!

Jiří Raichl
koordinátor homesharingu
601 383 988 
raichl@centrum-orion.cz

hledáme hostitele

Pečujete o dítě s postižením 
a zaujal Vás homesharing? Ozvěte se nám také.

Hostitel si bere dítě pravidelně
do péče na domluvenou dobu 
a společně tráví čas.

www.centrum-orion.cz                          www.homesharing.cz
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Jubilejní 10. Broumovské diskuse 
o demokracii a dialogu

Tři hlavní diskusní panely, dvě desítky hostů, šest moderátorů a boha-
tý doprovodný program. To jsou Broumovské diskuse – konference, která 
se bude konat v broumovském klášteře ve dnech 8.–11. listopadu 2023. 
Tématem jubilejního 10. ročníku bude Demokracie a dialog. 

Na konferenci, která je přístupná veřejnosti, přijedou diskutovat tyto 
osobnosti: kněz a filozof Tomáš Halík, politoložka Petra Guasti, filozof 
Václav Němec, zakladatel festivalu Jeden svět Igor Blaževič, režisér a herec 
Jiří Havelka, designér a starosta obce Měšice Martin Čacký, neratovský farář 
Josef Suchár nebo podnikatelé a filantropové Vojtěch Sedláček a Constantin 
Kinský. Další jména jsou v jednání. Hosty politického panelu budou zástup-
ci demokratických politických stran a diplomaté. Setkání budou moderovat 
Světlana Witowská, Michael Rozsypal, Renata Kalenská a David Klimeš.  

Kromě hlavních diskusních panelů připravují organizátoři konference 
také doprovodný program: koncerty, prohlídky, výstavu, meditaci, číši vína 
nebo mši svatou. Vstupenky na jednotlivé panely stojí v první vlně před-
prodeje 200 Kč, v druhé vlně pak 250 Kč. Zakoupit lze zvýhodněný balíček 
na celý program konference nebo balíček na podporu konference. Vstupenky 
je možné koupit online na www.broumovskediskuse.cz.

Online předprodej:
BROUMOVSKEDISKUSE.CZ

BROUMOVSKÉ 
DISKUSE

Broumovské
diskuse

10.
Klášter Broumov
8.–11. listopadu 2023

Téma: Demokracie a dialog

Zažijte konferenci,
na které se
nespěchá.

Statutární partner:

Mediální

Podpora:Regionální

Jan
Barta

Generální
mediální partner:

Hlavní mediální
partner:

Mladí, ledhujští hasiči se vydali 
na svůj další puťák

Sbalit si to nejnutnější, připnout spa-
cák a karimatku k batohu, do boční kapsy 
nezbytný pytlík bonbónů a honem na po-
lický autobusák, v 15.15 to jede. Tak asi 
tak přistoupila většina z 11 přihlášených 
Plameňáků (pojmenování kolektivu mla-
dých hasičů ve Velké Ledhuji) k přípravě 
na nocování a následný pochod z Ruprechtic 
zpět do Police.  

Po loňské výpravě na „Řehačku“, 
v Jestřebích horách, vyrazili jsme letos spo-
lečně na Broumovsko a jako zázemí zvolili 
cvičiště Základní kynologické organizace 
v Meziměstí, jež se nachází v Ruprechticích. 
Tamní zázemí nabízelo vše, co vandrovníci 
potřebují. Přístřeší, vodu, toaletu a místo 
pro táborák.

Cestu „vlakem“ jsme si díky výluce 
na trati  užili (konečně) i  s nástupem pří-
mo v Polici. Cesta s přestupem ve Žďáře, 
hlášení každé stanice paní průvodčí, navíc 
autobusem s cedulí „pozor vlak“ byl zážitek 
pro nás a jistě by byl i pro otrlé cestovatele. 
Konečně cedule Ruprechtice. Busem zazně-
lo „Plameňáci vystupujem“. Mládež jsme si 
kontrolně přepočítali a vyrazili rozbít tá-
bor na cvičišti. Krátká seznamka s tím, co 
je třeba připravit, rozlosovat, kdo uchystá 

ohniště, vybalit spacáky 
a pak už jsme se mohli vrh-
nout na práci se dřívím. Tak 
jsme se mohli ZKO odměnit za poskytnutí 
přístřeší a zázemí. Ti starší dostali do ruky 
sekeru. Mladší napnuli svaly a uklízeli vět-
ve po nedávném kacení. Hlad jsme měli 
za krátko a po buřtech samozřejmě došlo 
i na pochutiny, postrkané spíše potajmu,  
ještě doma, do bočních kapes batohů. 
Vedoucí samozřejmě museli vědět a okusit, 
čím se děti dokrmují…S trochu přepláca-
ným žaludkem (nejen po zapečeném mar-
šmelou na klacku-prý hrozná dobrota) jsme 
vydrželi s kytarou a písní na rtech,  než se 
setmí a ještě chvíli poté.  Pak už ale na kutě, 
ráno nás čeká balení, úklid a příprava 
na návrat po svých, přes hory do Ledhuje. 
Hezkých 15 km.

Sobotní ráno naši skupinu doplnil ve-
doucí Míra.  S malým zastavením a opáčkem 
topografie u  Laudonovi kaple, na místě, 
které má opravdu génia loci, jsme už měli 
na dohled náš další cíl, Ameriku. Té jsme 
však ani po pevnině nedosáhli suchou bo-
tou. V noci trochu sprchlo, a ne každý náš 
krok byl zrovna po asfaltu, nebo zpevněné 
cestě. Pro zocelení našeho kolektivu jsme si 

nemohli vybrat lépe.  Cestu do křinické re-
staurace nám zpestřovaly obvyklé otázky: 
„Kdy že už tam budeme..? Nejede tam auto-
bu...? A talé jedna rozedřená pata. Hodinu 
po poledni jsme u Ameriky „přistáli“.  Tamní 
personál už naši družinu očekával, a tak se 
hned po usednutí začalo nosit na stůl. Ticho. 
Jen mlaskání. Ještě zapít knédle trochou ma-
linovky a už to s dětmi zase šilo. Vyrovnali 
jsme účet a hurá na Hvězdu. Cestu po scho-
dech vzhůru jsme si měli ale naplánovat 
spíše před náloží knedlíků do našich útrob. 
Na Hvězdě jsme všichni pookřáli, vždyť 
už jsme skoro doma, říkali jsme si. Mládež 
měla po chvíli opět „nabité baterie“ a ces-
ta do Hlavňova nám utekla příjemně. Tady 
jsem se rozloučili s Emilkou M. a batalión 
Plameňáků táhnul (rozhodně ne běžnou 
trasou) ke Klůčku a konečně k Polici. Ta nás 
moc přátelsky neuvítala. S deštěm a mrač-
ny nad hlavami se Ti nejmenší dopotáceli 
k naší hasičárně. To už jsme měli přesný 
popis, kde nohy bolí a kde se tlačí puchejř. 

Konec dobrý, všechno dobré. Děti i my 
budeme na puťák, myslím, dlouho vzpomí-
nat. Děti si navíc vysloužily i diplom-uznání 
vedoucích, za odhodlání nevzdat to a dojít 
do cíle v řádně zmáchané obuvy.  Díky pod-
poře našeho sboru a města Police, mohli 
jsme takovou akci uspořádat za přijatelných 
finančních podmínek. Za vedoucí a děti 
bych touto cestou rád poděkoval městu 
Police, SDH Velká Ledhuje a ZKO Meziměstí. 
Děkuji i br. Janu Hubkovi za pomoc s pře-
pravou zázemí a rodičům, že děti na pochod 
připravili. Na další putování po našem krás-
ném kraji se už teď těší kolektiv vedoucích 
mladých hasičů z Velké Ledhuje. 

Za vedoucí zprávu sepsal 
Aleš Trojtl.
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2. 11. 2023, 15:00–18:00
Nemocnice Náchod
Pavilon K, 6. patro, 
zasedací místnost
Purkyňova 446, Náchod

CO VÁS ČEKÁ:
•  Poznáte odborníky z centra 
•  Můžete zkonzultovat svoji 

migrénu s neurologem
•  Seznámíte se s pacientskou 

organizací Migréna-help
•  Poradíte se s personalistkou, 

jak na migrénu v práci
•  Promluvíte si s lidmi, kteří také 

bojují s migrénou

Navštivte odborníky ze 
specializovaných center 
a vstupte do světa, kde 
migréna nevládne.

Více informací na www.omigrene.cz

Den otevřeného centra 
pro léčbu migrény

Novartis s.r.o. 
Na Pankráci 1724/129, 140 00 Praha 4

tel.: +420 225 775 111 
www.novartis.cz

info.cz@novartis.com
CZ2304121731/04/2023

vstupné 250 Kč (zdravotníci 150 Kč)
prodej lístků od 1. 9. na www.nemocnicenachod.cz 

a od 21. 9. v infocentru na náměstí v Náchodě

lístky zde

ZDRAVOTNÍCI

tešit se mužete na:˚

kde

21. 10. 2023             od 2000 hod.
divadlo Dr. J. Čížka v Náchodě

kapelu Levou Rukou Band, demisólistu baletu Národního divadla se svou
partnerkou (adagio Labutí jezero), českou reprezentaci moderní gymnastiky,

hodnotnou tombolu a spoustu tance

tancí

ˆ

NEJEN

PLES

co nového v komunitní sociální práci? 
V rámci mapování území MAS Stolové 

hory pro potřeby komunitní sociální práce 
máme za sebou setkávání se zástupci obcí 
a sociálních služeb, se členy spolků i aktiv-
ními jednotlivci v regionu.

Navázali jsme spolupráci se sociálními 
odbory, již s konkrétním výsledkem indi-
viduální podpory v nelehké životní situaci.  
Zároveň jsme nastartovali individuální pod-
poru u dalších potřebných lidí.

Vyjeli jsme do měst a obcí regionu 
MAS Stolové hory představit náš projekt 
Společně pro MAS Stolové hory, setkávali 
se s občany, informovali o způsobech po-
moci v různých životních situacích v návaz-
nosti na úřady a sociální služby. Zaujala nás 
skutečnost, že mnoho lidí vnímá pojem so-
ciální služby pouze skrze pečovatelky v te-
rénu. To, že existuje podpora a pomoc pro 
různé cílové skupiny v různých situacích, 
jsme se snažili předat třeba i formou naší 
komunitní hry: „Postav si svoje městečko 
tak, aby v něm bylo vše potřebné,“ pro děti, 
rodiče, seniory, osamělé lidi, lidi s jakýmko-
li hendikepem apod.

Abychom podpořili obecné povědomí 
o existující pomoci v daném regionu, roz-
hodli jsme se uspořádat seriál výjezdních 
akcí do obcí regionu MAS Stolové hory, 
na kterých „přivezeme“ sociální služby 
k lidem. Na těchto setkáních v rámci na-
šeho podzimního turné dojde k propojení 
prezentace organizací s možností prodis-
kutovat téma, kterému se věnují. Lidé se 

budou moci zeptat na vše, 
co je zajímá v dané proble-
matice, na možnosti pod-
pory, jak řešit např. i ne-
nadálé záležitosti spojené 
s péčí o blízkou osobu.

První akce proběhla 
dne 21. 9. 2023 od 17:00 
v sále obecní hospody 
ve Žďáru nad Metují pod 
názvem Když  duše  není 
v pohodě..., na které vystou-
pila organizace Péče o du-
ševní zdraví Náchod. Je 
duševní nemoc stále tabu? 
Jak zvládat její projevy 
v běžném životě a nebýt na to sám přiblížila 
ředitelka organizace Bc. Lucie Kudrnáčová.
KALENDář NEJBLIžŠíCH AKCí:
10.10.2023 – od 17:00, 
sál Městysu Velké Poříčí
Cesta, Pferda, Aspekt – Jakou perspekti-
vu má v dnešní době člověk s postižením 
a jeho rodina? Představí se organizace, kte-
ré se věnují péči, zaměstnávání i rozjezdu 
samostatného života.
19.10.2023 – od 17:00, 
sál obecní hospody, Suchý Důl

Občanská poradna, Tichý svět, Anděl 
na drátě – Jak mohou senioři čelit samotě 
a jak nabízenou pomoc rozlišit od podo-
mních prodejců? Tři organizace přicházejí 
propojit ožehavé téma současnosti.
26.10.2023 – od 17:00, 
městský sál úřadu, Stárkov
Občanská poradna, Aufori, Salinger – Jak 
postupovat při řešení složitých životních 
situací, pokud jsou přítomny i děti? Citlivé 
téma podpory rodinám nebo osamělým ro-
dičům představí tři organizace.

Iva Bořková 
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SeniOR KLUB OSTAŠ
V úterý 19. září ve 14 hodin jsme se po  

dlouhé „prázdninové“ přestávce opět se-
šli na sále Pellyho domu. Léto uteklo jako 
voda, sluníčka jsme si letos užili dost, sdě-
lovali si zážitky z návštěv a výletů či dovole-
ných, v neposlední řadě nejčerstvější dojmy 
ze sobotních oslav 770 let založení našeho 
města Police nad Metují.

Paní předsedkyně Helenka Pivoňková 
s manželem se omluvili, tráví dovolenou 
v Řecku a moc nás pozdravují. Zastoupila je 
naše kulturní Ivanka Richterová, přivítala 
všechny přítomné, pozvala nás na kulturní 
akce, hlavně Polické divadelní hry, nastáva-
jící výstavu zahrádkářů a další.

Představila nám nového vedoucího 
Pellyho domů pana Šimona Macha, který 
nastupuje do funkce po paní Janě Rutarové, 
budeme se s ním při různých akcích 
setkávat.

Zároveň za celý náš Senior klub Ostaš 
poděkovala paní Janě Rutarové za vše, co 
pro nás za minulé roky pomáhala zajiš-
ťovat!  Přejeme jí, ať se jí na novém půso-
bišti líbí!

Pak už předala slovo našemu známému 
Poličákovi Janovi Steinerovi – pro známé 
zvaný „Minimax“. Už minulý rok nám pro-
mítal obrázky ze své cesty Nepálem, a pro-
tože se nám jeho vyprávění líbilo, pozvali 
jsme ho opět.

Tentokrát  to bylo THAJSKO 2022.
Cestoval spolu se svým strejdou, 

Michalem Kosem, Dášou a Zdendou 
Řehákem. Z Prahy odletěli se společnos-
tí Turkish airlines, mezipřistání měli 
v Istanbulu a Bangkoku. Při svém putování 
po celém Thajsku využívali pronajaté auto, 
autobus, vlak, letadlo, nejvíce však půjčené 
skútry. Jejich hlavním cílem byl Zlatý troj-
úhelník – na hranici s Laosem a Barmou. 

Projížděli kolem hranic, kde 
byli několikrát kontrolováni 
a foceni, v Barmě byly nepo-
koje. Projížděli a procházeli 
Národním parkem, kde bylo 
množství krásných vodopá-
dů, vesnici s původními oby-
vateli, v závěru třítýdenního 
cestování se přesunuli na jih 
země na ostrovy.

Na závěr Honza odpo-
věděl ještě na několik do-
tazů. Promítání i vyprávění 
se nám moc líbilo, hlavně 
jsme se „podívali“ do daleké 
krajiny, kam se už asi nikdo 
z nás nevydá, a tak se bude-
me těšit na příští rok na dal-
ší! Přejeme Honzovi hodně 
krásných zážitků a šťastné 
návraty do naší Police!

Na závěr našeho zářijo-
vého setkání nás ještě Ivanka 
pozvala na Den seniorů, 
který bude 3. října a pro-
gram bude překvapení!

Výbor Senior klubu Ostaš

Vyrazte ven v papučích
Věděli jste, že jen navlečením papu-

čí můžete někomu změnit konec života? 
Ve středu 11. října proběhne v rámci celo-
státní osvětové kampaně „Dožít doma“ tra-
diční Papučový den a pokud se připojíte, tak 
podpoříte mobilní hospicovou péči. K této 
akci se připojí i Mobilní hospic Anežky 

České v Červeném Kostelci. Tento mobil-
ní hospic již 13 let pomáhá nevyléčitelné 
nemocným lidem důstojně odejít ze života 
v jim důvěrně známém domácím prostředí, 
v kruhu svých nejbližších. Tým profesionál-
ních zdravotníků ve spolupráci se sociálním 
pracovníkem a psychologem pomáhá pa-
cientovi zmírnit příznaky nevyléčitelného 
onemocnění. Péče mobilního hospice po-
máhá navýšit kvalitu života posledních dní 
pacienta, pracovníci hospice ale také pod-
porují rodinu nemocného při rozloučení se 
svým blízkým.

Papučový den má připomenout, že umí-
rat doma v kruhu svých blízkých je možné. 
Zapojit se můžete i vy. Až vyrazíte tento den 
třeba do práce, za sportem nebo zábavou, 
tak si své papuče vezměte s sebou. Řekněte 
o Papučovém dni svým kolegům, rodině, 
přátelům a známým. Papuče si oblečte tam, 
kde právě jste a sami nebo společně s ostat-
ními se vyfotografujte. Fantazii se v žádném 
případě meze nekladou! Fotky pak sdílejte 

na Instagramu s hashtagem #papucovy-
den, přidejte se k facebookové události 
Papučový den a pomozte šířit myšlenku, že 
existují služby, které nabízí doprovod umí-
rajícím v jejich domácím prostředí.

Pro více informací můžete navštívit 
webové stránky www.dozitdoma.cz

Za Oblastní charitu Červený Kostelec
Michal Klemm
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Mateřské centrum Ma Mi Na
Během září se nám 

pomalu otevřely dopo-
lední programy pro ro-

diče s dětmi i odpolední kroužky. Maminky 
se mohou těšit nejen na útulný prostor 
s novým kobercem a vymalováním, ale také 
na nové lektorky a jejich programy. I na-
dále budeme pokračovat v oblíbeném pro-
gramu Zvídálek či tradičními odpoledními 
kroužky. 

Novinky ve školním roce 2023 /2024
 y Hlídání dětí od 1 roku do 6 let certifi-

kovanou chůvou
 y Pokec pro maminky
 y Spokojená máma a Fun english

DOPOLEDNE MC nabízí programy 
maminkám a jejich dětem vždy od 9:00 – 
11:00 hod. 
Pondělí – pro těhotné a maminky s dět-

mi do 1 roku s programem (Michaela 
Šefcová, tel. 725 954 848, Petra 
Knittelová, tel. 606 766 700)

Úterý – pro chodící děti cca od 1 do 2 let 
s doprovodem (Gabriela Tomášová,  
tel. 608 845 036)

Středa – Zvídálek – program pro rozvíjení 
návyků a samostatnosti předškolkových 
dětí cca od 2,5 let (podle zralosti dítěte 
a uvážení rodičů) – v malé skupince, 
bez doprovodu (Michaela Šefcová 
tel. 725 954 848, Lucie Kutheilová,  
tel. 777 138 063)

Čtvrtek - 9:00 – 10:30 Spokojená máma 
– kruh sdílení. Dopoledne pro maminky 
s dětmi, kde v centru pozornosti jsou 
ony samy. 
- 10:30 – 11:15 Angličtina pro nej-
menší. První seznámení s angličtinou. 
Věk maminek / dětí neomezen. Vede 
psycholožka a terapeutka Mgr. Petra 
Peničová (tel. 733 192 557)

Pátek – výlety po okolí – 1x / 2x do měsíce 
(Veronika Ansorge, tel. 721 543 805)
Dopolední program Zvídálek, zahájí za-

čátkem října, dle domluvy a zájmu. Proto, 
kdo by měl o program zájem, může se hlásit 
na emailové adrese mcmamina@centrum.

cz. Program je veden dvěma lektory bez 
účasti rodičů. Je zaměřen na pohybovou 
stránku, výtvarnou činnost, volnou hru, 
zpěv i tanec.

Cena: volná herna 30/50Kč (cena pro 
členy/nečleny), Zvídálek 70/90Kč.  Na pro-
gram se předem přihlaste lektorkám, aby 
pro Vás nachystaly vše potřebné. Možnost 
zakoupení permanentky na 10 vstupů, de-
sátý vstup zdarma (platí pro dopolední 
programy).

oDPolEDNí ProGraMy 
Pondělí  15:00 – 17:00 Hlídání dětí od  

1 roku do 6 let certifikovanou chůvou 
Martinou Macounovou. Rezervace nut-
ná do neděle 20 hod. Cena 90 Kč / hod. 
- 17:00 – 17:45 Tanečky                                               
V případě zájmu volejte M. Macounovou, 
tel: 723 731 987

Úterý  18:15 – 20:15 Keramika pro do-
spělé. Cena 120 Kč / hod. včetně mate-
riálu. Zájem hlaste Kateřině Čermákové, 
tel: 737 580 510

Středa  13:00 – 16:00 Angličtina pro 
děti 6–12 let. Cena 70 Kč za lekci. Vede 
Andrea Michálková, kontakt: andrea.
michalkova@post.cz

Čtvrtek  17:00 – 19:00 Pokec pro ma-
minky. Odpoledne bude věnováno hlav-
ně maminkám a jejich odpočinku. Vede 
Michaela Šefcová, tel: 725 954 848.

dÁLe cHYSTÁMe: 
6. 10… pokračování 13. 10.  16:00 – 18:00
HURá NA NOČNíK S LáSKOU A ROZUMEM 
... JAK ODPLENKOVAT MIMINKO 
S MINIMáLNíM STRESEM...

Neodkládejte učení na nočník na poz-
dější dobu, umí-li vaše batole již sedět, 
právě teď je ten správný čas. Odpolední se-
minář pro rodiče o plenkách, bezplenkové 
metodě i návodu jak naučit děti hygienic-
kým návykům ohledně vykonání potřeby. 
Doporučuji bez doprovodu dětí. 

Vstup: 50,-
Informace: Jana Kollertová, janakoller-

tovamail.cz, tel. 606 549 438

10. 10.  16:00
DRAKIáDA NA NEBíČKU

Zveme všechny příznivce a milovníky 
draků, dráčků a všeho, co lítá ve větru!

S sebou: draky
Malé občerstvení zajištěno. Za nepřízni-

vého počasí bude akce zrušena. 
30. 10. – 31. 10. 
DÝŇOVáNí A KOSTÝMOVáNí

Přijďte si s dětmi v pondělí v rámci do-
poledního programu vyrobit masky a lam-
pióny a v úterý dopoledne vydlabat svou 
dýni. Buďte tak nachystaní na večerní hal-
loweenský průvod, který začne v 18 hodin. 
Sejdeme se před MC MaMiNa, kde pro Vás 
připravíme punč nebo čaj na zahřátí. Poté 
budeme pokračovat lampiónovým průvo-
dem ke klášteru, kde děti obdrží drobné 
pamlsky. 

Za finanční podporu Drakiády a akce 
Halloween děkujeme městu Police nad 
Metují. 

Bližší informace na FB nebo po telefo-
nické domluvě. Těšíme se na Vás

Za MC MaMiNa Veronika Ansorge
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Astronomický klub  Po l i ce  nad  Metuj í

nOČnÍ OBLOHA V řÍJnU
Nejzajímavějším astronomickým úkazem na říjnové obloze 

bude částečné zatmění Měsíce. Úkaz budeme pozorovat v celém 
průběhu 28. 10. ve večerních hodinách. Měsíc bude při tomto za-
tmění v souhvězdí Berana. Nalevo od Měsíce bude jasně svítit pla-
neta Jupiter, nad jihem v souhvězdí Vodnáře uvidíme méně jasný 
Saturn.
Základní údaje částečného zatmění Měsíce 28. 10. 2023:
1  začátek částečného zatmění  

21 hodin 35 minut
2  střed  částečného zatmění 

22 hodin 14 minut
3  konec částečného zatmění 

22 hodin 52 minut

Příští částečné zatmění 
Měsíce budeme pozorovat 18. 
září 2024 v ranních hodinách.

Obrázek ukazuje průběh 
částečného zatmění Měsíce 28. 
10. 2023.

Pohledy do vesmíru
Letní čas (SELČ) končí v neděli 29. 10. Ve tři hodiny SELČ  

si posuneme hodiny zpět na druhou hodinu středoevropského času 
(SEČ).

SLUNCE vstupuje do znamení Štíra dne 23. října
 v 18 hodin 21 minut  SELČ,
 v říjnu se den zkrátí o 1 hodinu a 48 minut,
MĚSíC 6. v poslední čtvrti, 14. v novu, 22. v první čtvrti, 28.   
 v úplňku,
MERKUR na začátku měsíce ráno nízko nad východním obzorem,
VENUŠE ráno vysoko nad východním a jihovýchodním obzorem,
MARS  není pozorovatelný,
JUPITER po celou noc v souhvězdí Berana,
SATURN po většinu noci v souhvězdí Vodnáře,
URAN po celou noc noc v souhvězdí Berana,
NEPTUN po většinu noci v souhvězdí Ryb

Na projekty údržby astronomické pozorovatelny na Havlatce 
byla poskytnuta dotace z dotačního programu města Police nad 
Metují.

Karel VACEK, Astronomický klub Police

denní stacionář je připraven 
na podzim

Denní stacionář 
v Červeném Kostelci má 
pro své klienty připraveno 
mnoho zajímavých aktivit. 
Po letních měsících, kdy 
jsme se díky teplému poča-
sí vydávali prozkoumávat 
blízké i vzdálenější okolí na-
šeho města se musíme v na-
šich programech připravit 
i na méně vlídnější počasí. 
Proto se naše aktivity budou více soustředit na činnosti, při 
kterých nám nebude vadit zima ani déšť. Díky podpoře firem 
ALBI a.s. a Terry móda s.r.o. můžeme rozšířit pestrost činností 
v denním stacionáři. Společnost ALBI nám věnovala deskové 
hry, které jsou zaměřeny na pozornost, paměť a postřeh těch, 
kteří je hrají. Firma Terry móda nám zase darovala různoba-
revné látky, se kterými vytvoříme cvičební pomůcky pro naše 
klienty.  Velice si vážíme přízně těchto firem a za všechny dary 
moc děkujeme.

V tomto podzimním čase nás čekají také různé přednášky 
a tvoření z darů naší přírody, na které během léta nebyl čas. 
Ovšem podzim nejsou jen plískanice a sychravé počasí, v pří-
rodě umí vykouzlit i krásné barvy. Proto předpokládáme, že 
se s našimi klienty vydáme i do přírody. Jestli máte chuť zažít 
něco neobyčejného, tak neváhejte a přijďte se na nás podívat 
a pobavit se v kruhu svých vrstevníků. Pro nové zájemce máme 
otevřeno každý všední den v dopoledních hodinách po před-
chozí domluvě. Pro ty z vás, kteří by se nemohli k nám dostat 
kvůli schodům ve vašem bydlišti, můžeme nabídnout službu 
dopravy pomocí „schodolezu“, kdy zájemce o sociální službu 
denní stacionář pomocí tohoto mobilního zařízení snadno 
překoná zdánlivě nepřekonatelnou překážku, jako jsou scho-
dy a může tak zavítat k nám. Podrobnější informace vám po-
skytneme na telefonních číslech 491610393, 734319790 nebo 
na e-mailu: stacionar@charitack.cz Případně si prohlédněte 
naše webové stránky: stacionar.ochck.cz.

Richard Bergmann, vedoucí Denního stacionáře

Uvedena je hrubá mzda včetně benefitů po plném zapracování, 
pracoviště Červený Kostelec / Velké Poříčí. 

www.sgc.cz, personalni@sgc.cz, tel. 491 467 443

operátor/ka gumárenské výroby, 
mzda 36 000 Kč až 38 000 Kč měsíčně.

Saar Gummi Czech, evropský leader ve výrobě 
vytlačovaných pryžových těsnění pro automobily, 
hledá zaměstnance na pozice:

specialista gumárenské výroby - seřizovač, 
mzda 40 000 Kč až 55 000 Kč měsíčně,

25 dní dovolené + 12 dní bonusového volna ročně navíc.
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citáty z kalendáře - ii. část
 y „Studium vzdělává mládež, těší starce, krášlí šťast-

né chvíle, je útočištěm a útěchou v neštěstí.“ - Mar-
cus Tullius Cicero

 y „Člověk je zdráv, když ho pokaždé bolí někde jinde.“ 
– Mark Twain

 y „Četba dobrých knih je jako hovory s těmi nejpočet-
nějšími lidmi z minulého století.“ – René Descartes

 y „Co musíš zaplatit, máš platit s úsměvem.“- Walter 
von der Vogelweide

 y „Nikdy není lidská mysl naladěna radostněji, než 
když našla svou pravou práci.“ – Wilhelm von Hum-
boldt

 y „Budoucnost národa je v rukou matek.“ – Honoré 
de Balzac

 y „Vlasti, rodičům a učitelům věrným nikdy žádný 
dosti odsloužiti se nemůže.“ – Jan Svatopluk Presl

 y „Víno je mezi nápoji ten nejprospěšnější, mezi léky 
nejchutnější a mezi potravinami nejpříjemnější.“ – 
Plútarchos

 y „Odstraňujme slzy dětí. Květy nesnášejí dlouhé 
deště.“ – Jean Paul

 y „Všímej si nejenom problémů současných, ale 
předvídej i budoucí a předcházej jim. – Niccoló Ma-
chiavelli

 y „Stát se otcem není těžké, být otcem je těžké.“ – 
Wilhelm Busch

 y „Neexistuje příznivý vítr pro námořníka, který 
neví, kam plout.“ – Lucius Annaeus Seneca

 y „Kniha života je plná vykřičníků i otazníků.“ – Josef 
Čapek

Vybral František Janeček

Střepy, co prý nosí štěstí
Tohle pořekadlo zná asi každý. Střepy 

nosí štěstí. Když se ale nad tím zamyslím, 
nedokážu z těch tří slov pochopit, proč by 
tomu tak mělo být. Snad jedině příběh, kte-
rý se odehrál někdy na přelomu středověku 
a novověku, by to mohl vysvětlit. Z hospo-
dy se ozval rachot padajících talířů a misek 
a majitel, aby si nějak omluvil svou nešikov-
nost anebo, aby to nemusel složitě vysvět-
lovat manželce, prostě řekne: „Tak, smůlu 
jsem si už vybral a od teď už budu mít jen 
štěstí.“ A protože už tenkrát existovala 
snaha o zestručňování, vznikla z toho výše 
citovaná věta. Možná pořekadlo skutečně 
vzniklo jako omluva vlastních hmotných 
ztrát. Ovšem počítá s tím, že nejen Štěstěna 
je vrtkavá, ale i Smůla se chová stejně.

Nejspíš jediní, kdo mají ze střepů ra-
dost, jsou archeologové.

A taky se nesmí jednat o střepy zrcadla. 
Proč má zrovna zrcadlo tak výsostné posta-
vení nevím a netuším? Možná jen proto, že 
po rozbití už prostě neukazuje celek…

S jedním střepem mám docela zajíma-
vou zkušenost. Bylo to v létě, šel jsem bo-
sky po zahradě do altánu, obě ruce plné 
a na něco jsem šlápl. Odložit věci a zkontro-
lovat chodidlo mě ani nenapadlo. Jen jsem 
se zastavil a otřel si chodidlo o vršek nártu 
a pokračoval dál. Když jsem si v altánu sedl, 
zjistil jsem, že na nártu mám malou kapku 
krve. Nechal jsem ji zaschnout. Když jsem 
se pak o nějaké dvě hodiny později chtěl 
zvednout, málem jsem upadl. Myslím tím, 
že jsem málem fyzicky upadl. Nárt se za-
čal zbarvovat do celkem nezdravé narudlé 
barvy s lehce namodralým okrajem. Druhý 
den se vše začalo hojit, a nakonec zůstal jen 
malý stroupek a následně drobná jizvička.

Pokračování příběhu přišlo poněkud 
neočekávaně zhruba po dvou měsících. 
Asi dva centimetry od místa, kde zůsta-
la jizvička se začalo něco dít. Při bližším 

pohledu jsem uviděl zarudlý flíček. Pomalu 
se zvětšoval a jednou ve vaně rozpařená 
kůže praskla a vyteklo trochu hnisu. A pod 
ním jsem něco zahlédl. Něco, co evidentně 
nebyla tkáň, ale nějaká cizí hmota. Zkusil 
jsem ji vydolovat jako šponu nebo třísku; 
nejprve jehlou, pak jsem vzal do ruky pin-
zetu. Ven to nešlo, ale jasně jsem slyšel skří-
pání kovu o cosi tvrdého.

Byl podzim. Protože jsem přes bolavý 
nárt nemohl natáhnout boty, přišly na řadu 
letní sandálky. Aspoň na cestu na chirurgii.

Na otázku, co mě trápí, jsem ve zkratce 
vypověděl příběh ze zahrady. Pak se dok-
tor sklonil nad mojí nohou, píchl injekci 
a začal dolovat to, co jsem já už zahlédl, 
ale vytáhnout nedokázal. On to za pomoci 
skalpelu a pinzety za chvíli zvládl. Byl to 
skleněný střep, veliký zhruba jeden krát je-
den a půl centimetru. Jak jsem si chodidlem 
dokázal voperovat takový kus skla pod kůži 
na nártu druhé nohy, je pro mě záhadou. 
A asi i pro pana doktora Kanzouriho.

„Měl jste tam pořádný střep,“ řekl a uká-
zal mi pinzetu, která svírala inkriminovaný 
kousek skla.

„Chcete si ho nechat?“
„Vyhoďte to do tříděného odpadu,“ od-

pověděl jsem. Možná trochu zbrkle. Mohl to 
být můj první kousek ve sbírce kuriozit.

Se zavázanou nohou jsem odcházel 
domů. Po pár desítkách metrů jsem přestal 
cítit bolest v nártu. Dodnes mám 
na nártu dvě malé jizvičky, zhruba 
centimetr a půl od sebe.

Nechci tvrdit, že střepy nenosí 
štěstí. Tohle pořekadlo bych nerad 
urazil nějakým příkrým odsud-
kem. Přece jenom jsem trochu po-
věrčivý a občas mi z ruky nějaká 
sklenička vypadne. Ale troufnu 
si říct, že ne všechny střepy jsou 
nositeli štěstí. Ten, co se zabydlel 

na pár týdnů pod mou kůží na noze štěstí 
určitě nepřinesl. I když… jde vlastně jen 
o úhel pohledu. Být to střep kamenný, zaní-
til by se mi celý nárt a následně bych skončil 
na pár dní v nemocnici s otravou krve.

Anebo jinak: byl to střípek zrcadla. A je 
vyřešeno.

Vlastně se mi po tomhle vysvětlení do-
cela ulevilo. Není potřeba nijak korigovat 
pořekadla a stále platí, že střepy nosí štěstí.

Pavel Frydrych

výZNaM
Náboženství se dělí na čty-

ři základní složky – zbožné činy, 
hospodářský vývoj, uspokojení 
smyslů a konečně vysvobození 
z otroctví hmoty. Bezbožný život 
je barbarství; lidský život začíná 
tam, kde začíná náboženství. Jíst, 
spát, strachovat se a pářit se – to 
jsou jen čtyři principy zvířecího 
života. Lidem i zvířatům jsou tyto 
životní principy společné, co však 
člověka od zvířete odlišuje, je 
právě religiozita neboli nábožen-
ství. Lidský život bez náboženství, 
není o nic lepší nežli život zvířete, 
a proto se v každé lidské společ-
nosti nachází určitá náboženská 
nauka, která vede lidi k sebereali-
zaci, k uskutečnění věčného vzta-
hu člověka s Bohem.

Ze Šrímad Bhágavatam vybrala
M. Jandová

Zábavná matematika – 
říjen 2023
Řešte následující dvě úlohy:
1. úloha
Pomocí matematických operací sčítání, 
odčítání a násobení (bez dělení) doplně-
ním vhodných znaků mezi číslice uprav-
te na rovnosti:
7   3   2   5   8   =   10
5   5   2   5   5   =   10
8   2   4   6   4   =   10
7   5   3   3   5   =   10
6   3   4   2   6   =   10
4   3   5   3   5   =   10
2. úloha
Číslo 1 napište pomocí:
a) číslic 1, 2, 3
b) všech deseti číslic
Řešení úloh najdete na str. 43.

Vybral František Janeček

náboženská obec církve 
československé husitské 
pro Vás opět připravila 

koNCErt Pro raDoSt, 
který se uskuteční

ve čtvrtek 
12. října 2023 

v 17 hodin.
Těšíme se na Vás!

Za nO cČSH
Police nad Metují

Jaroslav Trojtl
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Liturgické mezidobí 
v podzimním čase

Počasí v závěru letošního léta bylo pří-
jemné - teplé a slunečné. Poskytlo tak dobrý 
základ k vydařenému průběhu dvou hlav-
ních letních kulturních událostí - Polické 
pouti (letos 12. - 13. 8.) a především jubi-
lejní oslavě 770. let města (16. 9.). Do obou 
událostí se farnost zapojila bohoslužbami 
s požehnáním, a v případě oslavy naroze-
nin města poskytla i prostor pro videomap-
ping o historii Police, s poselstvím do příš-
tích let, který byl promítán na kostel NPM. 
Slavnostní bohoslužbu celebroval benedik-
tinský arciopat P. Prokop Siostrzonek. Lze 
konstatovat, že program oslavy byl vydaře-
ný, s průnikem historie se současností, du-
chovního se světským, sousedského s pro-
fesionálním, se spoustou skvělé muziky 
a všeho dalšího. A symbolicky se propojily 
městské sedmičky s evangeliem, které vy-
šlo na tento víkend (Mt 18,21-35; Petr při-
stoupil k Ježíšovi a zeptal se: „Pane, kolikrát 
mám odpustit svému bratru, když se proti 
mně prohřeší? Nejvíc sedmkrát?“ Ježíš mu 
odpověděl: „Neříkám ti nejvíc sedmkrát, ale 
třeba sedmasedmdesátkrát …) a přineslo 
poselství, že zdravá budoucnost by měla 
mimo jiné stát i na odpuštění a spolupráci, 
nikoliv na nenávisti a zlobě. 

S příchodem podzimu se bude pomalu 
ochlazovat, začneme přitápět a tepleji se 
oblékat. Můžeme se ale jistě těšit na maleb-
né scenérie s bohatou škálou přírodních ba-
rev, nad nimiž člověk můžeme jen žasnout. 
Tak Bohu díky za vše dobré i za úrodu, a vše 
nepovedené kéž dostane od Pána novou 
šanci. 

Nastávající čas nás také přivádí k za-
myšlení nad tajemstvím života, který do-
stáváme skrze naše rodiče od Boha a smrti, 
při které prožitý život Bohu zase vracíme. 
A hledíme-li na konečnost naší pozemské 
existence s křesťanskou nadějí, vede nás 
k víře v její nekonečnost u Boha. 

V rámci církevního roku prožíváme 
období liturgického mezidobí. Na počát-
ku října si připomeneme mimo jiné památ-
ku vskutku revolučního světce - sv. Františka 
z Assisi, zakladatele řádu Františkánů a re-
formátora církve. V průběhu měsíce nás pak 
čeká ještě několik dalších památek a svát-
ků, a v jeho závěru také státní svátek vzni-
ku samostatného Československého státu 
před 105 lety. V říjnu máme také možnost 
modlit se společně s celou církví modlitbu 
Růžence. 

Na počátku listopadu pak prožijeme 
Slavnost Všech Svatých, tedy narozeniny 
těch, kteří nechali do svého života vstoupit 
Boha a konali jeho vůli. Následně bude-
me mít příležitost společně vzpomenout 
na ty, kteří již svoji pozemskou pouť do-
putovali, a na život i na svět už hledí z jiné 
perspektivy. 

V pátek 1. září se sešla pastorační 
rada farnosti. Zhodnotila uplynulé období 
a uskutečněné akce, a projednala bohosluž-
by, ostatní pastorační aktivity a provozní 
a technické záležitosti v září a říjnu. Příští 
jednání PRF bude 24. října.

Ve středu 20. září, při bohosluž-
bě v Machově, oslavil místní kněz 
P. Mgr. Ľubomír Pilka 21. výročí kněž-
ství. Naše farnost mu i touto cestou děku-
je za jeho službu a přeje mu dobré zdraví 
a Boží požehnání do dalších let kněžského 
života.  

Rozběhlo se také vyučování nábo-
ženství v novém školním roce. Vyučuje se 
v Polici, Machově a Bukovici, a to v místních 
školách. V Polici je vytvořena jedna skupi-
na a má hodinu ve středu od 14.15 hod. 
a v Bukovici skupiny dvě, které mají hodinu 
v pátek od 12.05 a od 12.50 hod.  

Liturgický kalendář:
1. října -  26. neděle v mezidobí (cyklus A)
2. října -  Památka Sv. andělů strážných
4. října -  Památka sv. Františka z Assisi, 
7. října -   Památka Panny Marie Růžencové
8. října -  27. neděle v mezidobí 
15. října -  28. neděle v mezidobí 
18. října -  Svátek sv. Lukáše, evangelisty
22. října -  29. neděle v mezidobí, Misijní  
 neděle  
28. října -  Den vzniku samostatného česko 
 slovenského státu, státní svátek,  
 Svátek sv. Šimona a Judy 
29. října -  30. neděle v mezidobí 
1. listopadu - Slavnost VŠECH SVATÝCH 
2. listopadu - VZPOMÍNKA NA VŠECHNY 
        VĚRNÉ ZEMŘELÉ

Bohoslužby v říjnu:
Police nad Metují
 y v úterý a v pátek mše sv. od 18.00 hod.     
 y ve čtvrtek mše sv. od 8.00 hod.
 y v sobotu mše sv. s nedělní platností 

od 18.00 hod. 

 y v neděli mše sv. od 9.30 hod. 
 y ve středu 1. listopadu - Slavnost VŠECH 

SVATÝCH - mše sv. od 18.00 hod.    
 y ve čtvrtek 2. listopadu - VZPOMÍNKA 

NA VŠECHNY VĚRNÉ ZEMŘELÉ - mše 
sv. ve hřbitovní kapli od   17.00 hod., 
poté průvod a modlitby na hřbitově 

Úřední hodiny: 
V úterý, ve čtvrtek a v pátek po bohosluž-
bě; případně podle potřeby po domluvě 
s knězem.

Ostatní pastorační 
aktivity a informace: 

 y V sobotu 21. října od 17.00 hod. se 
v kostele NPM koná Hubertská mše.

 y V neděli 22. října, při dopolední bo-
hoslužbě, bude udělena svátost křes-
ťanské dospělosti  biřmování něko-
lika věřícím z místní a přespolních 
farností. Svatost udělí pomocný biskup 
královéhradecký Mons. Josef Kajnek.  

 y Ze soboty 28. na neděli 29. října 
ve 03.00 hod. bude navrácen čas z let-
ního na zimní, tedy o 1 hodinu zpět.  

 y Kontakt na kněze a další informa-
ce ze života farnosti naleznete také 
na webových stránkách farnosti - www.
farnostpolice.cz. 
Přejeme krásné podzimní dny.

za ŘK farnost Police n. M. 
Lubomír Pilka a Jan Troutnar

římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje

MěSTSKÁ POLicie
Se začátkem školního roku jsme sko-

ro každé ráno na přechodu u školy… Svým 
dílem jsme přispěli k zajištění 29. ročníku 
Rallye Sudety, tradičně na Honském Pase.

Zajišťovali jsme průběh vydaře-
ných oslav 770 let Police nad Metují. 
Spolupracovali jsme při různých jiných pří-
ležitostech se záchrannou službou, hasiči 
i leteckou záchrannou službou.

Kontrolovali jsme dětská hřiště, kde 
se v poslední době opět rekrutují různí 
škodiči.

Do broumovského útulku jsme přepra-
vili nejen několik opuštěných zvířat, ale 
také poměrně značně velkou pomoc v po-
době krmení, kterou útulku darovala paní 
Vávrová. Jako vždy jménem útulku a všech 
potřebných zvířátek, děkujeme.

Kontrolovali jsme místa pro ukládání 
odpadu, průběh svozu a stav samotných 
kontejnerů. 

Pomáhali jsme při otvíraní bytu při 
ztrátě klíčů.

Počasí zůstává pořád pěkné, tak v klidu 
užívejte ….

Petr Zima, ved. strážník MP
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celoroční hokejový nábor
Hc Wikov Hronov pořádá celoroční hokejový nábor 
pro všechny   kluky a holky!

Od začátku měsíce září se opět znovu rozběhnou tréninky nejmen-
ších hronovských hokejistů, kteří se postupně zdokonalují ve svých 
hokejových dovednostech. 

Hráči budou rozděleni do kategorií podle věku a hodinové trénin-
ky nejmladších hokejových nadějí budou probíhat pravidelně v pon-
dělí od 15:00 hodin a ve čtvrtek od 17:00 hodin. S sebou musí mít kaž-
dé dítě brusle, helmu a rukavice. Hokejovou výstroj po dohodě zapůjčí 
hokejový klub bezplatně na celou hokejovou sezónu, a to po předchozí 
domluvě s trenérem Janem Pavelkou.

Registrace je opravdu jednoduchá, kontaktujte vedoucího náboru 
Jana Pavelku, e-mail: hanesson@seznam.cz, tel. 602279922, nebo rov-
nou přijďte s dítětem na kterýkoliv trénink přípravek. 

Děti v průběhu sezony čekají pravidelné tréninky na ledě, které 
jsou doplněny o tematické jednotky – každoročně se na malé bruslaře 
přijde podívat Mikuláš, mladí hráči v rámci zápasů Á týmu budou pre-
zentovat mládež, na závěr sezóny odehrají hokejový turnaj, zatrénují 
si s dorosteneckými a seniorskými hráči a budou se všestranně rozví-
jet i mimo ledovou plochu.  

Hokejová školička bruslení
HC WIKOV HRONOV i v letošním roce při-

pravuje pro malé kluky a holky Hokejovou 
školičku bruslení. Pod vedením našich trenérů 
a mladých hokejistů se Vaše  děti mohou naučit 
bruslit, hrát si a bavit se na ledě. V případě, že 
je bruslení bude bavit a budou chtít hrát hokej, 
mohou se zaregistrovat v našem klubu a stát se 
hronovskými hokejisty. 

Školička bruslení se koná v pravidelných termínech na zim-
ním stadionu v Hronově, a to  každé úterý od 15:00 – 16:00  ho-
din a čtvrtek od 17:00 – 18:00 hodin.

Jednotlivé lekce jsou přizpůsobeny dovednostem a věku 
dětí. Výuka probíhá hravou, zábavnou formou za využití velkého 
množství pomůcek. Je třeba, aby děti měly teplé oblečení, helmu 
(postačí lyžařská) rukavice. Po předchozí domluvě, zapůjčí míst-
ní hokejový klub bezplatně i hokejovou výstroj. 

Není zapotřebí složitých registrací, jen přiveďte své děti 
a bavte se s nimi!

Kontakt: Jan Pavelka, tel. č. 602279922, 
e-mail: hanesson@seznam.cz

        cViČenÍ PRO ŽenY
Jana Zocherová – Sauna Police n. M.
Po 18.30 – 19.30 hodin cvičení pro starší ženy   
Út 18.00 – 19.00 hodin aerobic step
St 18.30 – 19.30 hodin posilování

      Renata Teichmanová – Tělocvična ZŠ Police n. M.
      Po 18.00 – 19.00 hodin  kondiční kruhový trénink
      Čt 18.00 – 19.00 hodin zdravotní cvičení
       19.00 – 20.00 hodin zdravotní cvičení
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fotbalové krajské přebory
V soutěžním ročníku 2023/24 působí 

v krajském přeboru kromě “áčka” dospě-
lých také nově založený mladší dorost pod 
vedením Jirky Kollerta a Luďka Frimla, star-
ší žáci (trenéři Daniel Denygr a Jiří Krtička) 
a mladší žáci, které vede Michal Entler 
a David Hauschke.

Začněme krajským přeborem dospě-
lých. V prázdninovém čísle měsíčníku jsme 
informovali o postupu Solnice do divize.  
Ta to nakonec vzdala a místo ní postoupil 
druhý tým soutěže, což je Slavia HK. Do pře-
boru z divize sestoupil Náchod a Dvůr 
Králové, naopak z 1. A třídy postoupila 
Česká Skalice a Lázně Bělohrad. Soutěž se 
tak proti předchozímu ročníku ještě zkvalit-
nila a jak ukazují první zápasy, bude prav-
děpodobně i velmi vyrovnaná.

My jsme po odloženém zápase v Chlumci 
a remíze 2:2 o pouti v Polici sehráli další 
utkání v Červeném Kostelci. V Polici jsme 
remízu zachránili v 94. minutě. Nyní jsme 
se o něco polepšili a na 2:2 vyrovnali již  
v 88. minutě střetnutí.

Přítomní poličtí diváci z laické i odbor-
né fotbalové veřejnosti byli však poněkud 
překvapeni a dokonce rozladěni ze způsobu 
střídání hráčů. Do týmu byl přiveden hráč 
Jeffrey Minah, který původně měl působit 
v ČNFL (3.liga). Pro Polici asi není dostateč-
ně kvalitní, neboť 45 minut prvního poloča-
su proseděl na střídačce, další 43 minuty se 
rozcvičoval a na hřiště vběhl v 89.minutě. 

Nově k němu přibyl jeho kamarád 
Damani Camara, který zatím v Kostelci 
nemohl hrát. Tak uvidíme, zda střídačku 
v dalších zápasech posílíme o dalšího hrá-
če ligové kvality nebo oba kluci tmavé pleti 
s americkým pasem z týmu FC Columbus 
konečně začnou hrát a zaslouží se o parád-
ní hru a úspěšné výsledky. Oba nastoupi-
li následující středu v pohárovém zápase 
na Novém Hradci a na vítězství 7:0 se podí-
leli čtyřmi brankami.  

Mimochodem, další hráč, původem 
z Ukrajiny, Topolnytskyi Pavlo, dopadl ješ-
tě o trochu hůře než Jeffrey. Rozcvičoval se 
o dvě minuty déle a do hry nezasáhl vůbec. 

K dalšímu zápasu do Třebše nás zavezl 
řidič Hubert, zaměstnanec CDS, firemním 
autobusem v nejnovějším modelu nikoliv 
autobusu, ale dresu Spartaku, který mu 
věnoval předseda Karel Klimeš. Hubert 
tak trestuhodně porušil výstrojovou kázeň 
firmy a pokud jej cestou spatřil některý 
z kompetentních pracovníků CDS, poku-
ta jej pravděpodobně nemine. Co ale jsou 
peníze ve srovnání s hrdým vyjádřením 
ke klubové příslušnosti!

V základní sestavě tentokrát nastoupili 
oba hráči z USA i všichni tři hráči z Ukrajiny. 
Změny v sestavě tak mimo jiné odnesl po-
lický srdcař Pepa Klapkovský, který té-
měř přesně okopíroval působení Jeffreyho 
v Kostelci. Nástup do utkání v 83.minutě.

Začátek zápasu se lépe vydařil domá-
cím, kteří se po čtvrhodině hry ujali vedení 
střelou z trestného kopu za faul, který byl 
spatřen asi jen rozhodčím. Naši hráči za-
čali být nebezpeční po půlhodině hry a ve  
40. minutě vyrovnali Damanim Camarou.

Vydařil se nám i začátek 2.poločasu, kdy 
jsme se dvěma brankami ujali vedení 3:1. 
Poněkud jsme ve víře ve vítězství znejistě-
li po odpískání penalty proti nám. Soupeř 
však branku přestřelil, my jsme přidali 
další dvě a zvítězili 5:1. Dva góly v zápase 
vstřelil Jeffrey. Nebýt několika skvělých zá-
kroků domácího brankáře, mimo jiné zlik-
vidoval tři samostatné nájezdy, mohlo být 
naše vítězství ještě výraznější. Nebuďme 
ale neskromní a věřme, že úspěšní budeme 
i v následujícím duelu v Polici, kdy naším 
soupeřem bude z divize sestoupivší Dvůr 
Králové nad Labem.   

Našim hráčům se začátek mimořádně 
vydařil a hned ve 2.minutě jsme se ujali ve-
dení gólem Damaniho Camary, který vstřelil 
hlavou. Potom jsme až do 77.minuty počítali 
jen naše nevyužité šance a nebezpečné situ-
ace soupeře, převážně po standardních situ-
acích. Potom se podruhé, opět hlavou, trefil 
Damani, asi nejvýraznější osobnost utkání. 
Vzápětí se po samostatném úniku prosadil 
výborný Kuba Matějka a bylo rozhodnuto, 
3:0 pro nás. Zápas to byl velice zajímavý 

a z obou stran kvalitní, takže se přítom-
ným divákům určitě líbil. Zvláště, když jsme 
účastníka divize docela přehrávali.   

Za týden v Hořicích jsme se před počet-
ným davem polických fotbalových přízniv-
ců, který tvořila rodina Havrdova, Kovářova 
s babičkou Hotárkovou a čtyři důchodci 
vetchého zdraví, pokusili odčinit potupnou 
porážku 0:6 z minulého ročníku. Málem se 
to podařilo bezezbytku, ale i tak výhra 4:1 je 
docela jednoznačná. V poločase jsme vedli 
již 3:0 po dvou gólech Jeffreyho a jednom 
Damaniho. V poločase druhém skóroval 
Pavel Franc. Hořice zatím zaostávají, jsou 
bez bodu a vyhlíží účast bratří Drozdů, re-
prezentantů ČR ve futsalu.  

Ve středu 13.září jsme odjeli k odlože-
nému střetnutí do Chlumce nad Cidlinou. 
Středeční termín byl výhodou pro domácí, 
kteří mohli nasadit hráče z třetiligového 
“áčka”. I my však máme v mužstvu hráče 
podobné kvality, takže se hrál zápas vý-
borné úrovně, bohužel se špatným koncem 
pro nás. Sice jsme se ujali vedení Damanim, 
po naší promarněné šanci soupeř ale 
z rychlého protiútoku vyrovnal a zanedlou-
ho se povedenou střelou z trestného kopu 
ujal vedení. Další góly již nepadly, druhou 
naši  branku Damani sice vstřelil, ale ne-
byla uznána kvůli ofsajdu. Je zbytečné se 
následně dohadovat, zda skutečně byl nebo 
ne, gól zkrátka neplatil, takže jsme odjížděli 
domů s prázdnou, s výjimkou několika piv 
v kelímkách.

V neděli jsme pak přivítali v Polici no-
váčka soutěže z Lázní Bělohrad. V prvím 
poločase se hrál fotbal nepříliš zajímavý, 
bez šancí na obou stranách. My jsme byli 
bez pohybu a přesných přihrávek. Vše 
se změnilo k lepšímu po příchodu “špíl-
machra” Ondry Havrdy a rychlíka Kuby 
Matějky na začátku 2.poločasu. Po průniku 
Kuby a jeho přihrávce vstřelil první branku 
Jeffrey, po faulu brankáře na Kubu přidal 
druhý gól Damani z penalty. Ten také šikov-
ně vsítil náš třetí gól, z úhlu zády k brance, 
když přehodil ne příliš dobře vyběhnuvšího 
brankáře hostí. Další gól po našich akcích 
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již nepadl, soupeře jsme za celý 2.poločas 
k naší brance nepustili, takže 3:0 pro nás. 
Soupeř po dobrém začátku v soutěži v po-
sledních třech zápasech nevstřelil ani jeden 
gól po výsledcích 0:0, 0:6, 0:3.

Za týden na derby do České Skalice, ale 
o tom až příště, neb zápas se koná po uzá-
věrce tohoto čísla měsíčníku.                             

Mladší dorost měl na úvod silného 
soupeře z Vrchlabí. On se ale slabý soupeř 
v krajském přeboru bude hledat velice těž-
ko. Vrchlabí mělo více šancí než my a po zá-
sluze zvítězilo 2:0. Ale ani naše mužstvo bez 
šancí nebylo. V prvním poločase gólovou 
střelu zlikvidoval výboným zákrokem bran-
kář hostí, jehož fotbalové umění je na pod-
statně vyšší úrovni, než chování. Docela 
jsem se divil mladému rozhodčímu, že do-
volil hráčům z Vrchlabí několikanásobnou 
kritiku jeho rozhodnutí, končící výrazem 
“ty vole”.  

Pokračovalo se za týden opět doma 
utkáním s kombinovaným týmem Jaroměř/
Velichovky. Opět silný soupeř a opět pro-
hra, tentokrát 1:4. Za nás skóroval Matyáš 
Kolesár. Další šance na vstřelení gólu a tím 

i lepší výsledek jsme měli, ale jak je všeo-
becně známo, na šance se nevyhrává. 

Za týden do Hořic. Kluci jakoby se inspi-
rovali dospělými, kteří tam v minulém roč-
níku utrpěli potupnou porážku 0:6. Jediný 
rozdíl byl v tom, že “áčko” tenkrát prohrá-
valo v poločase 0:3, zatímco kluci dokonce 
0:5. 

První bod jsme získali o týden později 
ve střetnutí s Jiskrou Dohalice. Střelci obou 
týmů se v něm aktivitou nepřetrhli, utkání 
totiž skončilo 0:0.

Poslední zápas před uzávěrkou tohoto 
čísla PM sehráli naši dorostenci v Dobrušce. 
Ani v tomto střetnutí nevznikl problém se 
správnou identifikací našich střelců, neboť 
jsme žádný gól nevstřelili a prohráli 0:2. 

Starší žáci zahájili svoji cestu kraj-
ským přeborem poslední srpnovou neděli 
na hřišti v Polici duelem s Broumovem. 
Většina hráčů si musela zvyknout na hru 
na celém hřišti. S tím neměl problém rych-
lík Jára Mareš, po jehož úniku a centru před 
branku si jeden z hráčů soupeře vstřelil 
vlastní gól. To také byl v celém zápase gól 
jediný, takže v úvodním střetnutí krajského 

přeboru jsme 1:0 vyhráli. 
Těsný byl i výsledek dal-

šího střetnutí v Týništi nad 
Orlicí. Tam jsme bohužel o gól 
nevyhráli, ale prohráli. Po bez-
brankovém poločase konečný 
výsledek 1:2.  

Do zápasu proti Solnici/
Černíkovicím kluci pravděpo-
dobně nastoupili s vědomím, 
že zápas nemohou vyhrát 
(skóre soupeře z předchozích 
zápasů 32:1) a podle toho to 
také vypadalo. Hned v 1.mi-
nutě dostali dva góly, v minutě 
třetí další z penalty a v 15.mi-
nutě byl již stav 0:6. Do konce 
poločasu další góly v naší síti 
nepřibyly kvůli několika ofsaj-
dům nebo nepřesným stře-
lám z kopaček soupeřových. 
V poločase druhém však hosté 
byli úspěšní ještě 5x a zvítězili 
11:0. 

Za týden v Dobrušce se 
kluci výrazně zlepšili, nedo-
stali gólů jedenáct, ale pou-
ze šest. Za nás se povedlo 

skórovat Šimonovi Krtičkovi, takže jsme 
podlehli jen 1:6.      

Mladší žáci každé kolo hrají turnajo-
vým systémem za účasti tří nebo čtyř týmů 
a odehrají tak dva až tři zápasy. Každé střet-
nutí trvá 2 x 25 minut a hraje se na šířku 
půlky hřiště s počtem hráčů 7+1.

O tom, že krajský přebor nebude pro-
cházka rozkvetlým růžovým sadem, se kluci 
přesvědčili hned v úvodním kole v Jaroměři. 
Na úvod sice dokázali remizovat s Úpicí 1:1, 
potom však následovaly dvě vysoké poráž-
ky. Nejpve s domácí Jaroměří 0:5 a následně 
s Broumovem dokonce 1:8. 

Za týden v Polici jsme si nejprve zopa-
kovali duel s Jaroměří. Třikrát jsme o gól 
prohrávali, pokaždé se nám však podařilo 
vyrovnat. Naposled asi dvě minuty před 
koncem, takže utkání skončilo nerozhodně 
3:3. 

Následoval souboj s Dobruškou/Opoč-
nem. Soupeř nás převyšoval a vyhrál 4:0. 
Od vyšší prohry nás zachránil výbornými 
zákroky Kuba Kovář v brance.  

Za týden naše cesty vedly do Broumova. 
Proti domácím jsme prospali 1.poločas, kte-
rý jsme “projeli” 0:4. Po přestávce vstřelil 2 
góly Jirka Dostál a zápas jsme nakonec pro-
hráli 2:4. Následoval duel s Novým Městem 
nad Metují. V něm byl výsledek poločasu 
dokonce 0:6. Mnoho se v našem výkonu 
nezměnilo ani po přestávce. Obdrželi jsme 
další čtyři góly a prohráli 0:10. 

V sobotním ránu, za pěkného letního po-
časí, jsme v Polici nastoupili proti Náchodu. 
Přestože v soutěži nastupuje podle rozpisu 
jejich “béčko”, proti nám nastoupili v silné 
sestavě, včetně původně našich hráčů  Jirky 
Kiezlera, Matyáše Pešky a Oty Petra. Naši 
nestačili pokrývat jejich rychlé protiútoky 
a podlehli výrazně 2:12 po poločase 0:6.

V úvodu soutěže jsme remizovali s Úpicí 
1:1. Nyní jsme k tomuto stavu dospěli o po-
ločase. Potom došlo z naší strany k herní-
mu kolapsu a podlehli jsme 1:7. To se asi 
trenérovi “Hugovi” zdálo příliš a do zápisu 
o utkání vložil raději výsledek jen 1:5. Ještě, 
že nezapsal 5:1 pro nás, to by se asi prchlivý 
trenér hostí zbláznil.     

To je zatím vše, ale nezoufejte, další 
vydatná porce zápasů našich týmů v kraji 
bude následovat.      

Vojtěch Kvapil, 
příznivec polické kopané 
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fotbalové okresní přebory
V přeboru okresu Náchod jsou kromě 

“B” týmu dospělých zapojeny také tři druž-
stva přípravek, a to předpřípravka (ročník 
2017 a mladší), mladší přípravka (r.2015 
– 2016) a starší přípravka (r.2013 – 2014).

Zatímco přípravky zahájily své soutě-
že až po prázdninách, “béčko” je v akci již 
od 12.srpna. Po úvodní remíze 3:3 s Velkým 
Poříčím zavítalo do Velké Jesenice a vy-
hrálo tam 3:0 (góly navrátilci z Hronova, 
David Kollert 2x a Jakub Valtera). Trenéři 
Motyčák a Švorčík výkon svých svěřenců 
velice chválili a obdivovali fyzickou výdrž 
Míry Hlaváčka. Míra v tomto směru vynikal 
již ve věku “přípravkovém”, kdy v rámci pro-
hrané sázky pánů Tauce a Čermáka s nimi 
dobrovolně absolvoval na polickém náměs-
tí celý půlmaratón.  

V sobotu 26.srpna jsme v Polici přivítali 
tým ze Stárkova. Jeho hráči začali výborně, 
po několika vteřinách hry nastřelili po rych-
lém protiútoku tyč a v průběhu 1.poločasu 
se po rohovém kopu ujali vedení 1:0. Naši 
hráči několikrát nechali vyniknout branká-
ře hostí, několik šancí zahodili a vyrovnat se 
jim podařilo až v závěru střetnutí Davidem 
Kollertem. V nastaveném čase jsme pak 
mohli být rádi, že po střetu našeho obrán-
ce s jejich útočníkem v pokutovém území 
neodpískal rozhodčí proti nám penaltu. 
Třígólovou normu vstřelených branek jsme 
tentokrát nenaplnili a utkání skončilo 1:1.

Docela unikátní bylo na tomto utkání 
složení rozhodcovské trojice. OFS Náchod 
má nedostatek rozhodčích, takže nomi-
noval pouze hlavního, Šolce Petra Tatu, 
kterému je již 66 let. Jeho asistenty (dříve 
pomezní rozhodčí) mají v tomto případě 
za povinnost dodat soupeřící týmy. Stárkov 
měl k dispozici asistenta věku 72 let a do-
mácí zapojili do zápasu asistenta dokonce 
pětasedmdesátiletého. Inu, mládí vpřed…

Věšina hráčů tak alespoň ctila jejich še-
diny a ani jim moc nespílala. Toto privilegi-
um tak zůstalo téměř výhradně na divácích.

Za týden jsme zavítali na Babí. Normu 
tří vstřelených branek na zápas jsme ten-
tokrát převýšili o dvě, neboť jsme branek 
vstřelili pět. K vítězství však ani to nevedlo, 
pět branek jsme totiž také obdrželi. A tak 
není divu, že nový trenér Petr Motyčák 
po zápase přílišnou chválou naší obranné 

činnosti zrovna nehýřil.
Následující sobotu byli naším soupeřem 

hráči z Deštné v Orlických horách. Naši hrá-
či si pohlednou kombinační hrou vytvořili 
několik gólových šancí, z nichž tři proměnili 
a do poločasu vedli 3:0. Po přestávce si klu-
ci asi řekli, že nepřekročí normu tří vstřele-
ných branek na zápas a dalších, snad deset 
šancí, lehkomyslně zahodili. Soupeř se ne-
zmohl za celý zápas téměř na nic, nepomoh-
lo mu ani věčné žehrání na neodmávané 
údajné ofsajdy naších hráčů, takže konečný 
výsledek 3:0. 

Třígólovou normu jsme dodrželi i za tý-
den na horké půdě v Hejtmánkovicích. 
Po nerozhodném poločase 1:1 jsme zvítězili 
3:1 díky hattricku Jakuba Valtery. Ten byl 
po minulém zápase, který odehrál na postu 
stopera, po gólech velice hladový. 

Starší přípravka pod vedením Vladimíra 
Gennerta zahájila cestu okresním přebo-
rem doma, duelem se Stárkovem. Po našem 
poločasovém vedení 2:1 měl na začátku 
poločasu druhého soupeř slabší chvilku, 
v krátké době jsme mu vstřelili tři branky 
a vedení navýšili až na 5:1. Konečný výsle-
dek 5:3 pro nás.

Druhý zápas již tak dobře nedopadl. 
Za stavu 3:4 jsme neproměnili několik vy-
ložených šancí, za což jsme byli potrestáni 
docela důkladně a podlehli poměrem 5:12.

Za týden v Broumově jsme hráli pro-
ti silným soupeřům, Náchodu a Novému 
Městu nad Metují. K výhře jsme nedospěli 
ani v jednom z těchto utkání a podlehli 6:9 
a 3:16. No, alespoň padlo hodně branek…   

Žádný lehký soupeř nás nečekal ani 
za týden v Náchodě, na hřišti Na Hamrech. 
Nejprve Teplice, které v tomto ročníku hrají 
pod vedením Dušana Kalaše výborný fotbal, 
a potom znovu Náchod.

V obou zápasech jsme se drželi stateč-
ně, ve vyrovnaném duelu s Teplicemi pod-
lehli těsně 2:3 a s Náchodem 4:7.     

Mladší přípravka zahájila soutěž tur-
najem v Broumově. Nejprve vyhrála výraz-
ně nad Machovem, a to 7:0. Druhý zápas,  
s V. Poříčím/Hronovem, byl již podstatně 
vyrovnanější a remízu 6:6 jsme zachránili 
těsně před koncem. 

K dvěma zápasům druhého kola sou-
těže jsme odjeli do Machova v sestavě 

Bouška, Štenglová, Hercík, Horák, Laucký, 
Hečko, Šrůtek. V prvním zápase proti 
Velichovkám se nám podařilo skloubit in-
dividuální schopnosti hráčů s kombinační 
hrou a po řadě pěkných akcích zvítězit 11:4. 

Ve druhém zápase proti Červenému 
Kostelci již to taková sláva nebyla. Soupeř 
s řadou nováčků byl slabší výkonnosti, 
my jsme se však jeho výkonu přizpůsobili 
a místo pohledných akcí předváděli po vět-
šinu zápasu spíše “holomajznu”. To nároč-
né trenéry Pavla Hečka s Jirkou Hercíkem 
docela rozlítilo a na příští trénink slibovali 
výjezd do Machova s několikanásobným vý-
během do strmé stráně, přiléhající ke hřišti. 
Přesto jsme dokázali zvítězit výrazně 9:1.  

Za týden ve Velké Jesenici jsme se vrátili 
k dobrým výkonům a porazili jsme nejprve 
domácí 9:4. Ve druhém zápase byl naším 
soupeřem Broumov. S ním jsme v rámci 
dobrých sousedských vztahů sehráli ně-
kolik přípravných zápasů. Výsledek tohoto 
střetnutí 6:4 v náš prospěch.    

Naše nejmenší fotbalové naděje, mini-
přípravka, na úvod soutěže zamířily přes 
kopec, do nedalekého Stárkova. Tam nej-
prve ve vyrovnaném střetnutí podlehly 
domácím 5:7 a následně porazily začínající 
hráče z České Skalice 14:1. Do zápasů se za-
pojili všichni hráči. V této věkové kategorii 
se v zápisech o utkání neuvádějí střelci, my 
však díky pečlivé zapisovatelce Martině 
Steinerové naše střelce známe. Tobias 
Hečko celkem 6 branek, Matyáš Veverka  
4 branky, Terezka Lantová a Ondra Roman  
3 branky, Jakub Marek skóroval 2x a premi-
érový gól zaznamenal i Vojta Rydlo z hájen-
ky pod Ostašem. 

Za týden byly našimi soupeři v Náchodě 
dva týmy domácích, Modří a Bílí. K zápa-
sům jsme z důvodu zdravotních komplikací 
některých hráčů odjeli v omezené sestavě, 
absentovala i zapisovatelka Martina, takže 
neznáme úplně přesně naše střelce. Víme 
však, že tým v sestavě Tereza Lantová, 
Matyáš Michálek, Jakub Marek, Vojta Rydlo 
a Nikolas Veselík si počínal zdatně. Modrý 
Náchod porazil 3:2 a Náchodu Bílému pod-
lehl jen těsně 5:6.

To be continued – pokračování příště.
Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané
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SKI Police nad Metují z. s. 
 klub běžeckého lyžování 

 

pořádá 49. ročník lyžařského přespolního běhu, 
závod Poháru přespolních a lyžařských běhů Královéhradeckého kraje 

 a veřejný závod 

BBĚĚHH  OOKKOOLLOO  OOSSTTAAŠŠEE  
22. ročník MEMORIÁLU MIRKA HEJNYŠE 

v neděli 15. října 2023 v 9:30 hodin 
 
Přihlášky do pátku 13. 10. 2023 do 20h na: skipolice@seznam.cz nebo na 
SLČR 
Prezentace a dodatečné přihlášky od 8:30 do 9:00 u lyžařského vleku „Nebíčko“;  
muži a ženy do 10:30 hodin. 
Startovné: nejmenší a předžactvo 0,- Kč, žactvo 10,- Kč, dorost 20,- Kč,  
    dospělí 50,- Kč 
Starty:  hromadné po kategoriích dle rozpisu, časy startů jsou orientační 
Kategorie: nejmenší děti nar. 2020 a mladší  80 m    9:30  
   předžactvo  2019 a 2018  120 m    9:35  

  minižákyně  2017 a 2016  400 m    9:50  
  minižáci  2017 a 2016  400 m  10:05  
  žákyně nejmladší 2015 a 2014  600 m  10:10  
  žáci nejmladší  2015 a 2014  900 m  10:15  
  žákyně mladší  2013 a 2012   900 m  10:20  
  žáci mladší  2013 a 2012   1300 m  10:25  
  žákyně starší  2011 a 2010   1300 m  10:30  
  žáci starší  2011 a 2010  2600 m  10:35 (2x1300m) 
  žákyně U15  2009   2600 m  10:40  

žáci U15  2009   2600 m  10:40  
dorostenky mladší 2008   2600 m  10:40  
dorostenci mladší 2008   2600 m  10:40  

  dorostenky starší 2007 a 2006   2600 m  10:40  
  muži A   2005 až 1985  12500 m 11:00  
  muži B   1984 až 1975  12500 m 11:00  
  muži C   1974 až 1965  12500 m 11:00  
  muži D   1964 a starší  12500 m 11:00  
  dorostenci starší 2007 a 2006  5000 m  11:05  
  ženy   2005 a starší  5000 m  11:05  

Vyhlášení vítězů: Nejmladší žactvo a předžactvo v 9:40, ostatní v 11:10, 
dorostenci st. a ženy v 11:40, hlavní závod ve 12:10  

Tratě:  vedeny po loukách v okolí lyžařského vleku,     
   tratě 5 a 12,5km po polních a lesních cestách  
Informace: Jan Pohl, tel: 608 476 058, 

skipolice@seznam.cz 
ski.polickej.net 

 
 

 

Závodníci, funkcionáři a diváci se účastní závodu na vlastní nebezpečí. Závodí se podle platných 
pravidel lyžařských závodů, soutěžního řádu pro sezónu 2023/2024 a tohoto rozpisu. Závodníci, 
doprovod, členové SLČR jsou pojištěni souhrnnou smlouvou. Více ke smlouvě na 
http://www.czech-ski.com/beh-nalyzich/dokumenty.  

RAdeŠOVeM LÍTALY TeŽKÉ KOULe
V sobotu 26.8. tam totiž na místním 

hřišti pořádal SDH Radešov turnaj ve hře 
PETANGUE. Turnaje se zúčastnilo 26 lidí 
ve 13 týmech, z nichž jeden patřil místosta-
rostovi Radkovi Starému s paní Marcelou, 
kterým tímto velice děkujeme za účast 
a příjemně strávený den v jejich společnosti. 

Za tak silné účasti bylo celé odpoledne 
o zábavu postaráno. Hrálo se na čtyřech drá-
hách, kde se prví výhoz uskutečnil v 11:00 
a poslední hod, který rozhodl o vítězi byl 
vržen v 19:30. Osm a půl hodiny hry! Bylo 
to napínavé klání, neb nikdo nechtěl nechat 
a nenechal nikomu nic zadarm a o to na-
pínavější finále, kde o první místo bojovali 

místní týmy Pohlovi (Jan a Míla) a favorité 
Románovi (Honza a Martin), kteří obhajo-
vali vítězství z minulého ročníku. Nebudu 
vás dále napínat, dle očekávání (a k velké 
nelibosti nás, jejich rivalů!!! :D ) obhájili. 
Na druhém tedy skončily POHLOVY a třetí 
místo obsadil team PePe (Petr Dostál ml. 
a Pepa Plný). 

Během celého dne, a musím dodat, že 
krásného, protože slunečné počasí nám 
prostě přálo, bylo samozřejmě připraveno 
občerstvení, o které se již tradičně posta-
ral mistr kuchyně Petr Dostál st., kterému 
tímto také patří náš veliký dík. O pitný re-
žim se postaral pan Desítka Radegast a paní 

Nealka Holová. Prostě všeho bylo dost až 
do pozdních hodin, kdy následovala re-
produkovaná Oldies párty  Tanini a tanana 
o které se postaral Vladimír Kalvach. 

A za to všechno patří náš hlavní dík 
sponzorům městu POLICE NAD METUJÍ, 
firmě PEJSKAR & spol. a všem lidem, kteří 
se podíleli na přípravě turnaje, všem hra-
jícím i divákům. Teď už musím končit, neb 
si jedu do sportu koupit tréninkovou sadu 
na petangue, aby to kluci Románovi měli při 
obhajování  s možností hattriku v příštím 
ročníku výrazně těžší!

Za SDH Radešov:
Kalvach Vladimír, foto: Kalvach Vladimír
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Začátek školního roku u nás nebývá žád-
né pomalé rozbíhání. Naopak ještě ke konci 
prázdnin naskočíme do rozjetého vlaku zá-
vodů, které jsou velice různorodé. Každý si 
může vybrat svou trať: ve skalách, terénní, 
silniční, do kopce nebo po silnici.   

Z Běhu Teplickými skalami (22. 8.) 
jsme si odvezli pohár za nejpočetnější tým  
(29 dětí a 6 dospělých). Moc nás tato cena 
těší. Vidět hromadu dětí v modrých trič-
kách, kterým jdou jejich trenéři a rodiče 
příkladem, je krásný pohled. Děkujeme 
za reprezentaci všem.

Do cíle Broumovek (2. září, 25 km) 
doběhlo 84 z 85 dospělých startujících  
+ 8 dětských štafet (30 dětí), celkem bylo 
115 účastníků. V cíli bylo ošetřeno několik 
odřenin. Kromě šesti polických štafet se 
účastnila také jedna machovská a poprvé 
postavil štafetu Maratonstav Úpice. Ta zví-
tězila ve skvělém čase 2:26:41 a doběhla 
celkově na 16. místě! Děkujeme za kvalit-
ní konkurenci. Počasí letní, občerstvení 
u Lidmanů bezkonkurenční. 

V rámci pátečního tréninku 8. září jsme 
se účastnili z jara přeloženého Běhu okolo 
Čertovy skály, který pořádal TJ Sokol Suchý 
Důl. 

Běh Meziměstím (10. 9.) se opět konal 

na víceúčelovém hřišti. Za nás závodilo  
18 dětí. Stejnou neděli se konal také Výjezd 
z Vrchlabí na Friesovy boudy. Závod na ko-
lečkových lyžích pořádal Skilauf team 
Trutnov (Lukáš Havel). Jet na trati vedle 
Sandry Schützové (respektive za ní), 
Karolíny Grohové nebo Zuzany Kocumové 
byl zážitek a pro žáky snad i motivace. 
O dalších chystaných kolečkových závo-
dech se můžete dočíst v kalendáři na našem 
webu.

Během oslav 770 výročí Police nad 
Metují, které se konaly v sobotu 16. září, 
jsme ve spolupráci s PSO uspořádali 
Narozeninový běh městem. Trať dlouhou 
přesně 770 m zdolalo se startovním číslem 
na hrudi 161 borců. O čas v tomto případě 
nešlo, ale i tak bylo vidět, kdo má v sobě 
závodního ducha. Babičky, dědečci, tatín-
ci a maminky s kočárky, muzikanti, radní, 
zastupitelé a hlavně mnoho dětí proběhlo 
městem za povzbuzování stovek fanoušků 
a moderátorky Lucky Peterkové. O sladkou 
tečku v cíli se postaral tým PSO. 

První z osmi závodů Středečního po-
háru - Běžecké vršky se běžel v neděli  
17. září a vedl na Ruprechtický Špičák. 
Dětské tratě byly bohužel pouze silnič-
ní. Hlavní závod měl už cíl na vršku pod 

rozhlednou. Organizátoři připravili občer-
stvení v cíli, krásné ceny, medaile a poháry 
pro vítěze. Závod by si zasloužil větší účast, 
tak snad příště.

Září bylo z pohledu počasí pokračo-
váním léta a nám dopřálo regulérně tro-
pické teploty blížící se třiceti stupňům. 
Trénovat v tomto teple je sice náročněj-
ší, ale my i přesto makáme a připravuje-
me se na sezónu podzimních lyžařských 
přespolních běhů zařazených do Poháru 
Královéhradeckého kraje. Ty pro nás začí-
nají již 24. září (po uzávěrce) ve Vrchlabí, 
kde si všechny kategorie zazávodí inter-
valově mezi překážkami. A pak pokračuje-
me 30. září v Trutnově, 8. října v Machově,  
15. října u nás v Polici nad Metují (Běh 
okolo Ostaše) a 21. října v Adršpachu.  
Věříme, že nám bude přát počasí ještě 
na konci října, protože se chystáme na pod-
zimní prázdniny na soustředění do Trčkova 
v Orlickém Záhoří. Moc se těšíme.

Za SKI Police nad Metují, z s. 
Helena a Jan Pohlovi

Činnost klubu a námi pořádané zá-
vody každoročně finančně podporují: 
Královéhradecký kraj, město Police nad 
Metují, MŠMT a SLČR.

SKi Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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Zábavná matematika - řešení úloh ze strany 35. 
1. úloha  2. úloha

   a)      

   b)        

F. Janeček

 

 

PŘIJMEME VČELAŘE
ČERVENÝ KOSTELEC

Který se bude starat o naše včelstva a podílet se na rozvoji a na nových projektech společnosti. 
 

 

 

 

 

✓ Stravné 100 Kč / den  
✓  

✓   
  

 
 

personalni@eurona.cz / +420 491 477 378 

✓ Stravné 100 Kč / den  

 

✓ Produkty Eurona 
✓ n  

 

✓ Penzijní/životní pojištění 

✓ Práce na HPP ✓ Motivující finanční ohodnocení 

 

 

PŘIJMEME ZAMĚSTNACE 
ČERVENÝ KOSTELEC

✓ Stravné 100 Kč / den  ✓ Penzijní / životní pojištění ✓ Produkty Eurona   

✓ TE VÝROBY 
 
 

 

 

 

personalni@eurona.cz / +420 491 477 378 

OBSLUHA LISU/ SEŘIZOVAČ  MÍCHAČ SUROVIN 

MANIPULANT VE VÝROBĚ SKLADNÍK 

informace z AMK Police
Automotoklub Police nad Metují již po-

sedmé uspořádal za velmi významné pod-
pory města Police nad Metují a Autoklubu 
České republiky ve dnech 2.9.2023 
a 3.9.2023 závody ve slalomu minikár. V so-
botu se jelo Mistrovství České republiky 
a v neděli se jel Pohár České republiky. Trať 
vedla z Klůčku směrem do Police nad Metují. 
Je to jediná trať v České republice, kde jsou 
vidět všechny slalomy a cíl z jednoho místa, 
a přitom má délku více jak 500 metrů, což je 
pro tuto disciplínu plně dostačující.

Mistrovství České republiky je nejvyšší 
soutěží ve slalomu minikár a koná se pouze 
na 4 místech v celé České republice. Pohár 
České republiky je druhou nejvyšší soutěží 
ve slalomu minikár, koná se na 7 místech. 
Celkové výsledky a nejlepší jezdci v jednot-
livých kategoriích budou vyhlášeni na slav-
nostním vyhlášení na konci roku. Jezdci jsou 
rozděleni do pěti kategorií podle věku, kdy 
kategorie M1 se mohou zúčastnit chlapci 
a dívky od věku 4 let.

V sobotu se na start postavilo 80 jezdců, 
z toho bylo 58 dětí od 4 do 16 let. Nejmladší 
jezdkyně měla čerstvě 4 roky a i přesto do-
kázala porazit pár starších závodníků a zá-
vodnic. Každý jezdec absolvoval celkem  
5 jízd, a to dvě tréninkové, z nichž jedna jízda 
byla neměřená a druhá měřená, a následně 
3 „ostré“ jízdy, kdy se započítával čas dvou 
nejlepších jízd. V neděli se na start postavilo 
70 jezdců, z toho bylo 47 dětí od 4 do 16 let. 
Systém jízd byl stejný jako v sobotu. Po oba 
dny v odpoledních hodinách proběhlo vy-
hlášení výsledků včetně předání pohárů 

a cen. Díky sponzorským darům dostal hod-
notnou cenu každý jezdec. Sobotního vy-
hlášení výsledků se zúčastnil místostarosta 
města Police nad Metují Radek Starý a ne-
dělnímu vyhlášení výsledků byl přítomen 
starosta města Police nad Metují Mgr. Jiří 
Škop. Počasí nám docela přálo, jen před so-
botním závodem v noci dost pršelo, takže 
trať pro první jízdy byla mokrá. V neděli pak 
chvíli pršelo v dopoledních hodinách. 

V nedělním závodu se na trati se startov-
ním číslem 589 objevil náš jediný minikáro-
vý závodník Rostislav Maďar ml., jež si odbyl 
premiéru před čtyřmi lety. I pro letošek mu 
tým AMK Police vedený zkušeným mecha-
nikem Karlem Prouzou připravil závodní 
stroj. Bohužel však Rosťa podcenil přípravu 
na tento závod a umístil se na posledním 
místě. I přesto měl na trati nejvíc příznivců.

Automotoklub Police nad Metují tímto 
děkuje všem sponzorům, městu Police nad 
Metují, Technickým službám Police nad 
Metují, obci Bezděkov nad Metují, Junákům 
– středisku Skaláci Police nad Metují, Spolku 
Radost Teplice nad Metují, majitelům dotče-
ných pozemků, Sboru dobrovolných hasičů 
v Polici nad Metují a všem dobrovolníkům, 
kteří přispěli nemalou měrou k úspěšnému 
závodu minikár. Bez jejich podpory a po-
moci bychom závod nedokázali uspořádat. 
Zvláštní poděkování patří Kamilu Huškovi, 
Jaroslavu Foglarovi a Ing. Miloši Řehákovi 
za precizně zajištěné ozvučení trati, což oce-
nili i samotní závodníci.

za AMK Police – Petr Dostál
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POLicKÝ MěSÍČnÍK
- periodický tisk města Police nad Metují -
Termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v Polici nad Metují v nákladu:  700 ks
Registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
Tisk: Tiskárny B.n.B. spol. s r.o. Velké Poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
Telefon:  491 541 113
e-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
Autor obálky: Jan flieger
ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH

Množstevní slevy se neposkytují

FIEDLER s.r.o.

Broumov 24. 10 2023 v 15.00 hod. 

26. 10. 2023  v 15.00 hod.

Informace na tel. číslech: 
491 522 877, 777 621 552 
http://autoskolafiedler.cz

AUTOŠKOLA

Police n. Metují 

Zahajuje kurzy: 

ENERGETICKÉ CENTRUM  
Jsme lokální energe-
tický poradce, který si 
zakládá na dlouholeté 

spolupráci se zákazníky. Naše služby poskytujeme 
pro domácnosti, firmy i veřejné subjekty. 

- Poradenství v energetice  
- Srovnání cen a podmínek smlouvy 
- Pomoc s vyvázáním z nevýhodných 

nebo podvodných smluv 
s dodavateli 

- Výkupu elektřiny z fotovoltaických 
elektráren 

- Řešení situace s ukončením vládou 
nařízeného cenového stropu 

Pro více informací a bezplatnou konzultaci nás 
neváhejte kontaktovat. 
 

Komenského 103, Nové Město nad Metují.  
tel: 605 558 665, e-mail: info@e-ap.cz 
Jsme tu pro Vás. 

KOUpíM
vzduchovku  

a vše z obou válek.
Kontakt: 608 103 810 



www.deymed.cz/kariera

+420 491 481 298
osobni@deymed.cz

ELEKTROMECHANIK / ELEKTROMECHANIČKA

Další volná pracovní místa na:

Náplň práce:
• základní oživování a sestav. desek plošných spojů

Nabízíme:
• pružná pracovní doba a jednosměnný provoz
• velká škála firemních benefitů
• odpovídající platové ohodnocení
• práce v příjemném prostředí
• možnost profesního růstu a vzdělávání

HLEDÁME
BUDOUCÍ KOLEGY

V HRONOVĚ

do provozovny

Optika 
pro oči, s.r.o. 

bývalá OPTIKA-INEKO 
(změnil se pouze název, kolektiv, služby  

a ceny zůstávají stejné)  
rozšiřuje pro velký zájem termíny pro 

měření zraku na dva dny v týdnu 
v Broumově, Generála Svobody 15 

 Středa   10.00  -  11.30 hod. 
 Čtvrtek   13.30  -  15.00 hod. 
 

 v Polici n/Met, poliklinika  
17.listopadu 291 

 Středa   13.30  -  15.00 hod. 
 Čtvrtek   10.00  - 11.30 hod. 
 

na měření se objednávat na telefonu: 
 pro  Broumov   +420 491 487 826 
 pro Polici nad Metují   +420 491 541 201 

 

NOVINKA 
 

Psí Barber Shop v Náchodě 

STŘÍHÁNÍ 
PSŮ 

      TRIMOVÁNÍ 
           VYČESÁVÁNÍ 
                    KOUPÁNÍ 

 
 

- kompletní úprava psů, stříhání drápků 
- moderní prostředí, individuální přístup 

- dále pro pejsky nabízíme masáže, zábaly,  
ozonoterapii, balanční cvičení 

 

TELEFON: 720 580 397 

Možnost objednání Po – Ne 

ReDog, Kamenice 91 (pasáž Kamenice), Náchod 
www.redog.cz 

STAŇTE SE I VY SOUČÁSTÍ NAŠEHO TÝMU
ZABÝVÁME SE :

Firma ADAPT electronic CZ s.r.o. se sídlem v Nízké Srbské -
hledá spolupracovníky na pozice:

PRACOVNÍK/CE VÝROBY

Požadujeme:
Pečlivost, spolehlivost , manuální zručnost.

Nabízíme:
Smlouvu na HPP , jednosměnný provoz , příspěvek na dopravu, 
prémie za docházku , příspěvek na dovolenou , vánoční prémie
stravenkový paušál.
Pravidelná pracovní doba s možností proplácených přesčasů nebo 
napracování hodin, čisté pracovní prostředí, zázemí stabilní
společnosti.
Zkušenosti s pájením výhodou.
Nástupní mzda od 18 000 Kč
Nástup možný ihned nebo dle dohody.

Životopisy zasílejte na e-mail: klimova@adapt-electronic.cz 
nebo telefonicky na telefonním čísle  733 125 661

NAŠE SPOJENÍ JSOU JEDINEČNÁ – STEJNĚ JAKO NAŠI LIDÉ

• Sestavováním , zapojením a elektrickým testováním 
elektronických sestav

• Elektrickou kontrolou kabelů a kabelových svazků 

• Kabelovou konfekcí ,zpracováním kabelů , krimpováním
( ručním i strojním) , cínováním , letováním , montáží konektorů 
, vyvazováním kabelových stromů



http://www.barcode-generator.de

KULTURA
ŘÍJEN 

POLICE NAD METUJÍ

Provozní doba Informačního centra Police nad Metují: pondělí - pátek: 8:30 - 11:30 a 12:00 - 16:00, sobota : 8:30 - 11:30.

pellyho domy
VSTUPENKY ON-LINE NA WWW.PELLYHODOMY.CZ

 

KURZ SPOLEČENSKÉHO 
TANCE PRO MLÁDEŽ 2023
Sobota 7. 10. od 18:00 - I. prodloužená 
/ Sobota 14. 10. od 18:00 / Sobota 21. 10. od 
18:00 / Sobota 28. 10. od 18:00 - country 

Vstupné:  60 Kč / lekce, 80 Kč / prodloužená 

POLICKÁ UNIVERZITA 
VOLNÉHO ČASU
10. 10. 2023 / 31. 10. 2023 a 14. 11. 2023 
od 15:00 / Společenský sál
Podzimní cyklus tří přednášek na téma: 
Krkonošský národní park slaví 60. výročí 
založení

Úterý 10. 10. 2023 od 15:00
Bylo hůř a lidi nechválili
O svém dědečkovi Janu Bucharovi přijdou 
vyprávět paní Marie Prušová a Blanka 
Severýnová.  

Úterý 31. 10. 2023 od 15:00
Beseda s emeritní pracovnicí KRNAPu 
paní Zdenkou Flouskovou
Zdenka Flousková pracovala i jako 
redaktorka časopisu Krkonoše a Jizerské 
hory nebo jako knihovnice Knihovny 
Krkonošského muzeaSprávy KRNAP 
Vrchlabí.
Přihlášky na univerzitu se přijímají  
v Knihovně města Police nad Metují  
v půjčovní době a na telefonu 775 440 686 
nebo před začátkem přednášek. 

Vstupné: 80 Kč / přednáška

POPELKA
Pátek 6. 10. 2023 v 18:00
Repríza pohádkové příběhu v provedení 
žáků tanečního oboru ZUŠ.
Vstupné: 120 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě

SEDMERO KRKAVCŮ
Neděle 8. 10. 2023 od 18:00 
Repríza muzikálu polické ZUŠ a její dvorní 
skladatelky Ádi Kubečkové. 
Představí se pěvecké, taneční a dramatické 
oddělení.
Vstupné: 120 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě

Prodej vstupenek na vybrané pořady v Informačních centrech v Polici nad Metují, Hronově, Náchodě, na www.pellyhodomy.cz 
a v pokladně Kolárova divadla. Prostory konání akcí jsou veřejnosti otevřeny již hodinu před začátkem.

KONCERT SBORU POLICE 
SYMPHONY ORCHESTRA 
Sobota 14. 10. 2023 od 19:30 
/ Kolárovo divadlo
Vstupenky v prodeji pouze online na www.
goout.net 

Vstupné: 380 - 480 Kč

LUCERNA
Pátek 20. 10. 2023 od 19:00
Známý pohádkový příběh, který se 
odehrává ve mlýně i na zámku. Příběh 
zlého správce panství, který se násilím 
snaží odvést schovanku Haničku z mlýna, 
ta se před ním ukryje do staré lípy, kterou 
ovšem správce bez vědomí paní kněžny 
hodlá porazit. Mlynář, který vede kněžnu 
na lesní zámeček jde starou lípu bránit. 
Pomáhají mu v tom muzikanti a učitelský 
pomocník Zajíček… 
Představení DS Jiráskova divadla, Hronov.
Vstupné: 120 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě

TOMÍK MEZI DINOSAURY
Úterý 24. 10. 2023 od 18:00
Příběh o školákovi Tomíkovi, který má rád 
knížky. Čte všude a pořád. Maminka mu 
večer už čtení zakáže a Tomík si s baterkou 
zaleze pod peřinu, protože si půjčil knížku 
o dinosaurech a musí ji brzy vrátit.
Pohádka Liduščina divadla Praha, pro děti 
od 4 do 10 let. 
Vstupné: 90 Kč v předprodeji / 120 Kč na místě

BARCAROLE / ROZPTÝLENÍ
Pondělí 30. 10. 2023 od 19:00 
LENKA VLASÁKOVÁ, VLASTA PETERKOVÁ, 
JAN DOLANSKÝ, LADISLAV HAMPL  
a IGOR CHMELA v unikátním projektu 
Divadla Verze. Barcarole spojuje divadlo 
a krátký film. Jedná se o tragikomickou 
variaci, která pojednává o tématu lidského 
odcházení, ale také nových začátků.
Komedie o tom, že každý má své potřeby 
a svá přání, a že někteří se jich domáhají  
i 40 let po své smrti. Komedie o lidech, kteří 
mají starosti a potřebovali by rozptýlit. 
Filmové obsazení: Denisa Barešová, Lenka 
Vlasáková, Jan Kačer, Rostislav Novák 
st., David Prachař, Ladislav Hampl, Jan 
Dolanský, Matouš Ruml a Miluše Hradská. 
Autor a režie: Igor Chmela.

Vstupné: 550 Kč  

MYŠKA PATTIE: 
NA VLNÁCH DOBRODRUŽSTVÍ
Úterý 17. 10. 2023 od 18:00
Rozzlobit některého z bohů ve starověkém 
Řecku rozhodně není dobrý nápad.  
A stárnoucí slavný hrdina Jason právě 
pořádně naštval samotného boha moří 
Poseidona. Zvídavou a neposednou myšku 
Pattie a jejího neohrabaného kočičího 
kamaráda Sama tak čeká hodně nebezpečný 
úkol. Animovaný / Dobrodružný / Komedie  
/ Rodinný / Fantasy. Francie, 2022, 95 min 

Vstupné: 90 Kč

DVĚ SLOVA JAKO KLÍČ
Čtvrtek 26. 10. 2023 od 19:00
Příběh o lásce, vině a smíření. Adaptace 
románu Josefa Formánka. Na několika 
kontinentech se odehrávají příběhy  
o vztahu rodičů a dětí, o osudu  
a o neznámých silách, které řídí naše kroky. 
Každý z hrdinů stojí před zásadní změnou 
ve svém životě a jejich kroky mohou ovlivnit 
příběh toho druhého. Jejich samostatné 
cesty se začnou prolínat, a nakonec  
se spojí do jednoho velkého příběhu 
života.
Drama. Česko, 2023, 100 min 

Vstupné: 120 Kč

PAMÁTNÝ DEN SOKOLSTVA
Neděle 8. 10. 2023v 18:00 
/ Masarykovo náměstí
Již tradičně vypustíme lodičky na kašně 
na polickém náměstí. Připomeneme si tak 
členy Sokola, kteří bojovali za svobodu  
a demokracii.

Připravujeme
MARTINSKÝ TRH
Sobota 4. 11. 2023 / Masarykovo náměstí 

DÁMSKÝ KREJČÍ
Sobota 4. 11. 2023 od 19:00
Vstupenky je možné vrátit v místě 
zakoupení nejpozději do 3.11. 

VÁNOČNÍ KONCERT ORCHESTRU 
VÁCLAVA MARKA
Pondělí 11. 12. 2023 od 19:00

Pellyho domy

Kolárovo divadlo

Ostatní akce

2023
Kino

 - ZRUŠENO


	PM23-10obálkaweb
	PM23-10web

